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گرانی و مشکل معیشتی مردم راه حل دارد
به مناس��بت روز درختکاری و هفت��ه منابع طبیعی، رهبر معظم انقلاب اس��لامی دو 
اصله نهال میوه کاش��تند. حضرت آیت الله خامنه ای در بخشی از سخنان شان به مسئله 
کرونا در آس��تانه س��ال نو پرداختند و گفتند: سال گذش��ته در ایام عید، مردم عزیز به 
توصیه ها کاملا عمل و بلای بزرگی را از س��ر کشور دور کردند اما امسال خطر بیشتر و 
فراگیرتر اس��ت. ایش��ان در بخش دیگری از سخنانشان با تاکید بر اینکه مسئولان باید 
مش��کل معیش��تی و گرانی را حل کنند، گفتند: این مشکلات، همه راه حل دارد و بارها 
در جلس��ات متعدد این ن��کات را تذکر داده و راه حل های مورد نظر کارشناس��ان را به 

۲مسئولان گفته ایم.

 اولین روزنامه سهامداری ایران )خبرنگاران و کارکنان(
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 مصائب نوشتن از 
اقیانوس نابسامانی ها
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شرط نخست، پایبندی دولت 
به اجرای برنامه است
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چشم انداز توسعه و 
داستان دوغ و دوشاب!
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بابرنامهتمدیدیبهاستقبال14۰۰میرویم
تدوین برنامه هفتم توسعه به دولت سیزدهم واگذار شد

از س��ال ۶۸ که نخس��تین برنامه پنج ساله توسعه تدوین شده تا به حال هیچ دولتی نبوده که 
برنامه توس��عه را س��ر وقت معمول برای بررس��ی مجلس ارائه کند.  پیگیری ها  نشان می دهد 
سازمان برنامه و بودجه هنوز برنامه ای تحت عنوان برنامه هفتم توسعه تحویل مجلس نداده و 

وظیفه تعیین محورهای اصلی آن برعهده مجمع تش��خیص مصلحت نظام گذارده شده که در 
نوع خود اتفاق بس��یار عجیب و بی س��ابقه ای است. از طرفی هم مجلس یازدهم هیچ فشاری به 
دولت برای تدوین این برنامه نیاورده، در حالی که هر بار در پایان هر دوره پنج ساله، برنامه دوره 

بعدی توس��ط سازمان برنامه اعلام و برای بررس��ی به مجلس ارائه می شد. به نظر می رسد قرار 
است تا زمان استقرار دولت سیزدهم همین برنامه ششم توسعه به مدت یک سال دیگر تمدید 

شود تا سازمان برنامه با مدیریت جدید وظیفه تدوین و ارائه برنامه هفتم را برعهده بگیرد.

بح�ران ب�ر ف�راز ه�ما
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کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی برای حمایت از  »هما«  اعلام آمادگی کرد
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یک بررس��ی اجمالی نش��ان می دهد در هیچ یک از ۵ قاره 
جهان تئوری وجود ندارد که به اندازه کش��ور ما اقیانوس��ی از 
انواع نابس��امانی های اقتص��ادی، اجتماعی و مدیریتی و دیگر 
انواع نابس��امانی ها به عنوان دس��تمایه کار نوش��تن مقالات و 
یادداشت های مطبوعاتی وجود دارد. وجود این همه نابسامانی 
در عین حال که یک مزیت برای کار نویسندگان و تحلیلگران 
مطبوعاتی به حس��اب می آید، یک عامل سرگشتگی هم برای 
فعالان این حرفه محس��وب می ش��ود؛ چه وقتی نویسنده ای 
قلم به دس��ت می گیرد نمی داند نوش��تن را از کدام یک از این 
همه نابس��امانی ش��روع کند و برای کدام یک از آنها ارجحیت 
قائل ش��ود؛ چه هر یک از انبوه نابس��امانی ها، سوءمدیریت ها، 
س��وءتدبیرها و س��وء نگرش هایی که در ارکان مختلف اداره 
امور کش��ور مش��اهده می ش��وند، به دلیل اثرات سوئی که در 
اقتصاد و در زندگی مردم کشور داشته و دارد، موضوعات کاملا 
اولویت دار به نظر می رسند و قائل شدن حق تقدم پرداختن به 
یکی بر دیگری برای یک نویس��نده و تحلیلگر مطبوعاتی کار 
س��اده ای نیست. از مسائل روزمره مدیریت نابسامان و حشل 
ش��هری گرفته تا موضوعاتی که مدتی بیش از یک سال است 
با ش��یوع ویروس کرونا در جهان و سوءمدیریت های حاکم بر 
نحوه مبارزه با این ویروس، اذهان مردم نگران ما را به ش��دت 
به خود مش��غول داش��ته است. یک دلیل بزرگ این نگرانی ها 
ناهماهنگی های وحش��تناکی اس��ت که در سیاست گذاری ها 
و برنامه ریزی ه��ای مرب��وط به نحوه جلوگیری از گس��ترش 
بیش��تر وی��روس کرونا و کاهش تلف��ات آن میان متولیان امر 
درم��ان و بهداش��ت کش��ور و در رأس آنها وزیر بهداش��ت و 
درمان با س��ایر ارکان مدیریتی و اجرایی کش��ور به وضوح به 
چش��م می خورد. هرچند طی یک س��ال گذش��ته رویکردها، 
اظهارنظرها، موضع گیری ها و عملکرد خود وزیر بهداش��ت و 
دس��تیاران تراز اول او در س��تاد مبارزه ب��ا کرونا خصوصا در 
ارتباط با خرید واکس��ن کرونا و اجرای برنامه واکسیناس��یون 
گویی خالی از ایراد و اش��کال نبوده و نش��ان داده که شخص 
وزیر بهداش��ت و درمان از قدرت و توان مدیریت کافی برای 
هدای��ت تلاش ها به س��وی یک هدف مش��ترک یعنی کاهش 
دامنه ابتلا به ویروس کرونا در سراس��ر کش��ور و پایین آوردن 
آمار تلفات آن به موازات اجرایی کردن برنامه واکسیناس��یون 
برخ��وردار نبوده و با ملاحظه کاری و محافظه کاری های بیش 
از حد و  ایجاد هماهنگی میان اجزای مختلف ستاد مدیریت 
مبارزه با کرونا و تسری آن به دیگر حوزه های مدیریتی کشور، 
چندان موفق نبوده، اما نمی توان واقعیت نبود یک سیاس��ت 
هماهن��گ ت��وام با قاطعیت در مبارزه با وی��روس کرونا را که 
کلیددار اصلی قفل مش��کل مربوط ب��ه این موضوع حیاتی و 
ملی اس��ت، نادیده گرفت؛ چه اگ��ر چنین قاطعیتی در رأس 
هرم مدیریت اجرایی کش��ور وجود می داش��ت ما امروز شاهد 
این همه بلاتکلیفی در ارتباط با نحوه تامین واکسن موردنیاز 
برای ش��روع ی��ک برنامه ضربتی و فراگیر واکسیناس��یون در 
کشور یا یک برنامه ریزی یکپارچه منسجم برای نحوه اجرای 
برنام��ه منع تردد میان ش��هرها و در داخل حریم ش��هرهای 
پرخط��ر خصوصا کلانش��هرهایی چون ته��ران و اهواز و دیگر 
ش��هرهایی ک��ه بیش��ترین خط��رات بالقوه ش��یوع و ابتلا به 
ویروس کرونا در آنها وجود دارد، نمی بودیم. مظاهر این عدم 
هماهنگی و قاطعیت را در همین کلانش��هر تهران و پایتخت 
کش��ور و وضعیت بسیار اسفبار رعایت پروتکل های بهداشتی 
و فاصله گذاری های اجتماعی در ایس��تگاه ها و قطارهای مترو 

و شبکه اتوبوسرانی آن شاهدیم. 
اگر مس��ئولان رأس هرم مدیریت اجرایی کش��ور از شخص 
آقای رئیس جمهوری گرفته تا وزیر کش��ور و وزیر بهداشت و 
اعضای ستاد مدیریت کرونا یک روز از وقت خود را به صورت 
س��رزده به بازدی��دی از ایس��تگاه ها و قطارهای خطوط مترو 
ته��ران اختصاص دهند و فش��ردگی جمعیت در این مکان ها 
را از نزدیک مش��اهده کنند، آن وقت متوجه خواهند ش��د که 
شعاع قدرت برنامه ریزی ها و تصمیم گیری ها ضدکرونایی آنها 
حتی تا س��طح شهردار و دیگر مدیران زیرمجموعه شهرداری 
تهران نیس��ت و آنها به عنوان مجموع��ه ای از مدیرانی که در 
جزی��ره ای ج��دا از مدیریت عمومی کش��ور مش��غول کارند، 
تاکن��ون کمترین اق��دام عملی برای افزای��ش ظرفیت حمل 
مس��افر شبکه مترو و شبکه اتوبوس��رانی شهری تهران انجام 
نداده اند و حتی حاضر نیس��تند به منظ��ور کاهش بار این دو 
شبکه حمل ونقل با لغو طرح صرفا درآمدزای ترافیک، شرایط 
لازم را برای اس��تفاده بدون دغدغه ش��هروندان و خانوارهای 
س��اکن این کلانش��هر از وسایل نقلیه شخصی برای ترددهای 
روزان��ه فراه��م کنند و دولت و وزارت کش��ور ه��م تاکنون یا 
نخواس��ته یا نتوانسته ش��هرداری تهران را به هماهنگ سازی 
برنامه های��ش ب��ا برنامه های س��تاد مدیریت مب��ارزه با کرونا 
وادار س��ازد. از ش��ورای ش��هر منفعل تهران ه��م که آفتاب 
عمر فرصت س��وزی های ۴ س��ال آن بر لب بام اس��ت تاکنون 
جز تصویب درخواس��ت های شهرداری برای افزایش عوارض 
نوس��ازی، کس��ب وکار و افزایش نرخ طرح ترافیک و افزایش 
تعرفه خدمت و بهشت زهرا و انواع و اقسام عوارض دیگر هیچ 
خدمتی در رفع نابسامانی ها و تغییر چهره این شهر کمر خم 

کرده در زیر بار مشکلات ساخته نبوده است. 
همه این نابس��امانی هایی که در این یادداشت کوتاه به ذکر 
آنها پرداختیم تنها و تنها قطره ای از اقیانوس نابس��امانی ها و 
مشکلاتی است که در این سال کرونایی و در سال های پیش 
از آن کش��ور و جامع��ه ما با آنها دس��ت ب��ه گریبان بوده و هر 
دولت تازه ای که زمام امور کش��ور را در دس��ت گرفت، هنری 

جز افزودن هر چه بیشتر به این نابسامانی ها نداشته است.
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مصائب نوشتن از 
اقیانوس نابسامانی ها

غلامرضاکیامهر
روزنامهنگار

تجارت صنعت

 الزامات سیاست گذاری 
داخلی و خارجی

س�خنگوی ربیع�ی- عل�ی
گذش��ته  روزه��ای  در  دول�ت:
اخباری درباره پاس��خ منفی ایران 
به پیش��نهاد 3 کشور اروپایی برای 
برگزاری نشس��ت ۱+۴ با مشارکت 
امری��کا به عن��وان مهمان منتش��ر 
ش��د. امریکایی ها پ��س از آن اعلام 

کردن��د درباره ش��کل و چارچوب این مذاکرات سرس��ختی 
ندارند. در داخل کش��ور هم جریانی سیاس��ی همان دوگانه 
مذاکره-نامذاکره را پی گرفته و دولت را به حذر از مذاکره در 
چارچوب برجام تش��ویق می کنند. اما مسئله در اصل مذاکره 
اس��ت یا ش��کل و فرم آن؟ برای پاس��خ به این سوال باید دید 
مذاکره هدف اس��ت یا ابزار و اگر ابزار اس��ت، برای رسیدن به 
کدام هدف پیگیری می ش��ود؟ از س��ویی باید دید نیاز امروز 

جامعه ایران چیست که این هدف در خدمت آن باشد؟
 گاهی برخی وس��یله ها و ابزار ناخ��ودآگاه به هدف تبدیل 
می شوند. این ابزار به چنان نظریه سختی تبدیل می شوند که 
اساسا هدفی که برای نیل به آن استقامت، مقاومت و تحمل 

سختی و فشار شده به فراموشی سپرده می شود.
هدف اصلی دولت ها و همه قوا، رشد و توسعه کشور، زندگی 
مس��تقل و بدون مداخله خارجی، افزایش رفاه عمومی مردم، 
زندگ��ی بی دغدغ��ه و نگرانی برای آح��اد جامعه و همچنین 
زیس��تی عزتمندان��ه در میان ملل جهان ب��رای همه ایرانیان 
است و همه اینها می تواند زمینه ای برای یک زندگی مومنانه 
را فراه��م کند؛ بنابراین تمام سیاس��ت گذاری ها و کنش ها و 
تلاش ه��ای داخل��ی و خارجی باید با این اهداف س��ازگاری 
پی��دا کند و ب��ا کمترین هزینه در کوتاه تری��ن زمان بدون از 
دس��ت دادن استقلال کش��ور و عزت جامعه در فضای نابرابر 
جهان به آن دس��ت یابیم. قطعا سیاس��ت گذاری های داخلی 
ه��م تولید صنعتی و کش��اورزی و ه��م تولید رضایت و ایجاد 
زیس��ت ش��رافتمندانه را بای��د توامان دنبال کن��د و راهبرد 
سیاس��ت خارجی هم باید اجازه ن��دادن تعرض به حاکمیت 
ملی، گرفتن س��هم بیش��تر از اقتصاد جهانی، ارتقای جایگاه 
کش��ور و ایجاد نقش در تولید جهانی و داش��تن سهم بیشتر 
در وابس��تگی های متقابل باشد. ما نیازمندیم که در سیاست 
داخلی ایجاد فضایی آرام و گسترش تسهیل گری برای کنش 
اجتماعی مردم و نیز در عرصه اقتصادی مقاوم کردن اقتصاد 
همزم��ان با تلاش برای رش��د و توس��عه را دنب��ال کنیم. هم 
زیرساخت های رشد و توسعه و اقتصاد را گسترش دهیم و هم 
زیرساخت های امنیت روانی، آسایش و معیشت قابل قبول را 
تامین کنیم و به نحوی سیاس��ت گذاری خارجی صورت گیرد 
که نحوه حضور در عرصه جهانی مقوم تامین رفاه و آس��ایش 

مردم و توسعه اقتصادی در داخل کشور شود.
اتفاقا در شرایط فعلی ایران مقابله با تحریم های ضد انسانی 
در همین چارچوب قابل تفهیم اس��ت؛ به نوعی سیاست های 
ضدتحریم��ی، تامی��ن امنی��ت فیزیکی م��ردم در برابر خطر 
تروریس��م و جنگ و همین طور تامین س��لامت مردم به  ویژه 
در س��ال اخیر در برابر پاندم��ی کرونا را دنبال می کند. هدف 
بنیادی��ن سیاس��ت خارجی باید کمک ب��ه تامین این اهداف 
باش��د. به اعتباری این هدف باید منجر به بهره مندی از یک 
زندگی امن، مرفه و س��الم براس��اس آنچه که مردم شایسته و 

سزاوار برخورداری آن هستند، شود.
 برمبنای همین اعتقاد راس��خ بود که دولت از نخس��تین 
روزهای آغاز به کار خود در سال ۹۲ به میدان رفع تحریم ها 
از راه مذاک��رات چندجانبه ب��ا ۱+۵ با حمایت و هدایت رهبر 
معظم انقلاب قدم گذاشت. ما نزدیک ۲ سال بعد از آن تاریخ 
موفق به توافقی شدیم که ضمن پاسداشت همه دستاوردهای 
صنعت صلح آمیز هسته ای، به این بحران جعلی خاتمه می داد 
و حلقه امنیتی سازی ایران را که صدمات بی شماری به حیات 
ملی ایران و زندگی روزمره ایرانیان وارد کرده بود، با قطعنامه 
۲۲3۱ ش��ورای امنی��ت ملل متحد در هم شکس��ت و آینده 
مبهمی که کشورمان با وارد شدن به فصل هفتم منشور ملل 

متحد انتظار آن را می کشید به آینده روشن تبدیل کرد.
 رژی��م ترامپ با فریب خوردن از کس��انی که از نخس��تین 
روزه��ای انعق��اد برجام رخداد پی��ش آم��ده را برباددهنده 
آرزوهای پلیدشان برای مردم ایران می دیدند، راهی شیطانی 
را انتخاب کرد که در نهایت به نتیجه ای جز انزوای بین المللی 
امریکا در نهادها و س��ازمان هایی که روزگاری خود موس��س 
آنها بود، نرسید. هرچند رفتارهای غیرمتعارف و غیرعقلانی و 
ظالمانه ترامپ هزینه های سنگینی به اقتصاد مردم ما تحمیل 
کرد اما کوچک ترین موفقیتی در شکس��تن کمر اس��تقلال و 
اس��تقامت ملی ما که از اراده برای تعیین حق سرنوشت یک 

تمدن کهن برمی خیزد، نداشت.
 در ای��ن س��ال ها بحث ها و مجادلات نظ��ری زیادی درباره 
جهت گی��ری سیاس��ت خارجی و کارب��رد ابزارها در خدمت 
اه��داف را ش��اهد بودیم ک��ه نقطه اتکای هم��ه آنها به نوعی 
به خواس��ت مردم بازمی گ��ردد، در حالی که بدون هیچ گونه 
وابس��تگی عمیق بین سیاست گذاری های داخلی و خارجی و 
درکی از تحولات جهان و نیز »درون زایی« و »برون گرایی« در 
اقتصاد، سیاست گذاری هایی که نتیجه آن اهداف پیش گفته 

باشد، محقق نخواهد شد.
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یک دلار از پول نفت تلف نشد

دیدار رهبر کاتولیک های جهان با آیت الله سیستانی

سفربهشهرهایقرمزونارنجیممنوعاست
رئیس جمه��وری ب��ا بیان اینک��ه از مردم 
می خواهیم ایام نوروز س��فر نروند، گفت: سفر 

به شهرهای قرمز و نارنجی ممنوع است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، حسن 
روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با 
بیان اینکه امروز ش��صتمین جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرون��ا بود، گفت: بحمدالله در طول 
ای��ن یک س��ال و چند هفته این جلس��ات را 
ب��دون هیچ تعطیلی برگ��زار کردیم و در هر 
جلس��ه مصوب��ات داش��تیم و امیدواریم قدم 
به قدم به س��مت کنت��رل و مهار این ویروس 
برویم. وی افزود: جایی که مراعات نمی شود، 
باید گله کنی��م و جایی که مراعات می کنند 
هم باید تش��کر کنیم. 3 هفته است به صورت 
منظ��م در همه آمار و ارقام دقت می کنم. جز 
یک اس��تان ک��ه به دلیل ورود ی��ک ویروس 
جهش یافته به واسطه تردد برخی مسافران با 
کشور همسایه، دچار مشکل شده، بقیه کشور، 
هم تیم پزش��کی، هم مدیریت اس��تانی و هم 
نیروهایی که بس��یج شدند خوب کار کردند. 
روحانی افزود: امروز جز اس��تان خوزستان و 
بخشی از استان چهارمحال وبختیاری، مابقی 
اس��تان ها شرایط ش��ان خوب و منحنی فوت 
صاف اس��ت. حتی خ��ط ابتلای مثبت هم در 
بیش��تر جاها مستقیم است که علامت بسیار 
خوبی اس��ت و نشان از تلاش دست اندرکاران 
دارد. وی با اشاره به اینکه این روزها با اسفند 
پرجنب وج��وش روبه رو هس��تیم، بیان کرد: 
معمولا در این ۱۵ روز آخر اس��فند ش��رایط 
خاص��ی وج��ود دارد. ت��ردد م��ردم و خرید 
آنها همیش��ه در این ماه بیش��تر می ش��ود و 
فعالیت های نظافت خانه و خرید گل و گلدان 
و... که جزو رس��ومات مردم اس��ت، منجر به 
ت��ردد بیش��تر در ب��ازار می ش��ود که علامت 
هشداردهنده اس��ت. رئیس جمهوری با بیان 
اینک��ه از طرف دیگر به فروردین می رس��یم 
که ماه حساس��ی اس��ت، اظهار کرد: ۱۵ روز 
آخ��ر اس��فند و دو هفت��ه اول فروردین، یک 
ماه حس��اس اس��ت. در آن ۱۵ روز فروردین، 
ه��م تردد و ه��م رفت وآم��د خانوادگی و هم 
دورهمی و س��فر زیاد می شود. روحانی افزود: 
از مردم خواهش می کنیم از سفر در ایام عید 

صرف نظر کنند.
 اگ��ر کس��انی به هر دلیلی اع��م از اصرار و 

اضطرار قصد س��فر دارند، حتما پروتکل ها را 
بیش از همیش��ه مراعات کنند. س��فر رفتن 
و رعای��ت نکردن دقی��ق پروتکل ها به معنای 
خط��ر واقعی اس��ت و م��ا را وارد موج چهارم 
می کند که مش��کلات زیادی برای ما، زندگی 
م��ردم، اقتصاد، فرهن��گ و زندگی اجتماعی 
کش��ور و از همه مهم تر س��لامت مردم ایجاد 
می کند. رئیس جمهوری خاطرنش��ان کرد: ما 
نمی توانیم به مردم بگوییم ش��ب عید خرید 
نروید اما خواهش ما این اس��ت که در ترددها 
که برای خرید شب عید انجام می شود تراکم، 
فاصل��ه و پروتکل ها را مراعات کنند. روحانی 
ب��ا بیان اینکه از طرف دیگر برای عید مصوب 
کردیم سفر به شهرهای قرمز و نارنجی ممنوع 
است، تاکید کرد: هیچ کس برای این شهرها 

برنامه ریزی نکند و س��فر به هر جا که وزارت 
بهداش��ت و درمان اعلام  کند قرمز و نارنجی 
اس��ت، ممنوع است و نیروی انتظامی و همه 
نیروها برای رعایت این دس��تورالعمل ها وارد 
عمل خواهند ش��د. رئیس جمه��وری با بیان 
اینک��ه یکی از مش��کلات ما این اس��ت که با 
ی��ک ویروس جهش یافته مواجهیم، گفت: در 
ذهن مردم این گونه اس��ت که واکسن رسیده 

و تزریق آغاز می شود و مشکلات کم می شود 
اما م��ردم باید بدانند تولید واکس��ن در دنیا 
محدودیت دارد و به اندازه جمعیت دنیا امکان 
تولید واکس��ن وجود ن��دارد. بگذریم از اینکه 
عدالت��ی در جهان نیس��ت و پولدارها از قبل 
رزرو کردند؛ تولید و تزریق واکسن محدودیت 
دارد. روحان��ی تاکی��د ک��رد: اینکه واکس��ن 
تزریقی چه مدت موثر است و ایمنی می آورد 
مش��خص نیس��ت که ای��ن ه��م محدودیت 
دیگر اس��ت. از طرف دیگ��ر در دنیا یک موج 
واکسن هراس��ی هم راه افت��اده و هر گروهی 
به یک واکس��ن حمله می کنن��د. می گویند 
فلان واکسن خطرناک است. پس نمی توانیم 
بگوییم چون واکس��ن به ب��ازار آمده ما از این 
معض��ل عبور می کنیم. وی افزود: حتی وقتی 
تزریق واکس��ن شروع شود هم زمان می برد و 
باید مراع��ات پروتکل ها را ادامه دهیم. یعنی 
سبک زندگی ای که در این یک سال به تدریج 
پذیرفته ایم مثل کاهش ترددها، دورهمی ها، 
استفاده از ماس��ک و شست وشو را باید برای 
یک س��ال دیگر ادامه دهیم. رئیس جمهوری 
گفت: اگ��ر این ویروس جهش پیدا نمی کرد، 
می گفتی��م بالاخ��ره این روند ی��ک روز تمام 
می ش��ود اما ویروس به سمت جهش یافتگی 
رفت و ام��روز انواع مختلفی از آن ظهور پیدا 
می کند و ش��ایع می ش��ود. خواهش من این 
اس��ت که در ایام عید به فکر مردمی باش��یم 
که مس��افرت نمی روند. صداوس��یما و فضای 
مجازی برای اوقات فراغت و برنامه س��ازی ها 
تلاش کنند. روحانی با بیان اینکه دبس��تان، 
دبیرس��تان و دانش��گاه که همه تقریبا امسال 
تعطیل بودند، افزود: ان ش��اءالله بتوانیم برای 
اوق��ات فراغت مردم تلاش کنیم تا عید نوروز 
به گون��ه ای باش��د که با س��ختی و ویروس و 

مرگ ومیر همراه نباشد. 
در استان هایی که مقصد سفر هستند مانند 
مش��هدالرضا، شمال، جنوب و اصفهان بسیج 
عموم��ی برای مراع��ات فاصله ها و پروتکل ها 

لحاظ شود.
 وی در پای��ان گف��ت: در اس��تان هایی که 
مقصد مس��افران هس��تند بس��یج فوق العاده 
تشکیل دهند. استاندار، تیم پزشکی، بسیج، 
سپاه و... مراقبت بیشتری داشته باشند تا عید 

و نوروز خوبی داشته باشیم.

ویژه تر از خبر

رهب��ر کاتولیک ه��ای جهان با حضور در نجف اش��رف با 
مرجع عالیقدر ش��یعیان عراق دیدار کرد. به  گزارش مهر به 
نقل از المعلومه، پاپ فرانس��یس، رهبر کاتولیک های جهان 
با حضور در محل اقامت آیت الله سید علی سیستانی، مرجع 
عالیقدر ش��یعیان عراق در نجف اشرف با ایشان دیدار کرد. 
این نخس��تین  باری اس��ت که پاپ به عراق س��فر می کند. 
رهب��ر کاتولیک ه��ای جهان روز جمعه نیز ب��ا برهم صالح، 

رئیس جمهوری عراق دیدار کرد. 
نشس��ت پاپ فرانس��یس و مرجع عالیقدر شیعیان عراق 
پش��ت درهای بسته برگزار ش��د. پاپ فرانسیس همچنین 

در جری��ان دیداره��ای خود در عراق ی��ک هدیه به یکی از 
فرماندهان نیروهای حشد الشعبی در این کشور تقدیم کرد. 
پاپ فرانس��یس تس��بیح خود را به »ریان الکلدانی« یکی از 
فرماندهان مسیحی جنبش بابلیون وابسته به حشد الشعبی 

عراق داد. 
دفتر مرجع عالیقدر شیعیان عراق نیز درباره دیدار ایشان 
و رهبر کاتولیک های جهان در نجف اش��رف بیانیه ای صادر 
ک��رد. در این بیانیه آمده اس��ت در جریان نشس��ت مذکور 
درباره چالش های بزرگی که پیش روی انس��ان معاصر قرار 
دارد، صحبت ش��ده اس��ت. در ادامه این بیانیه تاکید ش��ده 

است: بسیاری از کشورهای جهان به ویژه ملت فلسطین در 
اراضی اشغالی از ظلم، فقر، نبود آزادی های اساسی و عدالت 
اجتماع��ی، جنگ و محاصره اقتصادی رنج می برند. رهبران 
دینی و معنوی باید برای کاهش این دردها و رنج ها به نقش 
خ��ود عمل کرده و طرف ه��ای ذی ربط، منطق و حکمت را 
س��رلوحه کار خود قرار دهند. به نوش��ته این بیانیه، آیت الله 
سیس��تانی در نشست مذکور تاکید کرد: تقویت تلاش های 
مشترک برای همزیستی مسالمت آمیز و همبستگی انسانی 
در تمام جوامع براساس رعایت حقوق و احترام متقابل میان 

ادیان و جریان های فکری مختلف بسیار مهم است.

به مناسبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی، رهبر معظم انقلاب 
اس��لامی دو اصله نهال میوه کاش��تند. حضرت آی��ت الله خامنه ای در 
بخش��ی از سخنان ش��ان به مسئله کرونا در آستانه سال نو پرداختند و 
گفتند: سال گذشته در ایام عید، مردم عزیز به توصیه ها کاملا عمل و 
بلای بزرگی را از سر کشور دور کردند اما امسال خطر بیشتر و فراگیرتر 
است؛ بنابراین امسال هم همگان توصیه ها را رعایت کنند. ایشان تاکید 
کردند: هر چه ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد باید عمل شود. اگر 

س��فر را ممنوع کردند، مردم به س��فر نروند. بنده هم قطعا مانند سال 
گذش��ته به س��فر نخواهم رفت. حضرت آیت الله خامنه ای با اش��اره به 
مشکلات معیشتی مردم در اثر کرونا، گفتند: اگر کرونا ادامه پیدا کند 
مشکلات معیش��تی بیشتر خواهد شد؛ بنابراین باید با همکاری همه، 

این بیماری هر چه زودتر برطرف شود.
 رهبر معظم انقلاب اسلامی با ابراز ناخرسندی از گرانی ها و مشکلات 
معیش��تی، افزودند: این وضع در آس��تانه عید غصه بزرگی ایجاد کرده 

اس��ت. البته اجناس مانند میوه ها فراوان اس��ت اما قیمت ها بسیار بالا 
اس��ت که س��ود این نرخ بالا هم به جیب باغداران زحمتکش نمی رود، 
بلکه نصیب دلال ها و واس��طه های سودجو می شود و ضرر آن به مردم 
می رس��د. ایش��ان با تاکید بر اینکه مس��ئولان باید مشکل معیشتی و 
گران��ی را حل کنند، گفتند: این مش��کلات، هم��ه راه حل دارد و بارها 
در جلس��ات متعدد ای��ن نکات را تذک��ر داده و راه حل های مورد نظر 

کارشناسان را به مسئولان گفته ایم.

گرانی و مشکل 
معیشتی مردم 
راه حل دارد

مع��اون اول رئیس جمهوری گفت: باوجود 
تمام مش��کلاتی که در زمین��ه فروش نفت 
داش��تیم، حت��ی یک دلار از پ��ول نفت تلف 
نشد و حتی یک بابک زنجانی کوچک شکل 

نگرفت، زیرا همه دقت ها لحاظ شد.
 اسحاق جهانگیری در جلسه ستاد اقتصاد 
مقاومتی اس��تان یزد عنوان کرد: هدف عالی 
اقتص��اد مقاومتی و سیاس��ت هایی که رهبر 
معظم انق��لاب در ۲۴ بند با ۵ رویکرد اعلام 
کردند، باید در دس��تور کار همه دس��تگاه ها 
ق��رار گی��رد و فق��ط مختص دس��تگاه های 
اقتصادی نیس��ت. نتیجه اقتص��اد مقاومتی 
بای��د این باش��د که در براب��ر تکانه هایی که 
ب��ه اقتصاد کش��ور وارد می ش��ود، اقتصاد از 
هم نپاش��د و س��رپا باش��د که در طول ۲، 3 
سال اخیر 3 تکانه مهم و اساسی داشتیم که 
یکی از آنها کاهش ش��دید نرخ نفت بود. وی 
تحریم ه��ای جدید را نیز یک��ی از دوره های 
استثنایی دانست و گفت: این تحریم ها هنوز 
تمام نش��ده و امریکایی ها هنوز تحریم های 

ظالمانه ضد حقوق بش��ر خود را 
ادام��ه می دهن��د و اگ��ر به دنبال 
ای��ن  بای��د  مذاک��ره هس��تند، 
تحریم ها را بردارند و تا این اتفاق 
نیفتاده، معتقدیم هنوز در جنگ 
اقتصادی هس��تیم. وی بیان کرد: 
امریکایی ه��ا گلوگاه ه��ای ایران 

را شناس��ایی کردند و از همان جا فش��ارهای 
خ��ود را آغ��از کردن��د به نحوی ک��ه آنها در 
مطالع��ات خود اعلام کردن��د که باید امکان 
ورود کالاه��ای تجملی را فراهم کنیم و ورود 
کالاهای اساس��ی را ممانع��ت کنیم تا مردم 
دچار مش��کلات اساسی شوند و به خیابان ها 
بریزن��د. جهانگیری اظهار کرد: این س��وال 
اکن��ون ب��رای م��ردم ایجاد ش��ده و عده ای 
می پرس��ند چرا داروهای ض��روری کمیاب 
ش��ده اما ماشین های لوکس وارد می شود. ما 
از لحاظ قانونی نمی توانس��تیم واردات برخی 
کالاه��ا را ممنوع کنیم؛ ب��ا این وجود برخی 
کالاها را ممنوع کردیم و سوالاتی نیز در این 

زمینه متوجه دولت شد.
مع��اون اول رئیس جمهوری با 
تاکی��د بر اینکه اقتصاد س��ازکار 
علم��ی خ��ودش را دارد، تصریح 
ک��رد: ممن��وع ک��ردن واردات و 
صادرات مربوط به دوران س��خت 
جنگی است و نمی توان اقتصاد را 

با دستورالعمل و بخشنامه اداره کرد.
جهانگی��ری اظهار کرد: رش��د کارگاه های 
صنعتی در ۹ ماه امس��ال بالای ۱۰.۸ درصد 
بود. حتی ریزش ش��غلی که در اثر کرونا پیدا 
کردیم در بهار سال ۹۸، بیشتر از بهار ۹۹ بود، 
به نح��وی ک��ه در بهار ۹۸ در بخش صنعت و 
کش��اورزی یک میلی��ون و ۴۰۰ هزار ریزش 
ش��غلی داشتیم که بهار امسال افت شغلی به 
یک میلیون نفر در بخش صنعت رسید و در 
تابستان تقریبا صفر شد و صنعت و کشاورزی 
کشور که جهت گیری اصلی اقتصاد مقاومتی 
بود، توانست در شرایط کرونا استقامت کند.

جهانگیری با اشاره به اینکه بخش خدمات 

بیشترین آسیب را از کرونا دید، افزود: وقتی 
س��فر تعطیل می شود، بس��یاری از شغل ها 
ریزش می کند و بسیاری از کارهای خدماتی 
دچار مشکل می شود و تبعات خود را دارد و 
کرونا بیشتر، کارهای خدماتی را تحت تاثیر 
ق��رار داد. وی ادام��ه داد: در این دوره از همه 
ظرفیت های کش��ور برای سر پا نگاه داشتن 
تولید اس��تفاده شد و یکی از کارهایی که در 
راس��تای اس��تفاده از ظرفیت داخلی کشور 
انجام ش��د، حذف بسیاری از کالاها از حوزه 

واردات و تولید آن در داخل کشور بود.
جهانگی��ری تصری��ح ک��رد: اگ��ر اقتصاد 
مقاومتی نبود نمی توانس��تیم بودجه کشور 
را ب��ه این ش��کل تامی��ن و در برابر تحریم ها 
مقاومت کنیم. جهانگیری در بخش دیگری 
از س��خنان خود درباره برجام نیز بیان کرد: 
برخی س��خنان به دلیل ش��رایط انتخاباتی و 
جهت گیری های سیاس��ی مطرح می ش��ود 
ام��ا دنیا بداند که حرف رس��می ایران درباره 

برجام، حرف مقامات رسمی ایران است.

جزئیات ممنوعیت های سفرهای نوروزی
س��خنگوی س��تاد ملی مقابله با کرونا گفت: در ستاد تصمیم 
گرفته ش��د س��فرهای نوروزی به شهرهای قرمز و نارنجی کاملا 
ممنوع باش��د و در ش��هرهای زرد و آبی ب��ا رعایت پروتکل های 
سختگیرانه فقط س��فرهای ضروری انجام شود. به گزارش مهر، 
علیرضا رئیسی، سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا روز گذشته 
در حاشیه جلسه ستاد مقابله با کرونا اظهار کرد: میزان فوتی ها 
ب��ر اث��ر کرونا در کش��ور تقریبا باثبات ش��ده اس��ت. وی افزود: 

خوش��بختانه روند بیماری در اس��تان های شمالی رو به کاهش اس��ت اما اگر پروتکل ها 
رعایت نشود و سفرها دوباره اوج پیدا کند، شاهد گسترش این بیماری در کشور، به ویژه 
در اس��تان های ش��مالی خواهیم بود. رئیس��ی گفت: امروز در س��تاد بحث های مختلفی 
مطرح شد که تعطیلات نوروز و سفرها یکی از آن موارد بود. مردم باید تا جایی که امکان 
دارد از انجام س��فرها پرهیز کنند که اگر این پرهیز نباش��د، وضعیت باثباتی را که امروز 
در کش��ور داریم، به زودی از دس��ت خواهیم داد. در س��تاد تصمیم گرفته ش��د سفرهای 
نوروزی به شهرهای قرمز و نارنجی کاملا ممنوع باشد و در شهرهای زرد و آبی با رعایت 
پروتکل های سختگیرانه فقط سفرهای ضروری انجام شود. سخنگوی ستاد ملی مقابله با 
کرونا با اشاره به ورود واکسن های مختلف در روزهای گذشته به کشور گفت: در یکی دو 
روز گذش��ته ۲۰۰ هزار دوز واکس��ن اسپوتنیک روسیه وارد شد و ۲۵۰ هزار دوز واکسن 
س��ینوفارم چینی هم وارد ش��ده اس��ت. سخنگوی س��تاد مقابله با کرونا گفت: در سطح 
کشور و استان های مختلف روند بیماری در مجموع یک روند تقریبا باثبات است. استان 
خوزستان وضعیت متفاوتی دارد و همچنان روند بیماری صعودی است و میزان بیماران 
افزایش یابنده است و تعداد بیماران بستری بالاست و به دنبال آن مرگ ومیرها هم قطعا 
بالاست و شاید بالاتر هم برود. رئیسی استان چهارمحال و بختیاری را دیگر استانی معرفی 
ک��رد ک��ه درباره آن نگرانی دارند و گفت: گرچه هنوز موارد بیماری خیلی افزایش نیافته 
اما نش��انه هایی می بینیم که نیاز اس��ت دقت بسیار بیشتری درباره این استان انجام شود. 

درباره استان های قزوین و استان البرز نیز باید مراقبت بیشتری شود.
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 تدوین برنامه هفتم 
نیازمند نگاه واقع بینانه 

برنامه هفتم توس��عه چهارمین و آخرین برنامه توس��عه پنج  
س��اله کش��ور در مسیر سند چش��م انداز ۱۴۰۴ است و مدتی 
اس��ت س��ازمان برنامه و بودجه کار خود را برای تدوین و تهیه 

آن آغاز کرده است.
رئی��س  ش��کرخدایی،  فرش��ید 
کمیسیون توس��عه پایدار اتاق ایران 
گفت: به نظر می رسد دولت دوازدهم 
در پی آن است تا تدوین برنامه توسعه 

هفتم را به دولت آینده واگذار کند.
این فعال اقتص��اد عدم هماهنگی 
لازم بی��ن حاکمی��ت، دولت و بخش 

خصوصی و تمامیت خواهی ش��رکت های شبه دولتی را یکی از 
موانع جدی در برابر عملیاتی شدن برنامه های توسعه دانست 
و تاکید کرد: کلیت برنامه توسعه با شعار کوچک سازی دولت 
و بزرگ ش��دن بخش خصوصی نگاش��ته می شود اما در عمل 

برعکس آن اتفاق می افتد.
بر اس��اس اظهارات او، بخش خصوصی برای رش��د و توسعه 
خود نیازی به منابع دولتی ندارد و فقط نیازمند مساعد شدن 
فضای کس��ب وکار و حذف بخش��نامه ها و محدودیت هاست. 
فع��الان اقتصادی می توانند س��رمایه و نیازه��ای مالی خود را 
تامی��ن کنند. اما   این ش��رایط فقط در محیط��ی آرام و بدون 

محدودیت های دست و پاگیر صورت می پذیرد.
عض��و هیات نماین��دگان اتاق ایران آنچ��ه در تدوین برنامه 
اهمیت دارد را ارتقای جایگاه بخش خصوصی در اقتصاد عنوان 
کرد. هرچند به باور دیگر اعضای کمیته، آمایش س��رزمین و 
ظرفیت های اس��تانی نیز در تدوین برنامه توس��عه باید مورد 

توجه قرار گیرد.
آمایش س��رزمین، توجه به ظرفیت های استانی و استفاده از 
امکانات موجود در منطقه، کلیدواژه هایی هستند که در طول 
چند س��ال گذش��ته بارها از س��وی رئیس اتاق ایران نیز مورد 
تاکید قرار گرفت اند. وی به تازگی در نشس��ت شورای روسای 
اتاق های اس��تانی نیز دوباره بر این نکته کرده و معتقد اس��ت 
آش��فتگی امروز اقتصادی نتیجه نادیده ان��گاری ظرفیت های 

منطقه ای در ۷ دهه برنامه ریزی توسعه است.
رئی��س  غلامحس��ین ش��افعی، 
ات��اق ای��ران ب��ر این باور اس��ت که 
هر اس��تان از لح��اظ منابع طبیعی 
و اقلیم��ی متفاوت با اس��تان دیگر 
اس��ت و به همه دلی��ل باید با توجه 
ب��ه ظرفیت های هر منطق��ه، ابتدا 
برنامه های توس��عه ای اس��تان ها را 

تدوین و برنامه ملی را از دل این برنامه ها، ابلاغ و اجرا کنیم. در 
این بین بایزید مردوخی، اقتصاددان و از جمله کارشناسانی که 
در نشست های کمیته تخصصی اتاق ایران درباره برنامه هفتم 
توسعه نیز حضور دارد، معتقد است اگر نظام تدبیر شایسته را 
جایگزین نظام آش��فته امروز نکنیم، بهتر است زحمت تدوین 

برنامه توسعه را هم به خود ندهیم.
واقع بینی در تدوین برنامه هفتم، نکته ای است که وی تاکید 
ویژه ای روی آن دارد و می گوید در وهله اول باید نظام تدبیری 
در کشور شکل بگیرد که موانع برنامه های گذشته را حل کند. 
در غیر این صورت هر تلاشی برای تدوین برنامه هفتم، محکوم 

به شکست خواهد بود.
مردوخ��ی قانونمن��دی، اجرای دقیق مق��ررات در نهادهای 
اجرای��ی، هماهنگی بین دس��تگاه ها و مجری��ان قانون، ثبات 
سیاس��ی و سیاس��تی و در آخ��ر کنت��رل فس��اد را از جمل��ه 
ش��اخص های موردنظر بانک جهانی می داند و تصریح می کند: 
موضوعی که با توجه به شرایط تحریم  باید مدنظر برنامه ریزان 
باشد، کمبود منابع مالی است. در برنامه های قبل، درآمدهای 
نفتی وجود داش��ت اما ام��روز دیگر از این منابع عظیم خبری 

نیست.
در مجموع آنچه از نظر فعالان اقتصاد  برای بهبود در نتیجه 
اجرای قانون برنامه هفتم توس��عه لازم اس��ت، تغییر نگاه ها و 
رویکردها در برنامه توسعه است. آنها به دنبال بازتعریف مفهوم 
توسعه هستند و باور دارند در شرایط امروزی حاکم بر اقتصاد 

کشور راهی جز تحول در نگاه ها و انتظارات نداریم.
در برنامه های توس��عه، سیاس��ت های ابلاغی از سوی رهبر 
معظم انقلاب یکی از چارچوب اصلی تعیین اهداف کلی برنامه 
بوده  اس��ت . ام��ا در عمل فرآیند تدوین سیاس��ت های کلی از 
مجرای مجمع تش��خیص مصلحت نظ��ام و نظام برنامه ریزی 
از ه��م گسس��ته ب��وده و کمتری��ن تعامل میان کارشناس��ان 
تدوین کننده سیاس��ت های کلی و لایحه برنامه توسعه وجود 
داش��ته است. به استثنای برنامه های اول و دوم قبل از انقلاب 
که مجموعه ای از پروژه های عمرانی بودند، در س��ایر برنامه به 
س��مت برنامه جامع حرکت کرده ایم. وقتی به س��مت برنامه 
جام��ع حرکت می کنیم، سیاس��ت ها وارد برنامه می ش��وند و 
هماهنگی میان این سیاس��ت ها یک الزام است. در آنجا انتظار 
می رفت که شورای اقتصاد این هماهنگی را تضمین کند، اما در 
شرایط کنونی شورای اقتصاد فاقد این کارایی است. به عبارت 
دیگر، نهادی نداریم که میان سیاست ها هماهنگی ایجاد کند.
همچنی��ن گاهی در تعیین اه��داف محدودیت های موجود 
در نظر گرفته نشده یا محدودیت های آتی به درستی پیش بینی 
نش��ده است. این امر منجر به تعیین اهداف بسیار بلند پروازانه 

شده است. 
از س��وی دیگ��ر، نب��ود تفکیک می��ان اه��داف بلند مدت و 
میان م��دت. ای��ن امر باعث  ش��ده  برخی از اه��داف همواره در 
برنامه های توس��عه بدون تمایز مش��خصی تکرار ش��وند. آنچه 
مس��لم است اینکه باید با آسیب شناس��ی دقیق سعی در رفع 
این مشکلات در تدوین و اجرای برنامه هفتم توسعه داشت. 

شرط نخست، پایبندی دولت به اجرای برنامه است
بررسی ابعاد برنامه  هفتم توسعه در گفت وگوی  با پژوهشگر توسعه 

در آخرین سال برنامه ششم توسعه قرار  �
داریم اما ب�ه نظر نمی رس�د در دولت عزمی 
برای نوش�تن برنامه هفتم باشد. نظر شما در 

این باره چیست؟
این طور که به نظر می رس��د در دولت انگیزه ای 
برای نوشتن برنامه هفتم باقی نمانده است. حتی 
در سازمان برنامه و بودجه هم تاکنون کاری برای 
برنامه توس��عه بعدی انجام نش��ده اس��ت. شنیده 
می ش��ود برنامه ششم ممکن است یک سال دیگر 
هم تمدید ش��ود ت��ا دولت بعدی س��ر فرصت به 
برنامه هفتم بپردازد. تجربه برنامه چهارم توس��عه 
که از س��وی دول��ت اصلاحات تدوین ش��د اما در 
مرحل��ه اجرا دولت احمدی نژاد از اجرای آن س��ر 
باز زد ه��م مزید بر علت ش��ده ت��ا انگیزه ها برای 

نوشت کمتر باشد. 
به هر حال نباید فراموش کنیم که نوش��تن یک 
برنامه توس��عه نیازمند گذاش��تن زمان، بودجه و 

نیروی کافی است. 
برنامه نوش��تن کاری ساده نیس��ت و به همین 
دلی��ل هزین��ه آن زی��اد اس��ت. از س��وی دیگ��ر 
برنامه نویسی کاری پر هیاهو هم هست و بحث های 
فراوانی را به رسانه ها می کشد. این در حالی است 
که دستاوردهای ما از برنامه های تاکنون به مراتب 
اندک تر از س��ر و صدایی ب��وده که به پا کردند. به 
هر حال در سازمان برنامه و بودجه هیچ خبری از 
نوشتن یا طراحی یک برنامه شنیده نمی شود. اما 
در مقابل گفته می ش��ود بناست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام حرکتی کند. گویا مجمع می خواهد 
خطوط کلی برنامه هفتم را بنویس��د و آماده کند. 
این نیز از دردهای ماست که مجمع آیا بحث های 
کم��ی دارد که به مس��ئله برنامه نویس��ی هم وارد 

شده است؟
با توجه به س��ابقه ای که برنامه چهارم توس��عه 
داش��ت که با تغییر دولت کلا کنار گذاش��ته شد 
و تنش های سیاس��ی موجود بین جناح ها من فکر 
می کنم این اقدام دولت که نوشتن برنامه هفتم را 
به دولت بعدی س��پرده اقدام بدی نیست و حتی 

قابل دفاع است.
برخ�ی ب�ا اس�تناد ب�ه تحق�ق پایی�ن  �

برنامه های توسعه ای به ویژه در سال های پس 
از انقاب معتقدند نوش�تن برنامه برای ایران 
بی فایده اس�ت. فکر می کنی�د اقتصاد ایران 

بدون برنامه شرایط بهتری داشت؟
قطعا خیر؛ چرا که مسلما هیچ کشوری در جهان 
بدون برنامه ریزی به موفقیت  دس��ت نیافته است. 
بنابراین قطعا معتقدم باید در ایران برنامه نویس��ی 
ادامه داش��ته باش��د. گرچه نوش��تن برنامه هم به 
خودی خود به معنای حرکت به س��مت توس��عه 

نیست. 
تجربه کش��ور نش��ان می دهد برای اینکه برنامه 
موفق ش��ود نیاز به اقداماتی بیش��تر از نوش��تن و 

تصویب دارد.

برای اینک�ه برنامه به ش�کل موفق اجرا  �
شود به چه عواملی نیازمند است؟

ب��رای تدوی��ن و اج��رای ی��ک برنام��ه البت��ه 
پیش فرض های گوناگونی وجود دارد اما دو مسئله 
از اهمیت بیش��تری برخوردار هس��تند و اگر این 

مهم رعایت نشود قطعا شکست خواهند خورد. 
نخس��تین مس��ئله ای که به اج��رای موفق یک 
برنامه کمک می کند این اس��ت که باید هماهنگی 
و همکاری بین نهادهای اصلی و تصمیم گیر کشور 
افزایش یاب��د. این همکاری قب��ل از هر چیز باید 
در درون حاکمی��ت و در می��ان دس��تگاه های آن 
شکل بگیرد و بعد به جامعه تسری یابد. متاسفانه 
وقت��ی امروز به مس��ائل نگاه می کنی��م می بینیم 
3قوه ای��ران هر کدام راه خ��ود را می روند و هیچ 
همبستگی میان رفتار آنها نیست. حال آنکه برای 
اجرای موفق یک برنام��ه نه تنها 3 قوه بلکه حتی 
صدا و سیما یا شورای نگهبان هم باید همکاری های 
لازم را انجام دهند. ب��ه این ترتیب اگر هماهنگی 
میان نهادهای حاکمیتی و جناح های حاکم نباشد 
یک برنامه امکان موفق ش��دن نخواهد داشت. این 
مهم حتی در کش��ورهای دیگ��ر جهان نیز تجربه 

شده است.
در این باره کدام کش�ور الگوی مناسبی  �

است؟
به نظ��ر من، چین. چینی ها پ��س از مرگ مائو 
ت��ازه به فکر اصلاحات در کش��ور خود افتادند. در 
آن زمان اقتصاد چین به واقع شرایط بدی داشت 
و آس��یب های فراوانی به بنیان های آن کشور وارد 

شده بود. 
در آن  کش��ور هم درگیری های سیاسی فراوانی 
پی��ش آمده ب��ود و جناح بندی های سیاس��ی هم 
وجود داش��ت. اما صاحبان قدرت بع��د از مائو به 
این نتیجه رس��یدند که باید اقتصاد را در اولویت 
ق��رار دهند و درباره آن نیز می��ان خود به اجماع 
رس��یدند. به این ترتیب، تمام امکانات کشور را به 
خدم��ت گرفتن��د و همه چیز را زی��ر و رو کردند 
ت��ا اقتصاد پیش��رفت کند. هنوز ه��م چینی ها بر 
ای��ن عهد خود پابرجا هس��تند و در درگیری های 
سیاسی کسی به اینکه اولویت اقتصاد و توسعه آن 

است ایرادی وارد نمی کند. 
در کش��ور چین گرچه دموکراسی جایی ندارد و 
آنها نیز ادعای دموکراتیک بودن ندارند، اما مردم 
حتی اگر نارضایتی های سیاسی هم داشته باشند 
از پیش��رفت اقتصادی حمای��ت می کنند و بر این 
امر صحه می گذارند. به هر حال اقتصاد این کشور 

همچنان در حال پیشرفت است.
به ایران بازگردیم. تاکید ش�ما بر مسئله  �

هماهنگ�ی می�ان نهاده�ای تصمیم گیر بود. 
بدون این هماهنگی چه اتفاقی رخ می دهد؟

همین چی��زی که تاکنون اتف��اق افتاده دوباره 
تکرار خواهد شد. 

به قول آقای دکتر مردوخی، بهترین برنامه ها را 

حتی اگر با قلم طلا هم بنویسیم، بدون هماهنگی 
بی فایده خواهد بود. 

به بیان س��اده تر اگر یک برنامه از نظر سازگاری 
و منطقی بودن آماره��ا و مولفه های دیگر تکمیل 
و بهتری��ن باش��د، وقتی در مرحله اج��را در میان 
کش��مکش های جناحی بیفت��د موفقیتی حاصل 
نخواهد ش��د. به این ترتیب مس��ئله اصلی اکنون 
می تواند چگونگی اج��رای صحیح یک برنامه پنج 

ساله باشد.
عامل دوم تعیین کننده برای موفقیت های  �

برنامه توسعه چیست؟
اینج��ا لازم می دانم یادی ه��م از مرحوم دکتر 
عظیم��ی، اس��تاد برنامه ریزی اقتصادی دانش��گاه 

تهران بکنم. 
ایش��ان در کلاس تدریس خود تاکید داش��تند 
این برنامه های جامع بلای جان اقتصاد ایران شده 

است. 
به عب��ارت دیگر، هن��گام نوش��تن برنامه ها در 
ای��ران، برنامه ریزان تمایل دارند از ب بس��م الله تا 
آخ��ر را پیش بینی کنند؛ آن هم در ش��رایطی که 
چنین چیزی در اقتصاد ایران ممکن نیست چون 
ش��رایطی برای کش��ور پیش می آید که به ش��دت 
غیر قابل پیش بینی اس��ت. از ای��ن رو، برنامه های 
توسعه ما به گونه ای هستند که قابلیت عملی اجرا 
ندارند. این در حالی است که تمام اهداف کمی را 
هم به ش��کل آماری و دقیق اعلام می کنند و این 
در شرایطی اس��ت که نظام آماری جامعی هم در 
کش��ور وجود ندارد که ش��رایط دقیق امروز را هم 

بتوانیم درک و فهم کنیم.
آقای دکتر عظیمی پیش��نهاد می دادند به جای 
نوش��تن برنامه های جامع اما کم تاثیر بهتر اس��ت 
برنامه هایی موجز بنویس��یم زی��را از این طریق به 
جای برداش��تن س��نگی بزرگ به شکلی دقیق به 
اولویت ها پرداخت. می شود از دستگاه ها و بخش ها 
اولویت ه��ای آنه��ا را دریافت ک��رد و حول همین 

نیازها برنامه نوشت. 
این برنامه ها در ش��رایطی که منابع کش��ور کم 
باش��د هم می توانند اجرا شوند و در مقابل اجرای 
دقیق آنها به ش��کل موثرتری می تواند تنگناهای 

کشور را کم کند. 
از س��وی دیگر چون تاکید چنین برنامه هایی بر 
اولویت ها اس��ت اجرای آنها هم س��هل تر می شود. 
متاسفانه ما حرکتی به این سو نداشتیم و هرسال  
برنامه هایی را ب��ا هزینه های فراوان تهیه کردیم و 
اگر نخواهیم بگویی��م بی فایده لااقل این تدوین و 
تصویب برنامه ها برای اقتصاد ایران بسیار کم فایده 

بودند.
با وجود اینکه ش�ما به ناهماهنگی میان  �

برخی از بخش های مختلف حاکمیت اش�اره 
کردی�د، آیا دولت ه�ا خود به اج�رای دقیق 

برنامه ها پایبند بودند؟
 متاس��فانه یکی از مش��کلات بزرگ بر س��ر راه 

اجرای برنامه ها این است که دولت ها گاهی حتی 
ب��ه برنامه هایی که خود می نویس��ند هم پایبندی 

کامل ندارند. 
درواق��ع دولتی  که با هزینه فراوان یک برنامه را 
آماده کرده و توانس��ته مجلس را هم برای تصویب 
آن قان��ع کن��د، در عم��ل خود از اجرای آن س��ر 
باز می زند. به این ترتیب، پایبندی دولت به اجرای 

برنامه ها شرط است. 
از س��وی دیگر، به این نکته هم باید توجه شود 
که ما هم��واره در برنامه نویس��ی جاه طلبانه عمل 
کردی��م؛ یعنی اهداف بزرگ��ی را برای خود در نظر 
می گیریم و در برنامه های توس��عه سعی می کنیم 
آنه��ا را عملی کنیم اما چنین نمی ش��ود. از زمان 
تصویب چش��م انداز ۲۰ س��اله تاکن��ون 3 برنامه 

توسعه ای اجرا شده است. 
در تمام این برنامه ها هم تاکید ش��ده که هدف 
کشور رسیدن به رشد اقتصادی ۸ درصد است اما 
از هم��ان زمان تاکنون حتی برای یک س��ال هم 

چنین نرخ رشدی به  دست نیامد.
 طبیعی هم بود که چنین نش��ود زیرا از ابتدای 
برنامه پنجم تحریم ها علیه کش��ور اعمال ش��د و 
برنامه شش��م در ش��رایط خروج از تحریم نوشته 
ش��د اما دو س��ال بعد دوباره تحریم ها علیه کشور 

به اجرا درآمد.
برای اجرای درس�ت برنامه  توسعه هفتم  �

فک�ر می کنید ک�دام اولویت ها بای�د مدنظر 
باش�ند و به طور کلی اجرای یک برنامه نیاز 

به چه پیش فرض هایی دارد؟
ب��ه باور من اگر مس��ئله تحریم ه��ا را به نحوی 
مسالمت آمیز حل نشود ش��اید ایران دیگر نیاز به 
یک برنامه توس��عه نداشته باشد بلکه باید به جای 
آن یک برنامه جنگی نوش��ت. ب��ه این ترتیب من 
ش��رط لازم توسعه را برداشتن موانع آن از سر راه 

کشور می دانم. 
این نه تنها باور من بلکه یک اصل ثابت شده در 
اقتصاد است که برای ایجاد پویایی در یک اقتصاد 
قب��ل از هر چیز باید تنگناه��ا را برطرف کرد. این 
گرچه شرط کافی اجرای درست یک برنامه نیست 

اما حداقل شرط لازم آن هست.
به ای��ن ترتیب، اگر همچنان مس��ئله تحریم ها 
در مقابل کش��ور قرار داشته باش��د، برنامه توسعه 
بی معنا می شود و به جای آن باید سراغ چگونگی 

مدیریت بحران برویم. 
البته اگر مس��ئله تحریم ها برطرف ش��ود آن گاه 
می ت��وان یک برنامه خوب، با توجه به ویژگی های 
ش��رایط کشور نوشت و حول آن ابتدا اجماع میان 
حاکمان ایجاد کرد و پس از آن برای آن س��رمایه 
اجتماع��ی لازم را فراه��م آورد. در ای��ن ص��ورت 
می توان امیدوار بود که شاید مسیری خلاف آنچه 
تاکنون در برنامه های توسعه طی شده، طی شود. 
اما در چنانچه تحریم ها باقی بمانند این مسئله به 

کلی بی ربط خواهد شد.

در سازمان برنامه و بودجه هیچ خبری از نوشتن یا طراحی یک برنامه 
نیست، اما در مقابل گفته می شود بناست مجمع تشخیص مصلحت نظام 
حرکتی کند. گویا مجمع می خواهد خطوط کلی برنامه هفتم را بنویس��د 

و آماده کند

به طور کلی دولت ها در ایران به سبب تنگناهای 
سیس��تمی، توات��ر بحران ها و ت��اب آوری پایین 
کش��ور در برابر تکانه های بین المللی و تنش های 
داخل��ی، هم��واره در موقعیت »مقطع حس��اس 
کنونی« قرار داش��ته و به ناچ��ار با قرارگیری در 
تله سیاس��ت گذاری اقتضائ��ی از »قاعده مندی« 
ب��ه »مصلحت گرای��ی« و از »بلندمدت نگری« به 
»کوتاه مدت نگ��ری« گرفتار آم��ده و از همین رو 
اس��ت که تفکر »بودجه ریزی« بر »برنامه ریزی« 

تفوق دارد. 

از س��وی دیگر براس��اس ش��واهد برنامه هفتم 
توس��عه هنوز تدوین نشده و برخی از تمدید یک 
س��اله برنامه شش��م و تاخیر در تدوین و اجرای 

هفتمین برنامه خبر می دهند. 
پی��ش از ای��ن »بیز« ب��ه دلیل تغیی��ر دولت 
ای��ن احتمال مطرح ش��ده بود ک��ه برنامه هفتم 
توس��عه در بهتری��ن حالت، سرنوش��تی همانند 
برنامه چه��ارم توس��عه )۱3۸۸-۱3۸۴( خواهد 
داش��ت که حتی اگر به س��بب تجارب ۷  س��اله 
دولت مس��تقر در تشخیص مسائل و اولویت های 

کش��ور، لایحه ای کارآمد و اثربخش باش��د اما به 
س��بب تعویض دولت در س��ال ۱۴۰۰ و احتمال 
بالای��ی بر روی کار آمدن دولتی به کلی متفاوت 
با رویکردها و سیاس��ت های دولت فعلی، آن طور 
که باید اجرایی نخواهد ش��د و به حاش��یه رانده 

خواهد شد. 
همچنی��ن برخی از صاحب نظران معتقد بودند 
ممکن اس��ت ب��ا روی کار آم��دن دولت جدید و 
اس��ترداد لایح��ه از مجل��س در م��رداد ۱۴۰۰، 
همانند دو برنامه قبل باز هم با یک س��ال تاخیر 

برنامه هفتم توس��عه تصویب ش��ود.  حال تعلل 
دولت در تدوین برنامه هفتم این گزینه را تقویت 
می کند. بنابراین همان طور که اشاره شد، با توجه 
به بطئی ب��ودن تحول در نظ��ام برنامه ریزی که 
مس��تلزم فراهم س��ازی لوازم آن از جمله اصلاح 
قوانین مادر بالادس��تی، تقوی��ت نهادی دولت و 
تنظیم رابطه آن با ملت، شناس��ایی و چاره جویی 
برای س��اختارهای برنامه ناپذیر و برنامه گریز و... 
اس��ت، نمی توان انتظاری خارج از عرف از برنامه 

هفتم توسعه داشت.

برنامه هفتم توس�عه که قرار است از سال 1401 تا 1405 
الگوی توس�عه کشور را ترس�یم و اجرایی کند، چهارمین 
و آخرین برنامه توس�عه پنج  س�اله کش�ور در مسیر سند 

چشم انداز 1404 به شمار می رود.
 این ط�ور که به نظر می رس�د در دولت انگی�زه ای برای 
نوش�تن برنامه هفتم باقی نمانده اس�ت. حتی در سازمان 
برنامه و بودجه هم تاکنون کاری برای برنامه توسعه بعدی 
انجام نش�ده است. ش�نیده می ش�ود برنامه ششم ممکن 
اس�ت یک سال دیگر هم تمدید ش�ود تا دولت بعدی سر 

فرصت به برنامه هفتم بپردازد.
ب�ا  گفت وگ�وی   می خوانی�د  ادام�ه  در  آنچ�ه 
زهراکریمی، پژوهش�گر توسعه و اس�تاد اقتصاد دانشگاه 
مازن�دران اس�ت که درب�اره برنامه هفتم توس�عه به بیان 

مواردی پرداخته است. 
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به باور اندیش��مندان، پرسش��گری کارشناس��انه 
ب��رای پرورش، تعالی و توس��عه ه��ر فعالیتی مفید 
و ارزش آفرین اس��ت. اگر جامعه ای��ران بخواهد در 
تولید اندیش��ه و عمل پیشگام باشد باید متصدیان 
مدیریت��ی کش��ور عرصه ه��ا را برای ط��رح هر نوع 
پرس��ش کارشناس��انه فراه��م آورن��د و از س��ویی 
مس��ئولان مرتبط خ��ود را موظف به پاس��خگویی 
بدانن��د. می خواهم به عنوان یک کارش��ناس در این 
نوشتار با طرح پرسش هایی ضرورت های اهتمام به 

صنعت موتورسیکلت  را به چالش بکشم. 
بررس��ی ها نش��ان می ده��د تا اواس��ط دهه ۷۰، 
موتورسیکلت سازی کش��ور همچون خودرو سازی 
کام��لا در انحص��ار دول��ت ب��ود و نیازه��ای ب��ازار 
موتورس��یکلت از س��وی ش��رکت های وابس��ته به 
س��ازمان گسترش و نوس��ازی صنایع ایران و بنیاد 
مس��تضعفان تامین می ش��د که در اواخر دهه ۷۰ با 
جدا شدن این صنعت از صنعت خودرو  نقش بخش 
خصوصی در تامین نیاز بازار به موتورس��یکلت، زیاد 
و زیادتر ش��د. در ادامه هم با آزاد س��ازی و سهولت 
تجارت خارجی واردات انجین از کش��ورهای چین، 
هند و... رونق پیدا کرد. متعاقب آن به دلایل عدیده 
از جمله صرفه اقتصادی نداشتن تولید داخل به طور 
کل��ی واردات جایگزی��ن تولید ش��د. ش��رکت های 
گوناگون بزرگ و کوچکی پشت سر هم بدون توجه 
ب��ه سیاس��ت های تولید مجوز گرفتند ک��ه غالبا از 
طری��ق واردات قطعات و مونتاژ نس��بت به تولید و 
عرضه موتورس��یکلت اقدام کردند )واردات بی رویه 
ان��واع موتورس��یکلت  کم کیفی��ت و کاربراتوری با 
خ��أ خدم��ات فروش و پس از ف��روش قابل قبول(. 
رفتارها، عملکردها و س��ایر مسائل و موانع پیش رو 
بازدارندگی های تولید داخل را به وجود آورد و صرفه 
اقتص��ادی در واردات را رقم زد. به این ترتیب، تولید 
داخل متوقف و زمینگیر شده و فقط به مونتاژکاری 
اکتفا شد. این در حالی است که بازار مصرف داخل 
متقاضی یک میلیون موتورس��یکلت بود و اکنون از 
حدود ۱۲میلیون موتورسیکلت پلاک شده بیش از 
نیمی فرس��وده بوده و باید جایگزین ش��وند. آیا این 
حجم تقاضا، بازار مناسبی برای رونق ساخت داخل 
نب��ود؟ اگر نه پس چرا به ده ها ش��رکت مجوز داده 
ش��ده و اگر بله، چرا از س��اخت داخل حمایت نشده 
ک��ه صرفه اقتصادی به وجود  آید. منفعت کوتاه مدت 
واردات ارجحیت دارد یا منفعت سرمایه گذاری برای 
داخلی س��ازی؟  درهرحال با این اوصاف مش��خص 
است که بی برنامگی و  دور بودن از هرگونه استراتژی 
و برنامه راهبردی، ش��رایط غالب تصمیم گیری ها و 
اقدامات بوده و منجر به آزاد س��ازی سهولت تجارت 
خارجی و واردات موتورس��یکلت شده که پیامدها و 
اث��رات زیانبار و ناخوش��ایندی را به جامعه تحمیل 
کرده که گریزی از آن وجود ندارد مگر با برنامه ریزی 
مج��دد در م��رور زمان. از جمله ب��ه پیامد ها منفی 
به وجود آمده می توان به موارد زیر اشاره کرد: متهم 
بودن موتورسیکلت های در حال تردد کشور به ویژه 
در کلانشهرها در آلودگی هوا، آلودگی های صوتی و 
نارضایتی مردم از آن، آمار بالای تلفات و تصادفات با 
موتورسیکلت به معضل جدی غیرقابل انکاری تبدیل 
ش��ده و اقدامات پیشگیرانه گسترده ای را می طلبد، 
ضع��ف کیفی محصولات واردات��ی با فناوری پایین 
و بروز نبودن آنها، غیرایمن بودن موتورس��یکلت ها 
به دلایل عدیده، نبود وجود ش��بکه خدمات پس از 
فروش مناس��ب، تعطیلی برخی از واحد های تولید 
موتورس��یکلت، بی برنامگی در بازرسی های مختلف 
)تایی��د ن��وع، ترخیص از گمرک، تولی��د در مونتاژ، 
نمونه گیری ها، تس��ت ها، معاینه فنی تامین قطعات 
و خدمات پس از فروش و...(، نارضایتی های مختلف 
فروش��نده و خریدار و غفلت های عدیده که همگی 
منجر به خس��ارت مردم و کش��ور ش��ده است.  در 
همین زمینه مبرهن اس��ت اقتص��اد این صنعت به 
منفعت همه ذی نفعان به چرخش در نیامده اس��ت؛ 
یعنی زنجیره اقتصاد صنعت موتورسیکلت به دور از 
برنامه ریزی هوش��مندانه و راهبردی متاسفانه بازار 
و فرصت های کاری و اقتصادی کش��ور را در اختیار 
شرکت های خارجی قرار داده است. چراکه با اندکی 
تدبیر می شد با داخلی سازی طراحی و تولید انجین 
و س��ایر قطعات چه بس��ا اکنون گ��زارش صادرات 

موتورسیکلت را تحلیل می کردیم.
 از بعد اش��تغال نیز از حداقل فرصت ها اس��تفاده 
کرده ایم، زیرا بررس��ی ها نش��ان می ده��د زنجیره 
اش��تغال این صنعت س��هم ۸۰درص��دی در تولید 
قطعه س��ازی دارد درحالی ک��ه طراح��ی، مونتاژ و 
خدم��ات فقط ۲۰درصد اش��تغال را دارند و تمرکز 
بر مونتاژ، ما را از فرصت های اش��تغال دیگر محروم 

کرده است. 
پرس��ش کلی��دی در ای��ن زمینه این اس��ت که 
اولویت های صنعت موتورس��یکلت  کشور چیست؟ 
پاس��خ به این پرسش می تواند هدایت گر آینده این 

صنعت باشد.

اولویت های 
صنعت 
موتورسیکلت  
چیست؟
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بحرانبرفرازهما
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی برای حمایت اعلام آمادگی کرد
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قبلدراینبخشها)صنعتیوخدماتی(وجودداشترادرسال1399تشدیدکرد.

به نظر می رسد با مشکلات انباشته شده سال های اخیر، سال 
آینده هم سالی سخت برای برخی بخش های خدماتی باشد. از 
یک سو شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی )هما( چند سالی 
اس��ت با کمبود نقدینگی روبه رو بوده و برای ادامه حیات خود 
ناچار دست به دامن بانک ها شده و از سوی دیگر تامین نقدینگی 
صندوق بازنشستگی این شرکت چالشی روی چالش های دیگر 
افزوده اس��ت. این مشکلات س��بب شده صندوق بازنشستگی 
هما تقاضای کمک هزار میلیارد تومانی داشته باشد. آیا دولت 
ردیف بودجه ای برای این صندوق در برنامه بودجه ۱۴۰۰ دیده 
اس��ت؟ مجلس شورای اسلامی به ویژه دو کمیسیون عمران و 
صنایع و معادن مجلس ش��ورای اس��لامی قرار است برای حل 
مش��کلات ناوگان حمل ونقل هوایی چه پیشنهادهایی داشته 

باش��د؟ ناوگان حمل ونقل عمومی ج��اده ای، ریلی و هوایی با 
مش��کلات بس��یار توانست حیات خود را در سالی که با تحریم 
و کروناویروس گره خورده بود، حفظ کند. ش��اید بتوان گفت 
در این میان، وضعیت ایرلاین ها دشوارتر از ناوگان حمل ونقل 
جاده ای و ریلی بود و کاهش س��فرهای داخلی و خارجی فشار 
مالی زیادی برای ناوگان حمل ونقل هوایی به همراه داشت. در 
چنین ش��رایطی، توجه به وضعی��ت بودجه و کمک به ناوگان 
حمل ونقل هوایی ضروری است. همچنین با توجه به سررسید 
بدهی ها و تداوم ش��رایط س��خت فعلی عملا ایرلاین ها به ویژه 
هواپیمایی جمهوری اس��لامی به عنوان مهم ترین خط هوایی 
کش��ور، س��ال آینده با مش��کلات جدی روبه رو خواهد بود که 

خطر زمین گیر شدن آن وجود دارد.

الویردی دهقانی از کمیس��یون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه کمک به صنایع مختلف که به دلیل ش��یوع ویروس کرونا آس��یب دیده اند 
پیش��نهادهایی شده، به  گفت: این حمایت به طور کلی بوده که دولت در 
بودجه ۱۴۰۰ پیش��نهاد داده اس��ت. وی افزود: به هر ترتی��ب، مبلغی در اختیار 

دولت گذاش��ته شده که با توجه به مستندات ش��رکت ها و سازمان هایی که در 
اثر ش��یوع ویروس کرونا آسیب دیده اند، کمک ش��ود. دهقانی همچنین عنوان 
کرد: این کمک می تواند در قالب تسهیلات باشد یا کمک های بلاعوض. دولت با 
بررسی و شناسایی، خود این بودجه را تخصیص داده است و تقسیم می کند. او 

گفت: در حوزه ناوگان حمل ونقل عمومی دولت پیشنهادهایی داشته اگر تصویب 
نهایی ش��ود امیدواریم مشکلات هواپیمایی جمهوری اسلامی هم حل شود. این 
نماینده مجلس یازدهم عنوان کرد: بررس��ی بودجه هنوز به پایان نرس��یده باید 

تصویب شود بعد درباره  آن به طور شفاف سخن گفت.

کمیس��یون  نایب رئی��س  موس��وی،  س��یدکاظم 
اقتصادی مجلس ش��ورای اس��لامی درباره چگونگی 
کم��ک به ناوگان حمل ونقل عمومی به ویژه در حوزه 
هوای��ی به  گفت: در بودج��ه ردیفی به عنوان 
کمک ب��ه ناوگان حمل ونقل هوای��ی وجود ندارد اما 
ردیفی برای کمک به صندوق بازنشس��تگی کشوری 
وجود دارد که بخش��ی از کارکنان بخش هواپیمایی 

هم عضو این صندوق هستند. 
وی اف��زود: بای��د کل بودجه ۱۴۰۰ بررس��ی و در 
نهایت برآورد ش��ود ک��ه چگونه می ت��وان به ناوگان 
حمل ونق��ل عموم��ی هوای��ی به وی��ژه هواپیمای��ی 

جمهوری اسلامی کمک کرد.

مهرداد گودرزوند چگینی، عضوکمیس��یون برنامه و بودجه 
مجلس درباره کمک به ایرلاین ها و هواپیمایی ملی با توجه به 
آسیب های جدی آنها از شیوع ویروس کرونا به  گفت: 
در این باره دولت باید موضوع را در بودجه می دید و چون بودجه 
در حال بررس��ی اس��ت هنوز مشخص نیست آیا دولت ردیفی 
در نظر گرفته اس��ت یا خیر و اینکه چقدر بودجه برای ناوگان 
حمل ونقل پیش بینی ش��ده است. وی افزود: ردیف ها در حال 
بررس��ی اس��ت و برخی بندهای بودج��ه ۱۴۰۰ برای روزهای 
پایانی گذاش��ته ش��ده اس��ت. او ادامه داد: در کلان موضوع در 
مجلس شورای اس��لامی سخن از کمک به ناوگان حمل ونقل 
عمومی ش��ده و تفاوتی نمی کند این حمایت می تواند در تمام 

حوزه های حمل ونقل زمینی، دریایی یا هوایی باشد.

حجت اله فیروزی، سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی هم 
درباره کمک به ناوگان حمل ونقل هوایی و شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 
به  گفت: تا امروز درخواس��تی از س��وی شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی 
ایران برای کمیس��یون صنایع و معادن مجلس ش��ورای اسلامی در راستای حمایت 
از آنها ارس��ال نشده اس��ت. اما از آنجایی که کمیسیون صنایع کمیسیونی تخصصی 
در حوزه صنایع به شمار می رود، نظر اعضا حمایت از صنعت هوایی است. وی افزود: 
هرگون��ه کمکی که صنعت هوایی کش��ور برای توس��عه و تقوی��ت حوزه های فنی و 
تخصصی نیاز داشته باشد، کمیسیون اعلام آمادگی می کند تا کمک ها و حمایت های 

لازم را از آنها داشته باشد.
 او ادامه داد: هواپیمایی جمهوری اس��لامی، نماد صنعت هوایی کش��ور بوده و باید 
در راستای توسعه صنعت هوایی کشور به آن کمک کرد. البته سایر ایرلاین ها هم اگر 
تمایل به کمک داش��ته باش��ند، می توانند از ظرفیت های کمیسیون صنایع و معادن 
اس��تفاده کنند. وی تاکید کرد: محور برنامه های کمیسیون، کمک و حمایت از تمام 
صنایع است.فیروزی با بیان اینکه صنعت هواپیمایی، صنعتی مهم برای کشور به شمار 
می رود، گفت: ایران در س��اخت برخی قطعات و حتی بعضی هواپیماها با مش��ارکت 

برخی کشورها فعالیت دارد.
 )البته پس از تحریم همکاری در ساخت هواپیما فعلا متوقف شده است.( همچنین 
در حوزه تعمیر و نگهداری با وجود تحریم های گس��ترده به ویژه در حوزه هواپیمایی 

فعالیت های بسیاری در داخل انجام شده است.

کمک کمیسیون صنایع به هواپیمایی �
س��خنگوی کمیس��یون صنایع و معادن مجلس شورای اس��لامی با بیان اینکه پس از 
انقلاب تحریم ها و محدودیت های بین المللی اجازه رش��د به صنعت هوایی کشور را نداد، 
گفت: ش��رکت های فعال هواپیمایی نیاز به نوس��ازی ناوگان حمل ونق��ل خود دارند اما 
تحریم ها مش��کلاتی ایجاد کرده اند. البته در این راس��تا گام های مثبتی برداشته شده و 
برای ادامه فعالیت و رشد و توسعه صنعت هوایی کشور کمیسیون صنایع و معادن همراه 
با این صنایع است. فیروزی با اشاره به مشکلات مالی شرکت جمهوری اسلامی به عنوان 
ایرلاین اصلی کشور، گفت: شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی در حوزه مالی مشکلات 
زی��ادی دارد و درحال حاضر باید هزینه  وام هایی که از قبل دریافت کرده و هواپیماهایی 
که از س��وی این ش��رکت خریداری ش��ده، پرداخت ش��ود. او ادامه داد: مشکلات تامین 
نقدینگ��ی و بازپرداخت وام ها و تس��هیلاتی که دریافت ش��ده از چالش های حال حاضر 
این ایرلاین داخلی اس��ت. اقساط وام ها سررسید شده و باید پرداخت شود. من به عنوان 
یکی از اعضای کمیس��یون صنایع و معادن مجلس ش��ورای اسلامی بر این باورم که باید 
به ش��رکت هواپیمایی جمهوری اسلامی به عنوان نماد ملی کمک کرد. این شرکت باید 
مورد حمایت قرار گیرد تا مشکلات شان رفع شود. این نماینده مجلس یازدهم اظهارکرد: 
ش��رکت هواپیمایی جمهوری اسلامی از نظر ساختار س��ازمانی زیرمجموعه وزارت راه 
و شهرس��ازی اس��ت و به طور قطع مش��کلات ش��رکت هواپیمایی هما باید از طریق این 
وزارتخانه پیگیری ش��ود. او تصریح کرد: کمیس��یون صنایع و معادن مجلس هر کمکی 
نیاز باشد برای احیای این صنعت و توسعه آن و نیز بازپرداخت تسهیلات، انجام می دهد.

در ادام��ه علیرض��ا برخور، مدیرعامل ش��رکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران )هما( با بیان اینکه در بودجه ۱۴۰۰ 
ردیف��ی برای صنعت هوایی به ویژه ش��رکت هواپیمایی ملی 
کش��ور درنظر گرفته نش��ده به  گفت: س��هم ناوگان 
حمل ونق��ل هوای��ی از بودج��ه ۱۴۰۰ یک خط تیره اس��ت، 
درحالی ک��ه برای ناوگان حمل ونق��ل دریایی، ریلی و زمینی 
ردیف هایی لحاظ ش��ده اس��ت.وی افزود: این در حالی است 
که هنگام ارائه بودجه ۱۴۰۰، ش��رکت هواپیمایی جمهوری 
اس��لامی زیانده بودن و کسری بودجه سال ۱۴۰۰ خود را به 
طور مکتوب به س��ازمان برنام��ه و بودجه اعلام کرده بود. در 
کمک به صندوق بازنشس��تگی کشوری هم هما دیده نشده 
اس��ت. به این ترتیب باید تاکید کنم متاسفانه بودجه ای برای 
شرکت هواپیمایی ملی لحاظ نشده است. بنابراین اگر مدیران 
قانون گذار عنوان می کنند کمک هایی در بودجه ۱۴۰۰ برای 
صندوق بازنشستگی کش��وری درنظر گرفته شده باید اعلام 
کنم ش��رکت هما ج��زو این صندوق نبوده و این ش��رکت از 
صندوق بازنشس��تگی خود که جدا از صندوق بازنشس��تگی 
کش��وری اس��ت، تغذیه می کند. صندوق بازنشس��تگی هما 
بی پش��توانه اس��ت و فقط به وسیله خود ش��رکت هواپیمایی 

جمهوری اسلامی حمایت و تغذیه می شود.
دغدغه نیروی انسانی و پیامدهای آن  �

در ادام��ه مدیرعامل ش��رکت هواپیمایی هما با اش��اره به 
مش��کلات سرمایه انسانی در س��ن بازنشستگی عنوان کرد: 
کاس��تن دغدغ��ه فکری کارکن��ان هنگام بازنشس��تگی که 
س��رمایه های ملی ارزش��مند هر کشوری به ش��مار می روند، 
موض��وع کم اهمیتی نیس��ت، زیرا دغدغه ه��ای این چنینی 
در دوره ای از عم��ر ک��ه ت��وان کار و فعالیت اف��راد به حداقل 
رس��یده، می تواند پیامدهای جسمی و روحی زیادی به دنبال 
داش��ته باش��د که خود هزینه ای مازاد برای بخش بهداش��ت 
و درمان کش��ور خواهد ب��ود.او تصریح ک��رد: این دغدغه به 
مدیریت مجموعه هم تس��ری پیدا ک��رده، زیرا باید به دنبال 
راهکاری برای تامین مالی مورد نیاز از منابعی برای نیروهای 
بازنشسته خود باشد. در واقع به جای هزینه شدن این انرژی 
برای توانمند کردن فنی و توسعه صنعت هوایی، صرف مسائل 

حاشیه ای امور شده که کم اهمیت هم نیستند. 
برخ��ور با بیان اینکه حقوق 3 ماه گذش��ته کارکنان با وام 

و مقرض ش��دن هما ب��ه بانک ها پرداخت ش��ده، گفت: دی 
امس��ال ۴۰ میلیارد تومان، بهمن ۵۰ میلیارد تومان و اسفند 
۱۱۷ میلیارد تومان با دریافت وام، حقوق کارکنان ش��رکت 
هواپیمایی ملی پرداخت شد. با این وضعیت فروردین ۱۴۰۰ 

هما چه سرنوشتی خواهد داشت؟
کاهش تعداد هواپیماها در ناوگان هوایی �

مدیرعامل ش��رکت هما همچنین عنوان کرد: هنگامی که 
م��ا منابع مالی ب��رای پرداخت حقوق پایان م��اه کارکنان را 
نداریم، طبیعی است سرمایه ای هم برای خرید قطعات مورد 
نیاز ناوگان هوایی نداش��ته باشیم؛ در نتیجه روزبه روز تعداد 
هواپیماهای کشور کمتر خواهد شد و این چالش با بروکراسی 

اداری و به اصطلاح کاغذبازی حل نمی شود.
وی اظهارک��رد: نی��از به حرکتی جهادی توأمان از س��وی 
دولت و مجلس ش��ورای اس��لامی است تا بتوانیم این لوگوی 
ملی را از خطر ورشکستگی نجات دهیم. برخور با بیان اینکه 
اگرچ��ه ردیف��ی در برنامه بودجه ۱۴۰۰ دیده نش��ده، گفت: 
انتظ��ار داریم مجلس برای ن��اوگان حمل ونقل هوایی به ویژه 
هما با توجه به ش��رایطی که دارد منابع مالی خاصی از س��ایر 
بخش ها تعیین کند. مدیرعامل شرکت هما افزود: هنگامی که 
نمایندگان ملت در مجلس ش��ورای اس��لامی به مشکلات و 
چالش های صنعت هوایی کش��ور اش��راف دارند و از وام ها و 
تس��هیلاتی که شرکت هواپیمایی هما دریافت کرده تا بتواند 
به فعالیت خود ادامه دهد آگاه هس��تند این امر مس��ئولیت 
آنها را س��خت تر می کند، چون می دانند ش��رکت هواپیمایی 
جمهوری اس��لامی چه وضعیتی دارد و با چه مش��کلاتی در 
حال دست وپنجه نرم کردن است. او افزود: اینکه نمایندگان 
مجل��س از بح��ث اعتبارات، بودج��ه و کمک هایی که باید به 
صنعت هوایی کش��ور به ویژه ش��رکت هما می شده اما نشده، 
آگاه هستند جای خرسندی دارد اما نیاز به اقدام عملی داریم. 
برخور گفت: درحال حاضر برای پرداخت وام ها و تسویه آنها 
مشکلات بسیاری وجود دارد و این مبلغ وام ها در قد و قواره 
هما نیست. این شرکت نمی تواند به تنهایی نه امروز حتی در 
۱۰ س��ال آینده این میزان بدهی انباش��ته را بپردازد. شرکت 
هما چند صد میلیون دلار و چند هزار میلیارد تومان مقروض 
است. این مشکل جدا از چالش هزینه قطعاتی است که برای 
تعمیر به شرکت های داخلی و خارجی داده شده که به دلیل 

نبود منابع مالی هنوز تحویل نشده است. مدیرعامل شرکت 
هم��ا تاکید کرد: از مجلس به ویژه کمیس��یون های عمران و 

صنایع و معادن انتظار حمایت و همراهی داریم.
راهکار چیست؟ �

برخور گفت: همچنان پیگیر معضلات و مش��کلات شرکت 
ملی هواپیمایی کش��ور و امیدوار به رفع چالش ها و تخصیص 
بودجه برای کاهش مش��کلات نقدینگی هس��تم. همچنین 
با دفتر رئیس س��ازمان برنامه و بودجه مکاتباتی داش��تیم و 
اینجا از نمایندگان مردم در خانه ملت به ویژه کمیسیون های 
مربوط عاجزانه درخواس��ت کم��ک داریم. چنانچه در نهایت 
ردی��ف بودجه ای ب��رای صنعت هوایی به ویژه ش��رکت ملی 
هما دیده نش��د، از نمایندگان انتظار اس��ت به وسیله روش ها 
و ابزارهای قانونی که در اختیار دارند به ش��رکت هواپیمایی 
هما کمک کنند. علاوه بر اینکه این کمک، یک صدوپنجاهم 
اعتب��اری اس��ت که ب��رای صندوق های بازنشس��تگی دیده 
ش��ده اس��ت. مدیرعامل ش��رکت هما با بیان اینکه صندوق 
بازنشستگی هما در چارچوب آنچه دولت گفته نیست اما در 
چند ماه آینده ش��کل واحد با سایر صندوق های بازنشستگی 
خواهد گرفت، گفت: مبلغ درخواست شده اگر پرداخت شود 
تا حدودی از حجم مش��کلات کاس��ته می شود و مدیریت با 
دغدغ��ه کمتر می تواند زمان خود را ب��رای تهیه قطعه مورد 
نیاز صرف کند تا هواپیماهای بیشتری وارد ناوگان حمل و نقل 
هوایی شود. در ادامه هم با سود آنها وام ها را به مرور پرداخت 
کرده و فعالیت خود را توس��عه دهد. برخ��ور در ادامه درباره 
راه��کار برون رف��ت از وضعیت فعلی هما گف��ت: برای نجات 
شرکت هما به انجام دو کار به طور همزمان نیاز است؛ نخست 
زیان انباشته شرکت به عنوان افزایش سرمایه از سوی دولت 
پذیرفته شود. دستور آن داده و اقدام لازم انجام شود. اما این 
امر به تنهایی راهگشا نبوده و لازم است حداقل ۱۰۰ میلیون 
دلار به عن��وان نقدینگی در اختیار این ش��رکت قرار گیرد تا 
بتوان��د قطع��ات مورد نیاز را تهی��ه و هواپیماهای خوابیده را 
اوره��ال و وارد چرخ��ه حمل و نقل کن��د. به این ترتیب تعداد 

پروازها بیشتر خواهد شد.
ریشه مشکلات کجاست؟  �

مدیرعامل ش��رکت هواپیمایی جمهوری اسلامی با اشاره 
به ریش��ه مش��کلات فعلی هما گفت: این شرکت حدود ۱۲ 

س��ال اس��ت که با زیان فعالیت دارد و چرایی این موضوع به 
مدیریت فعلی آن ارتباطی ندارد. اما پرس��ش این اس��ت که 
چرا کس��ی به دنبال این نبود که واقعیت ها روی کاغذ نوشته 
ش��ود یا اگر نوش��ته شد پاک نش��ود؟ زیرا درحال حاضر یک 
مشکل کوچک به دلیل بی توجهی مسئولان به مشکلی بزرگ 
تبدیل ش��ده اس��ت. درحالی که اگر همان زمان به مشکلات 
رسیدگی می شد، مسئله قابل حل بود. وی افزود: بی توجهی 
به مش��کلات این شرکت ملی در حوزه حمل ونقل هوایی در 
یک دهه گذشته وضعیت فعلی با انبوهی از زیان های انباشته 

را رقم زده است. 
برخ��ور در پای��ان تاکی��د کرد: ب��رای م��داوای این دمل 
ک��ه حالا خیلی بزرگ ش��ده، باید همزمان افزایش س��رمایه 
به دلیل زیان های انباش��ته لحاظ ش��ود و دیگ��ر اینکه، مبلغ 
مورد درخواس��ت به اعتبارات این ش��رکت اختصاص یابد تا 
بتوان��د هزینه قطعات تعمیری را بپ��ردازد که درحال حاضر 
به دلی��ل نپرداختن در گرو ش��رکت های تعمیرکار داخلی و 
خارجی هستند. در ش��رایط فعلی، خرید هواپیما راهگشای 
مشکلات نیست، زیرا ما هواپیماهایی داریم که به دلیل یکی، 
۲ میلیون دلار خوابیده و باید با تامین قطعات مورد نیاز آنها 
ب��ه چرخه حمل ونقل هوایی برگردن��د. بعد در ادامه به دنبال 
خرید هواپیماهای جدید باش��یم. بنابراین در شرایط بغرنج و 
بحرانی فعلی شرکت هواپیمایی هما از اعضای کمیسیون های 
عمران و صنایع و معادن مجلس استمداد کمک برای نجات 

این برند ملی را دارد.

سیدجواد حسینی کیا، عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اس��لامی در ادامه رسیدگی به مش��کلات ایرلاین های داخلی به ویژه 
شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران به  گفت: تبصره های برنامه 
بودجه ۱۴۰۰ یک به یک در حال بررس��ی اس��ت. اگر دولت در بودجه ۱۴۰۰ 
ردیفی برای س��ازمان هواپیمایی پیش بینی کرده باش��د، کمیس��یون حمایت 
خواه��د ک��رد. او ادام��ه داد: این کمک می توان��د هم در بروزرس��انی ناوگان 
حمل ونقل هوایی باش��د و هم در راس��تای رسیدگی به مشکلات مالی که این 
صنعت با آن دست وپنجه نرم می کند. حسینی کیا در پاسخ به این پرسش که 
اگر دولت ردیف بودجه ای برای رسیدگی به مشکلات ویژه ناوگان حمل ونقل 
هوایی درنظر نگرفته باش��د آیا کمیس��یون می تواند در این راس��تا به شرکت 
هواپیمایی کمک کند، گفت: اگر تا پایان بررسی برنامه بودجه ۱۴۰۰ مشخص 
ش��ود ک مناب��ع مال��ی در این باره پیش بینی نش��ده اس��ت، مجلس و اعضای 
کمیس��یون صنایع و معادن می تواند با دول��ت رایزنی کنند و دولت از منابعی 
که در حوزه حمل ونقل در اختیار دارد، بخشی از منابع مالی مورد نیاز صنعت 
هوایی را بپردازد. وی ادامه داد: مجلس ش��ورای اس��لامی می تواند مواردی را 
پیش��نهاد دهد در نتیجه باید منابع مالی از برخی بخش ها کم و به بخش های 
مورد نظر اضافه ش��ود. عضو هیات رئیس��ه کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی درباره کمک از طریق منابع مالی بانک ها هم گفت: این امر نیاز 
به مجوز دارد اما مجلس می تواند کمک کند تا مشکلات ایرلاین ها رفع شود.

چالش ها کجاست؟

کمک به آسیب دیدگان از کرونا

حمایت از ناوگان حمل ونقلکمک به صندوق بازنشستگی

حمایت از صنعت هوایی

هما و زیان انباشته

کمیسیون مجوزهای لازم را می دهد

بنابر این گزارش تا امروز که بودجه ۱۴۰۰ در حال بررسی 
اس��ت، دولت منابعی برای ن��اوگان حمل ونقل هوایی به طور 
خاص در نظر نگرفته اما نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
به ویژه اعضای کمیس��یون صنایع و معادن مجلس به عنوان 
یک��ی از بخش ه��ای تخصصی در حوزه صنعت اعلام آمادگی 
برای کمک به صنعت هوایی کرده اند. آنها عنوان می کنند در 
صورت درخواس��ت کمک به طور قطع کمیس��یون به موضوع 
رس��یدگی ک��رده و از صنع��ت هوایی و ش��رکت هواپیمایی 

جمهوری اسلامی حمایت های لازم را خواهند داشت.

سخن پایانی

سیدکاظم موسوی

مهرداد گودرزوند چگینی

الویردی دهقانی

حجت اله فیروزی

سیدجواد حسینی کیا

علیرضا برخور
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کم توجهی برنامه های 
توسعه کشور به معادن

بازار فلز نقره ای 
پررونق است

صادرات 
محصولات فولادی
5 ۲۲ درصد کمتر شد

نقش معادن در برنامه های توسعه بیشتر شود
سهم معادن در تولید ناخالص ملی به بالای یک درصد رسید

ملیکا انصاری: با آغاز س�ال 1400، برنامه شش�م توسعه کشور به پله 
آخر می رسد و طبق روال ادوار گذشته، باید آغاز برنامه هفتم توسعه  در 
دستور کار قرار بگیرد. زیر ذره بین قرار دادن برنامه ششم توسعه برای 
شناس�ایی نقاط قوت و ضعف آن، راه را برای تدوین برنامه ای کارآمدتر 
برای دوره هفتم هموارتر می کند. اما جدا از مسئله بررسی برنامه ششم 
و چگونگی تدوین برنامه هفتم، به نوعی دیرکرد در تدوین برنامه هفتم 
نی�ز حائ�ز اهمیت اس�ت. طبق اخبار اعام ش�ده درباره ای�ن موضوع، 
تصمیم بر آن ش�ده که برنامه ششم توسعه یک سال دیگر تمدید شود 

و در س�ال 1400 نیز همچنان روند برنامه شش�م توسعه را ادامه دهیم. 
همچنین خط مش�ی برنامه هفتم توس�عه در س�ال آتی توس�ط مجمع 
تش�خیص مصلحت نظام تعیین خواهد شد تا دولت بعدی براساس آن، 
برنامه هفتم توسعه کشور را تدوین و اجرا کند. حال پرسشی که مطرح 
می ش�ود آن اس�ت که تمدید برنامه ششم توس�عه، چه دستاوردهایی 
می تواند برای بخش معدن کش�ور داشته  باشد و در تدوین برنامه هفتم 
به چه نکاتی باید توجه داشت.  درباره این موضوع با کارشناسان 

گفت وگو کرده که در ادامه می خوانید:

کشور ما دارای ذخایر معدنی فراوان و همچنین افزون بر ۶۰ نوع ماده 
معدنی فلزی و غیرفلزی است و با داشتن برنامه ای مناسب، می توان از 

این منابع در جهت توسعه و آبادانی کشور به نحو مطلوب استفاده کرد

حمیدرضا فولادگر، عضو کمیس��یون صنایع و 
معادن دوره های هفتم و هش��تم مجلس ش��ورای 
اس��لامی درباره ضرورت تمدید یک س��اله برنامه 
شش��م توس��عه و نحوه تدوین برنامه هفتم گفت: 
هنوز مدتی تا اتمام برنامه شش��م باقی   اس��ت، اما 
به جهت آنکه سیاس��ت های برنامه هفتم توس��عه 
کشور در حال تعیین شدن توسط مجمع تشخیص 

مصلحت نظام است و زمان باقیمانده برای تدوین برنامه توسعه 
بعدی کافی نیس��ت، برنامه ششم توسعه  کشور برای یک سال 
دیگر تمدید ش��د؛ بنابراین باتوجه به آنکه فرصت کمی از این 
دوره ریاس��ت جمهوری باقی مانده و سیاست های برنامه هفتم 
هنوز به مرحله نهایی ش��دن نرس��یده، تمدید یک ساله برنامه 

ششم توسعه ، حرکتی تخصصی و مناسب به نظر می رسد. 
وی افزود: تعیین اولویت های توسعه ای کشور توسط مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام و تدوین لایحه های مربوط به برنامه 
توس��عه ازسوی دولت، در دست اقدام است. مجلس نیز ضمن 
بررس��ی برنامه های مدنظر دولت، پیش��نهادات خود را در این 
زمینه مطرح می کند؛ بنابراین ورود مجمع تشخیص مصلحت 
نظ��ام به عنوان مس��ئول تعیی��ن تقدم های مباحث توس��عه ، 

می تواند برای پیشرفت کشور، مفید و موثر باشد.
� نقش معادن در تولید ناخالص

حمیدرضا فولادگر ضمن ابراز امیدواری نس��بت 
ب��ه در نظر گرفتن نقش��ی اثرگذارت��ر برای بخش 
معدن کشور در تولید ناخالص داخلی گفت: باید با 
بررس��ی و آسیب شناسی برنامه های پیشین، نقش 
پررنگ ت��ری برای ح��وزه مع��دن در برنامه هفتم 
توسعه کشور در نظر گرفته شود. این نماینده پیشین مجلس 
ش��ورای اسلامی درباره دس��تاوردهای معدنی در دوره ششم 
برنامه توسعه اظهار کرد: اتفاقات خوبی به واسطه برنامه ششم 
توسعه در بخش معدن کشور رخ داد که مهم ترین آن افزایش 
س��هم معادن و ارزش افزوده آنه��ا در تولید ناخالص ملی بود. 
طی این برنامه س��هم معادن در تولی��د ناخالص ملی به بالای 
یک درصد )عددی حدود ۱.۲ درصد( رس��ید. اگر سهم صنایع 
معدن��ی را ب��ه این مقدار اضافه کنیم، این عدد به حدود ۵ تا ۶ 
درصد خواهد رس��ید. وی افزود: کشور ما دارای ذخایر معدنی 
فراوان و همچنین بالغ بر ۶۰ نوع ماده معدنی فلزی و غیرفلزی 
اس��ت و با داشتن برنامه ای مناس��ب، می توان از این منابع در 

جهت توسعه و آبادانی کشور به نحو مطلوب استفاده کرد.

اما بنا بر عقیده برخی دیگر از فعالان این بخش، برنامه های جامع توسعه  کشور بنا بر ماهیت 
حوزه معدن، بر این بخش تاثیر مس��تقیم چندانی ندارند. ناصر تقی زاده، مدیرعامل ش��رکت 
معدنی و صنعتی چادرملو درباره تمدید یک ساله برنامه ششم توسعه  و همچنین میزان تاثیر 
آن بر بخش معدن گفت: امروزه به نظر من بخش معدن به شکل قابل توجهی متاثر از برنامه های 
جامع توس��عه  کش��ور از جمله برنامه ششم نیست، زیرا بخش معدن ما وابسته به بودجه های 
دولتی نیس��ت و ش��رکت ها و معادن بزرگ با سرمایه های شخصی و سهامداری اداره می شوند 
و خصوصی ها تعیین کننده نحوه فعالیت و روند توس��عه خود هس��تند. وی افزود: اغلب معادن 

کش��ور امروزه به صورت خصوصی و خصولتی در حال فعالیت هس��تند و تنها بخش��ی که به صورت دولتی 
در حال فعالیت در قس��متی از بخش معدن اس��ت، سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور است. 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور در حوزه اکتش��اف حضور و فعالیت دارد و شاید بتوان 
گفت اثر این بخش دولتی در مقابل تاثیراتی که قسمت های دیگر معدنی در ارتباط با توسعه بخش معدن 
کش��ور دارند، تقریبا کم اس��ت. سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور تحت تاثیر برنامه بودجه 
اس��ت و برنامه های جامع توس��عه کشور بسیار در این س��ازمان تاثیرگذارند، اما در باقی نهادهای معدنی، 

شاهد چنین وابستگی نیستیم.
لزوم استقلال معادن �

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو درباره آزادی تصمیم گیری بخش خصوصی توسط فعالان 
و صاحبان کس��ب وکار در حوزه معدنی کش��ور گفت: در تعیین چش��م اندازهای کلی کش��ور به ویژه بخش 
معدن، برنامه های توس��عه ای از جمله برنامه شش��م و هفتم موثر بوده و خواهند بود، اما این چش��م اندازها 
تنها در مش��خص کردن مس��یر کلی اهمیت داش��ته و در جزئیات دخالتی ندارند. همچنین برای اجرای 

فعالیت های توس��عه ای معادن، برنامه جامع توسعه ای کشور کارساز نیست. وی در ادامه افزود: 
برخی قانون گذاری های دولتی که خارج از برنامه های توسعه ای کشور هستند، به طور مستقیم 
بر روند فعالیت بخش های گوناگون معدن تاثیر دارند. وی در تشریح  این ادعا گفت: اخیرا دیده 
شده تصمیماتی مبتنی بر برخی محدودیت ها توسط مجلس شورای اسلامی و دولت اتخاذ شده 
که به نظر می رس��د دس��ت اندازهای مسیر اقدامات معدنی را بیشتر می کند، این در حالی است 
که به نظر کارشناس��ان و فعالان بخش معدن، بهتر اس��ت از انواع تصدی گری ها در هر شرایطی 
کاسته شود و استقلال رای شرکت ها و معادن را محترم بشماریم. همچنین این بستر را فراهم 
کنیم که شرکت ها و معادن بزرگ در چارچوب اهداف و در راستای چشم اندازهای کلی تعیین شده توسط 

برنامه های توسعه  کشور، تصمیم گیری های کارشناسی کرده و در مسیر توسعه قدم بردارند.

برنامه های توس��عه  کش��ور در تمامی بخش های مهم و پایه ای از جمله اقتصادی، صنعتی، معدنی و... 
تاثیرگذارند، اما میزان تاثیر بر هر بخش متناسب با ماهیت هر حوزه طبیعتا متفاوت است.برای اثر بخشی 
برنامه های توسعه  در حوزه معدن و صنایع معدنی کشور، به نظر اغلب کارشناسان و فعالان اقتصادی بخش 
معدنی بهتر اس��ت برای هر قس��مت به گونه ای خاص و مشخص برنامه ریزی و تصمیم گیری شود، چراکه 
به نظر می رسد در صورت فراهم سازی چنین بستری، اغلب مسائل و مشکلات هر بخش از پایه رفع شده و 
با تخصصی شدن بخش معدن، قانون گذاری ها و نظارت ها به شکل بهینه ای بهبود می یابد. امید آن می رود 
که در برنامه های توس��عه  پیش  رو ش��اهد برنامه هایی مدون تر بوده و با تلاش نهادهای اجرایی مربوطه به 

حداکثر تحقق برنامه های توسعه ای و پیشرفت های چشمگیر در حوزه معدنی کشور دست پیدا کنیم.

جدایی معادن از برنامه توسعهزمان برای تدوین برنامه هفتم کافی نیست

سخن پایانی
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با وجود اهمیتی 
که صادرات در 
مسیر تولید و 
توسعه صنایع 
دارد، فروش 

محصولات 
فولادی در سال 
جاری در مسیر 
رو به افت قرار 

گرفت

ی
رید

داف
:آی

س
عک

گل گهر، پیشتاز در 
توسعه فضای سبز

به مناس��بت ۱۵ اس��فند، روز درختکاری، 
آیین باشکوه درختکاری در منطقه گل گهر با 
حضور مدیرعامل شرکت گل گهر، امام جمعه 
و فرماندار ویژه شهرس��تان سیرجان، جمعی 
از معاونان و مدیران ش��رکت گل گهر، مدیران 
عامل و معاونان ش��رکت های منطقه گل گهر 

و جمعی از مسئولان شهرستان برگزار شد.
به گزارش روابط عموم��ی و امور بین الملل 
ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گه��ر، از آنجا 
که توسعه فضای س��بز یکی از ارکان توسعه 
پای��دار و ارتق��ای بهره وری اس��ت، ش��رکت 
توس��عه، عم��ران و مدیری��ت منطقه گل گهر 
به عنوان متولی احداث و نگهداری فضای سبز 
در مناطق مش��اع شرکت های منطقه، مطابق 

طرح جامع فضای سبز تعیین شده است.
عتیق��ی،  ایم��ان  تاکی��دات  راس��تای  در 
مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر، 
اقدامات��ی همچون  ایجاد و نگه��داری فضای 
س��بز در حاش��یه معابر و رفوژه��ای میانی، 
معاب��ر و میادی��ن موج��ود، جنگل کاری های 
مناطق پیش بینی شده در طرح جامع منطقه، 
احداث نهالستان و گلخانه های منطقه و ایجاد 
شبکه های آبیاری و تاسیسات مربوطه به طور 
جدی در دستور کار ش��رکت توسعه، عمران 

و مدیریت منطقه گل گهر قرار گرفته است.
در ط��رح درختکاری ش��رکت گل گهر نیز 
اهدافی مانند کش��ت گیاهان بومی فصلی به 
منظور زیباس��ازی فضای سبز اطراف شرکت 
توس��عه، عمران و مدیری��ت منطقه گل گهر، 
اس��تفاده از گیاهان چوبی مق��اوم به منظور 
زیباس��ازی و ایجاد س��ایه در مناطق انباشت 
باطل��ه معدنی و محدوده ه��ای مجاور منطقه 
گل گهر، معرف��ی مهم ترین گونه های بومی با 
پتانسیل زینتی مناسب اس��تفاده در مناطق 
معدنی شهرستان سیرجان، معرفی گونه های 
زینتی متحمل به خش��کی برای فصول گرم 
سال و استفاده از گیاهان بومی با حداقل نیاز 

آبی سالانه مورد توجه قرار گرفته است.

بر
خ

گروه معدن 
editor@smtnews.ir

صادراتمحصولاتفولادی۲۲درصدکمترشد
ای��ران دهمین فولادس��از بزرگ دنیا اس��ت. در طول 
س��ال های گذش��ته طرح های متعددی برای توس��عه و 
ظرفیت س��ازی در این صنعت اجرایی شده است. انتظار 
می رفت با وجود اجرایی شدن طرح های یاد شده واردات 
بس��یاری از محصولات فولادی که نمونه مشابه آنها در 
داخل کش��ور وجود دارد در س��ال جاری متوقف شود؛ 
هرچند ای��ن هدف محقق نش��د. البته بیش��ترین آمار 
واردات به ورق های فولادی اختصاص دارد که با کمبود 
تولید آنها روبه رو هستیم. در همین حال انتظار می رفت 
با توجه به ظرفیت های قابل توجه احداث شده در صنعت 
فولاد ش��اهد رشد صادرات این محصول در سال جاری 
باش��یم. اما ص��ادرات محصولات ف��ولادی کاهش یافته 
اس��ت. بخ��ش قابل توجهی از این افت ص��ادرات را باید 

ناشی از سیاست گذاری اشتباه مسئولان دانست.
صادرات مقاطع طویل فولادی کاهش یافت �

ب��ه گ��زارش ایرن��ا، برپای��ه ج��داول آم��اری انجمن 
تولیدکنن��دگان فولاد، در ۱۰ ماه منتهی به پایان بهمن 
امس��ال در مجموع یک میلیون و ۷۹۸ هزار تن مقاطع 
طویل فولادی از کشورمان به بازارهای هدف صادر شد 
که نس��بت ب��ه ۲ میلیون و ۲۷۱ هزار ت��ن صادرات در 
مدت مش��ابه سال گذش��ته، کاهش ۲۱ درصدی دارد.

کل مقاط��ع طویل فولادی واردات��ی در ۱۰ ماه  ۹۹ به 
رقم ۷۴هزار تن رس��ید. این رقم در مقایس��ه با واردات 
محصولات مقاطع طویل فولادی در س��ال گذش��ته که 
برابر ۴۹ هزار تن بود، رش��د ۵۱ درصدی را از آن خود 
کرد. ص��ادرات میلگرد در دوره ۱۰ ماه  امس��ال به رقم 
یک میلیون و ۴۸۸ هزار تن رسید و در مقایسه با مدت 
مش��ابه سال گذش��ته کاهش ۲۲ درصدی را ثبت کرد. 
می��زان واردات میلگرد نی��ز در دوره این گزارش به رقم 
۲۴ هزار تن رس��ید و نسبت به ۲۹ هزار تن واردات ۱۰ 
ماه ۹۸ کاهش ۱۷ درصدی را از آن خود کرد. براساس 
آمار صادرات و واردات مقاطع طویل فولادی بیش��ترین 
سهم صادرات به میلگرد اختصاص دارد و در مقابل، در 
کاهش واردات هم بیش��ترین سهم به این فلز اختصاص 

یافته است.
بررسی آمار ۱۰ ماه امسال گویای صادرات ۱۵۱ هزار 
تنی تیرآهن اس��ت که در مقایس��ه با مدت مشابه سال 
گذش��ته که ۱۵۷ هزار تن بود، افت ۴ درصدی را تجربه 

کرده اس��ت. برپایه آمار صادرات مقاطع طویل فولادی، 
کمترین سهم صادرات به تیرآهن اختصاص دارد.

براب��ر آمار مورد بررس��ی، در دوره ۱۰ ماه  ۹۹ میزان 
واردات تیرآه��ن به ۹ هزار تن رس��ید. با توجه به اینکه 
در دوره مش��ابه  س��ال گذش��ته ه��م واردات این فلز ۹ 
هزارتن ثبت ش��ده بود، بدون تغییر مانده است. گفتنی 
اس��ت کشورهای همسایه بیشترین متقاضیان میلگرد و 
تیرآهن ایران محس��وب می شوند و ارقام وارداتی بیشتر 

به مقاطع خاص اختصاص دارد.
آم��ار انجمن نام برده در دوره ۱۰ ما ه امس��ال گویای 
صادرات ۱۵۹ هزار تنی نبش��ی، ناودانی و سایر مقاطع 
فولادی اس��ت. رقم تولید محصولات یاد ش��ده در سال 
گذش��ته برابر ۱۹۵ ه��زار تن ب��ود؛ بنابرای��ن مجموع 
ص��ادرات محصولات نام برده در ۱۰ ما ه س��ال جاری و 
در مقایسه با مدت مش��ابه گذشته افت ۱۸ درصدی را 

نشان می دهد. 

برابر بررسی دوره این گزارش، واردات نبشی، ناودانی 
و س��ایر مقاط��ع فولادی ب��ه ۴۱ هزار تن رس��ید و در 
مقایس��ه با ۱۰ م��اه  ۹۸ که ۱۱ هزار ت��ن واردات انجام 

شده بود، افزایش ۲۷3 درصدی ثبت شد.
تولید و واردات شمش �

تولی��د فولاد خام )میانی( در دوره ۱۰ ما ه امس��ال به 
رقم ۲۵ میلیون و 3۶۲ هزار تن رس��ید که در مقایس��ه 
با مدت مش��ابه سال گذش��ته ۱۱ درصد افزایش یافت. 
میزان تولید ش��مش فولادی در ۱۰ ماه   س��ال گذشته 

برابر ۲۲ میلیون و ۸۷3 هزار تن ثبت شده بود.
در ادامه باید خاطرنشان کرد که میزان واردات شمش 
فولاد کش��ور در ۱۰ ما ه منتهی ب��ه پایان بهمن  برابر ۵ 
هزار تن گزارش ش��ده اس��ت. در حالی که  سال گذشته 
در مدت زمان یاد ش��ده 3 هزار تن واردات ش��مش ثبت 
ش��د. پیش از این وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام 
کرد بود که بیش از ۹۵ تا ۹۸ درصد نیاز فولاد کش��ور 

در داخل تامین می ش��ود و س��هم ان��دک اختصاص به 
فولادهای مخصوص دارد که این امر هم تاپایان امس��ال 

برطرف می شود.
واردات ش��مش ف��ولادی )بیلت و بل��وم( در ۱۰ ماه  
امس��ال رش��د ۱۰۰ درصدی را نس��بت به مدت مشابه 
 س��ال گذشته نشان می دهد و به رقم ۴ هزار تن رسید. 
واردات شمش )اسلب( در دوره مورد بررسی نیز به رقم 
یک هزار تن رس��ید، با توجه به اینکه در ۱۰ ماه ابتدایی 
س��ال ۹۸ نیز به همین میزان واردات انجام ش��ده بود، 
تغییری در واردات این محصول تحقق پیدا نکرد. ثبات 
میزان واردات در این بخش را می توان ناشی از تقاضای 

حداقلی در این زمینه دانست.
رشد قابل توجه واردات مقاطع تخت فولادی �

واردات محص��ولات فولادی در این مدت نیز نس��بت 
ب��ه ۱۰ ماه س��ال ۹۸ افزایش ۱۰۲ درصدی را نش��ان 
می دهد. مجموع میزان واردات محصولات فولادی طی 
۱۰ ماه امس��ال برابر ۸۰۰ هزار تن گزارش شد. این رقم 
در س��ال گذش��ته برابر 3۹۶ هزار تن ثبت بود. واردات 
محص��ولات ف��ولادی وارداتی در قال��ب مقاطع تخت و 
طویل انجام می ش��ود. واردات مقاطع تخت فولادی در 
۱۰ ماه  امسال در مقایس��ه با مدت مشابه  سال گذشته 
افزای��ش ۱۰۹ درص��دی دارد و به رق��م ۷۲۶ هزار تن 
رس��ید. واردات مقاطع تخت فولادی )ورق( بیشتر برای 
تامین نیاز مصرف، س��ازندگان لوله و پروفیل اس��ت که 
از تولیدکنندگان داخلی بناب��ر علل مختلف نمی توانند 

برخوردار شوند.

در ۱۰ م��اه  منتهی به پایان بهمن امس��ال در مجموع یک میلیون و 
۷۹۸ هزار تن مقاطع طویل فولادی از کش��ورمان به بازارهای هدف 
صادر شد که نسبت به ۲ میلیون و ۲۷۱ هزار تن صادرات در مدت 

مشابه سال، کاهش ۲۱ درصدی دارد

سخن پایانی �
با وجود اهمیتی که صادرات در مس��یر تولید 
و توس��عه صنای��ع دارد، اما ف��روش محصولات 
فولادی در سال جاری در مسیر رو به افتی قرار 
گرفت. این روند نزولی در اثر تغییر سیاست های 
حاکم بر این زنجیره حاصل شد. رشد قیمت مواد 
محص��ولات نهایی منج��ر و از رقابت پذیری این این رش��د قیمتی ب��ه افزایش هزینه تمام ش��ده اولیه تولید ش��مش نیز بر آن اثرگذار بود  چراکه 

صنایع در بازار جهانی کاست. 
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کش��ور در س��ال های اخیر  به ویژه در یک 
سال گذش��ته به دلیل مش��کلات گوناگون، 
چالش ه��ای فراوان��ی را در ح��وزه اقتص��اد 
تجربه کرده اس��ت. در ش��رایطی که کشور 
از درآمده��ای ارزی خ��ود دور بود و تجارت 
غیرنفتی نیز به دلیل تحریم ها و مش��کلات 
اقتصادی به س��ختی انجام می ش��د و فعالان 
اقتص��اد این مس��یر را با چن��گ و دندان باز 
نگه داش��ته بودن��د، سیاس��ت های انقباضی 
بان��ک مرک��زی در چند ماه اخی��ر در قبال 
صادرکنن��دگان بس��یار محدود کننده بود و 
در برخ��ی مواقع نیز آس��یب هایی را به روند 
تجارت خارجی کش��ور وارد کرد که ش��اید 
جبران آنها به زمان بسیار زیادی نیاز داشته 

باشد.
این فش��ارها در حالی ب��ر صادرکنندگان 
کش��ور اعم��ال ش��د ک��ه  تنه��ا بخش��ی از 
فرآیندهای صادرات زیر نظارت بانک مرکزی 
اس��ت. به عنوان مثال، بخشی از فرآیندهای 
صادراتی با نظارت گمرکات کش��ور و بخشی 
از آن زی��ر نظ��ارت وزارتخانه ه��ای صنعت، 
مع��دن و تجارت و امور اقتص��ادی و دارایی 
انجام می ش��ود. همین مسئله به مرور زمان 
موجب ش��د تا کارت ه��ای بازرگانی متعلق 
به اش��خاص دیگر در تجارت خارجی کشور 
پدیدار ش��ود. این کارت ه��ای یکبارمصرف 
که متاس��فانه به ص��ورت روزانه در اتاق های 
بازرگان��ی ص��ادر می ش��دند عاملی ش��د تا 
اش��خاصی ک��ه مای��ل نبودند به اس��م خود 
صادرات داش��ته باشند از آنها استفاده کنند؛ 
این مس��ئله موید این موضوع است که بانک 
مرک��زی در سیاس��ت های ارزی و همچنین 
تج��اری خ��ود، دچار  سیاس��ت گذاری های 

اشتباه شده است.
به دلیل اتخاذ همین تصمیمات اس��ت که 
امروز ش��اهد هس��تیم برخی افراد س��ودجو 
ب��ا سوءاس��تفاده از اف��راد س��اده دل و حتی 
کارتن خواب ه��ا اق��دام ب��ه دریاف��ت کارت 
بازرگان��ی با ن��ام آنها کردند و مش��غول امر 
تجارت ش��دند که این موض��وع به نوبه خود 
اثر غیر قابل بازگش��تی بر تجارت و صادرات 

کشور گذاشت. 
گفتنی اس��ت، طی س��ال گذش��ته حدود 
۷ میلی��ارد دلار ب��ه همین ش��کل صادرات 
انجام ش��ده اس��ت. بنابراین ضروری اس��ت 
بانک مرکزی به طور ج��دی به این موضوع 
ورود کند و مانع از بروز چنین مش��کلات و 

چالش هایی شود.
در واق��ع برق��راری چنی��ن تصمیم��ات و 
سیاس��ت های انقباضی درباره صادرکنندگان 
در حالی انجام می ش��د که  اگرچه بازگش��ت 
ارز های صادراتی با روند و روال مدنظر بانک 
مرکزی انجام نمی ش��د ام��ا در نهایت تمام 
فعالیت های تجاری اعم از صادرات و واردات 
در قال��ب چرخ��ه اقتصادی کش��ور صورت 
می گرفت ک��ه در نهایت خارج از این چرخه 
نب��ود و باز ه��م به زنجیره همی��ن اقتصاد و 

تجارت بازمی گشت. 
نباید فراموش کرد ک��ه اگر واردکنندگان 
کش��ور نیز با محدودیت های دس��ت و پا گیر 
روبه رو نبودند راحت تر و بهتر می توانس��تند 
ب��ه تعدیل ن��رخ ارز در کش��ور کمک کنند. 
متاسفانه امروزه نرخ ارز در سامانه نیما بالاتر 
از قیمت آن در بازار آزاد اس��ت. این موضوع 
نی��ز عاملی اس��ت که هم به ص��ادرات و هم 
واردات کش��ور ضربه غیر قاب��ل جبرانی زده 
اس��ت. از طرفی در ش��رایط جنگ اقتصادی 
کنون��ی امکان صادرات برخ��ی کالاها نیز از 

صادرکنندگان سلب شده است.
با توجه به تجربه بانک مرکزی در ماه های 
گذش��ته امیدواریم ک��ه دس��ت اندرکاران و 
تصمیم گی��ران این نه��اد با در نظ��ر گرفتن 
دیدگاه تخصصی فع��الان بخش خصوصی و 
کاهش قوانین دس��ت و پا گیر موجب ارتقای 
س��طح تج��ارت و صادرات کش��ور ش��ود تا 
بتوانی��م با اتکا به مناب��ع و ابزارهای موجود، 
اقتص��اد کنونی کش��ور را ک��ه از درآمدهای 
نفت��ی ج��دا افتاده،  ب��ا ش��یوه های منطقی 

اقتصادی در مسیر توسعه قرار دهیم.

تجارت نیاز به 
همراهی دارد

حامد رنجبر
نایب رئیس اول اتاق بازرگانی سنندج

کمبود کالا دور از ذهن نیست

بانک مرکزی به ما بدهکار است

حس��ین رضوانی، رئیس انجمن شرکت های مهندسی 
پزش��کی ای��ران در گفت وگو با  درب��اره وضعیت 
واردکنندگان تجهیزات پزش��کی عنوان کرد: تجارت در 
کش��ور  به  ویژه در حوزه واردات همواره با مشکلات خاص 
خود همراه بوده که عوامل متعدد خارجی مثل تحریم ها و 
مشکلات نقل و انتقالات ارزی همواره این بخش از تجارت 

را در معرض خطر قرار داده است.
وی در این باره افزود: البته به غیر از مش��کلات و موانع 
خارج��ی،  در بخ��ش داخل��ی نیز با  موان��ع و چالش های 
فراوان  روبه رو هستیم که از جمله مهم ترین آنها می توان 
به بخش��نامه های یک ش��به و تصمیمات ناگهانی درباره 
تجارت اش��اره کرد؛ این وضعیت در چند سال اخیر باعث 
دلسرد ش��دن بسیاری از واردکنندگان تجهیزات پزشکی 
شده اس��ت. رضوانی در عین حال تاکید کرد: البته نباید 
فرام��وش کنیم در طول یک س��ال گذش��ته، همه گیری 
وی��روس کرونا، بس��ته ش��دن مرزها و کاه��ش تبادلات 
تجاری، به دش��واری تجارت تجهیزات پزش��کی افزوده و 

مشکلات آن را دوچندان کرده است.
رئیس انجمن ش��رکت های مهندس��ی پزش��کی ایران 
درباره مش��کلات فعلی فعالان تجاری در حوزه تجهیزات 

پزش��کی گفت: یک��ی از مهم ترین مش��کلات 
واردکنندگان، درحال حاضر کمبود ارز اس��ت 
که این موضوع دس��ت فعالان اقتصادی را برای 
واردات کالاهای پزش��کی موردنیاز کش��ور در 
این حوزه بس��ته است. رضوانی در توضیح این 
موضوع گفت: درواقع بسیاری از واردکنندگان 
به دلیل دسترسی نداشتن به منابع ارزی هنوز 

نتوانس��ته اند در ایفای تعهدات قبلی خود به کمپانی های 
تولیدکنن��ده خارجی موفق باش��ند و بدهی های فراوانی 
در ای��ن بخ��ش وج��ود دارد.وی در این ب��اره بیان کرد: 
بدهی های عنوان ش��ده در این حوزه از سال ۱3۹۷ باقی 
مانده که رقمی افزون بر ۱۷۰ میلیون یورو را در آن سال ها 
ش��امل می ش��ود و اگر ارقام مربوط به س��ال جاری را نیز 
ب��ه آن بیفزاییم، خواهیم دید که کش��ور درباره کالاهای 
اس��تراتژیک رقمی بیش از ۵۰۰ میلیون یورو به کشورها 
و کمپانی ه��ای تولیدکننده بدهکار اس��ت که باید برای 
بازپرداخ��ت آن اق��دام کند. رئیس انجمن ش��رکت های 
مهندسی پزشکی ایران تصریح کرد: این کالاها خریداری 
شده، وارد کشور شده و با طی مراحل قانونی مصرف شده 
اما متاسفانه هنوز مبالغ مربوط به آن تامین نشده است.

وی درباره پیامدهای این بدهی نیز تاکید کرد: 
با این میزان بدهی، طبیعی است اگر برای واردات 
جدید و تامین نیاز کش��ور نیز به ارز دسترسی 
پیدا کنیم و آن را به ش��رکت های تولید کننده 
منتقل کنی��م، ش��رکت های تولیدکننده این 
مبال��غ را به عن��وان رفع بدهی ه��ای قبلی اخذ 
می کنند. در چنین ش��رایطی واردکننده از یک 
س��و کالای جدیدی وارد کش��ور نکرده اس��ت و از سوی 
دیگ��ر بای��د در مدت ۶ ماه تعهدات ارزی خود را رفع کند 
تا با مشکلات حقوقی داخلی مواجه نشود؛ بنابراین چون 
مبادله ای ص��ورت نگرفته فعال اقتص��ادی باید بار دیگر 
 ارز را ب��ه ص��ورت آزاد خریداری کن��د و به دولت تحویل 

دهد. 
رئیس انجمن ش��رکت های مهندس��ی پزش��کی ایران 
در ای��ن ب��اره تصریح کرد: دست به دس��ت دادن همه این 
مش��کلات منجر به بی انگیزگ��ی واردکنندگان برای وارد 
کردن تجهیزات پزش��کی می شود و در حالی که متقاضی 
برای این کالاهای اس��تراتژیک وجود دارد، بازار داخلی از 
کالا خالی می ماند و خریدار از این بابت متضرر می شود.

رضوانی با اشاره به کمبود کنونی برخی از کالاها در بازار 

داخلی یادآور شد: ما در شرایط فعلی نیز با کمبود مواردی 
از اقلام مورد نیاز روبه رو هستیم که از آن جمله می توان به 
اکسیژناتور مورد استفاده در اعمال جراحی قلب باز اشاره 
کرد که موجودی بس��یاری از شرکت های واردکننده آن 
به صفر رسیده است.وی در این باره تصریح کرد: با توجه 
به استراتژیک بودن بسیاری از کالاها و تجهیزات پزشکی 
برای کشور، اگر برای این موضوع چاره ای اندیشیده نشود، 
این مش��کل در آینده می تواند به ص��ورت حادتر جامعه 
و بیم��اران را درگی��ر خود کند. رضوان��ی در ادامه ضمن 
اشاره به شرایط اقتصادی کشور و نیاز به حمایت نهادهای 
بالادستی برای رفع مش��کل مربوط به واردات تجهیزات 
پزش��کی، خاطرنش��ان کرد: تعامل دولت و بانک مرکزی 
بای��د در زمین��ه تامین این کالاهای اس��ترا تژیک بهتر از 
 وضع موجود باشد تا در آینده در این زمینه دچار مشکل

 نشویم.
رئیس انجمن ش��رکت های مهندسی پزشکی ایران در 
پای��ان گفت: تامین ارز برای کالاهای وارداتی که بیش��تر 
آنها نیازهای اساس��ی و ضروری م��ردم و همچنین مواد 
اولیه مورد نیاز تولید را تش��کیل می دهد باید در دس��تور 

کار نهادهای ذی ربط قرار گیرد.

 البته رئیس اتحادیه بازرگان��ان تجهیزات و ملزومات 
پزش��کی ایران درب��اره این موضوع گلایه هایی بس��یار 
فراتر دارد و از نقایص بسیاری در فرآیند واردات سخن 
می گوی��د. ابوالفتح صانعی  در این ب��اره در گفت وگو با 
 اظه��ار ک��رد: متاس��فانه طل��ب واردکنندگان 
تجهیزات پزشکی از سال ۹۶ با وجود اینکه تمام مقامات 
دولتی مربوط  تاکید و تایید کردند هنوز از س��وی بانک 
مرکزی پرداخت نش��ده اس��ت، اما بانک واردکننده ای 
ک��ه در رفع تعهد چند هفته تاخی��ر کند او را متهم به 
عدم رف��ع تعهد می کند. وی اف��زود: بانک مرکزی ۲۹ 
اردیبهش��ت ۹۸ بخش��نامه ای داد مبنی بر اینکه طلب 
واردکنندگان تجهیزات پزش��کی را که از سال۹۶ باقی 
مانده بود، پرداخت می کند اما متاس��فانه باوجود فراهم 
ش��دن تمام زمینه های قانونی ب��رای پرداخت مطالبات 
واردکنن��دگان تجهیزات و ملزومات پزش��کی، پرداخت 
نکردن  مطالب��ات واردکنندگان بس��یار س��وال برانگیز 
و تعجب آور اس��ت بانک مرکزی به رغ��م انجام تمامی 
فرآیندهای قانونی نه تنها توجهی به رعایت ساز کارهای 
قانونی نکرده بلکه نس��بت به اجرای بخشنامه های خود 

نیز هیچ گونه احساس تعهدی نمی کند.
وی اف��زود: اجرا نش��دن این بخش��نامه ها، خس��ارت 
جبران ناپذیری را به این بنگاه های اقتصادی که ترکیبی 
از تجارت، کارآفرین��ی و ایجاد ارزش افزوده درمانی در 
حوزه اقتصاد درمان دارد، وارد کرده و مدتی است شاهد 
ورشکس��تگی تدریجی و تعطیلی این بنگاه ها هستیم؛ 
حتی نگران هس��تیم ط��رف خارجی به دنبال تس��ویه 
نکردن بیش از دو س��ال طلب خود، به برداش��ت وجوه 
انتقالی برای ارس��ال کالای جدید بابت طلب قبلی خود 
اق��دام کند. در واقع هم امکان واردات کالای جدید را از 
دست می دادیم، هم باید اینجا پاسخگوی تعهدات ارزی 

جدید باشیم.
صانعی تاکید کرد: کالای ما براس��اس مستنداتی که 
راستی آزمایی ش��ده در کمیسیون قیمت گذاری وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشکی و سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان بر مبنای دلار 3۶ هزار 
ریال و یوروی ۴۰ هزار ریال قیمت گذاری ش��ده است. 
از طرف��ی مصرف کننده و خریدار اقلام ما عمدتا دولتی 
بوده چگونه اس��ت حتی با موافقت دول��ت نامه معاون 
اول رئیس جمهوری، نامه وزرای وقت، نامه س��ه رئیس 

سازمان غذا و دارو، نامه دو مدیر کل تجهیزات 
پزش��کی، بانک مرکزی همچن��ان هیچ گونه 

اهمیتی نمی دهد.
رئی��س اتحادی��ه بازرگان��ان تجهی��زات و 
ملزومات پزشکی ایران گفت: امروز ۵۰ درصد 
به صورت نس��بی از ۱۵3 ش��رکت تجهیزات 
پزش��کی از چرخه فعالیت ب��از مانده   یا خارج 

ش��دند و مابقی هم منتظر هستند  بانک مرکزی زودتر 
این مطالبه را پرداخت کند. با تداوم این وضعیت معلوم 
نیس��ت چه به س��ر بقیه همکاران ما بیای��د. با توجه به 
مطالبات معوق، بس��یاری از بنگاه ها س��رمایه انس��انی 
متخص��ص خود را به دلیل بالا بودن س��طح دس��تمزد 
آنها، از دس��ت دادند؛ یعنی  کسانی که سال ها روی آنها 
سرمایه گذاری ش��ده و دوره های تخصصی را در داخل 
و خ��ارج کش��ور گذراندند و به یک بهره وری مناس��ب 
رس��یدند. این ش��رایط موج��ب قطع ارتب��اط اعتباری 
تاجران ش��ده ک��ه همواره مزیت��ی ب��رای تامین اقلام 

مورد نیاز بیماران و مراکز درمانی داشتند.
مشکلات ریشه ای داریم �

صانع��ی در بخ��ش دیگری از س��خنان خ��ود درباره 
مش��کلات تجارت تجهیزات پزش��کی عن��وان کرد: اگر 
بخواهیم درباره این موضوع، شفاف صحبت کنیم، باید 
گفت مش��کلات موجود در تجارت کشور درحال حاضر 
بس��یار زیاد اس��ت و این امر گام نهادن در این عرصه را 

برای فعالان اقتصادی بسیار دشوار کرده است. 
صانع��ی در این ب��اره افزود: برخی از این مش��کلات 
ریش��ه خارج��ی دارد و تغیی��ر در آنها ش��اید خارج از 
محدوده توانایی های ما باش��د دارد اما در مقابل بخشی 
از آنها نیز دارای منش��أ داخلی است و سیاست گذاران و 
تصمیم گیران حوزه اقتصاد باید با برنامه ریزی درس��ت  

این مشکلات را حل کنند.
وی یک��ی از مش��کلات در بخش تج��ارت تجهیزات 
پزش��کی را مربوط به س��امانه جامع تجارت دانس��ت و 

گفت: این سامانه درحال حاضر یکپارچه نیست. 
رئیس اتحادیه بازرگانان تجهیزات و ملزومات پزشکی 
ای��ران در توضیح این مطلب عن��وان کرد: حقیقت این 
اس��ت که در این بخ��ش به هیچ وجه دارای سیس��تم 
یکپارچه  نیس��تیم و مش��اهده می کنیم ک��ه هریک از 
بخش ه��ای مختلف به صورت جداگان��ه و جزیره ای به 

فعالیت های خود مش��غولند؛ در این سیستم 
یک بخش مجزا ارز می دهد، یک بخش مجزا 
نظارت می کند و بخش مجزای دیگر به بانک 
نام��ه می دهد و متاس��فانه هیچ ک��دام از این 

بخش ها با یکدیگر در ارتباط نیستند.
گرفتار قوانین خلق الساعه  هستیم �

صانعی در ادامه با بیان این نکته که سامانه 
جامع تجارت  هنوز نتوانسته آن گونه که انتظار می رفت، 
به خوبی عمل کند، خاطرنشان کرد: در حقیقت به دلیل 
همین چندپارچگی می بینیم که وزارت صنعت، معدن 
و تجارت تا امروز ه��ر از گاه به صورت ناگهانی و بدون 
هماهنگی با وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشکی 
گ��روه کالایی ی��ک کالا را که در این ح��وزه قرار دارد، 
عوض کرده اس��ت. وی گفت: طبق قاعده موجود وقتی 
گروه کالای��ی تغییر می کند، ثبت س��فارش های قبلی 
باطل می ش��ود و این یعنی براساس ثبت سفارش اولیه، 
ظاهرا ارزی تخصیص داده ش��ده ام��ا در عمل این طور 
نیست. این فعال اقتصاد  تاکید کرد: البته این تصمیمات 
آنی و دس��تورالعمل های ناگهانی تنها محدود به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نبوده و شاهد بوده ایم که بانک 
مرک��زی به ش��کل ناگهانی و بدون هماهنگی با س��ایر 
اجزای نظام اقتصادی کش��ور، زم��ان رفع تعهد ارزی را 
تغییر می دهد که نمونه اخیر آن بخشنامه دو ماه پیش 
این بانک مبنی بر کاهش زمان رفع تعهد ارزی بازرگانان 

از ۸ به ۶ ماه بود. 
رئیس اتحادیه بازرگانان تجهیزات و ملزومات پزشکی 
ای��ران همچنین گف��ت: این تغیی��رات ناگهانی و بدون 
برنامه، شاید در ظاهر  برای سیستم مشکلی ایجاد نکند 
اما در عم��ل چالش های فراوانی را به همراه دارد. چون 
ب��ا این تغییرات، فعالان اقتصاد  شناس��نامه دار به تدریج 
از ای��ن عرصه خارج می ش��وند که در ش��رایط فعلی و 
مش��کلاتی در تجارت کش��ور وجود دارد، این وضعیت 
اصلا به مصلحت سیستم تجارت خارجی کشور نیست.

»تیتک« مناسب تجهیزات پزشکی نیست �
صانعی در بخ��ش دیگری از صحبت های خود عنوان 
کرد: مش��کلات س��امانه ای ما به همین م��وارد محدود 
نمی ش��ود و ما درباره س��امانه تیت��ک TTAC هم با 
مشکلاتی مواجه هستیم زیرا این سامانه برای مدیریت 
واردات دارو بین وزارت بهداش��ت و بانک مرکزی شکل 

گرفته و متناس��ب با موضوع تجهیزات پزشکی طراحی 
نشده اس��ت. وی خاطرنش��ان کرد: به همین دلیل نیز 
فعالان اقتصاد حوزه تجهیزات پزشکی همواره خواهان 
تغییرات متناسب با روند فعالیت های این حوزه بوده اند 
اما تا امروز صرفا بخش��ی از تغیی��رات پذیرفته و اعمال 
شد و درحال حاضر به دلیل اینکه کماکان تیتک انطباق 
کاملی با روند فعالیت بازرگانان تجهیزات پزشکی ندارد، 

دائم ما را با مشکل مواجه می کند. 
ای��ن فعال اقتصاد  در این باره اضافه کرد: حال در این 
بی��ن اگر مورد خاصی هم پیش بیاید، مدیرکل مربوطه 
نمی تواند مش��کل را حل کند. اطلاعات سامانه همواره 
با تاخیر ثبت می ش��ود و همی��ن تاخیر به نام عدم رفع 
تعهد ثبت می ش��ود. رئیس اتحادیه بازرگانان تجهیزات 
و ملزوم��ات پزش��کی ایران در این ب��اره تاکید کرد:  در 
این باره ش��اهد هس��تیم گاهی وزارت بهداشت واردات 
کالای خاص��ی را از اولوی��ت خارج می کند اما س��امانه 
اج��ازه ویرای��ش نمی ده��د و در عمل ب��ه دلیل خارج 
ش��دن کالا از اولویت، ارز تخصیصی از وزارت بهداشت 
ب��ه بانک مرکزی بر می گردد اما در سیس��تم تا مدت ها 
شما دریافت کننده ارز تلقی می شوید و حتی باید برای 
ارزی که دریافت نکردید پاس��خ دهید. صانعی در پایان 
گفت: این مش��کلات و چالش های ایجاد شده در پی آن 
همواره بازرگانان کش��ور و فعالان اقتص��اد  را با موانعی 
مواج��ه می کند که اگرچه عب��ور از آنها با یک مدیریت 
یکپارچه و منطقی به راحتی امکانپذیر است اما تا کنون 

اقدام جدی در این زمینه انجام نشده است.

تحریک کالای استراتژیک
آیا تجهیزات پزشکی در آستانه بحران قرار دارد؟

در ماه های اخیر به دلیل تشدید تحریم ها و بروز موانع جدی در دسترسی به منابع ارزی، تجارت کشور 
دچار چالش های فراوانی شده  است؛ چالش هایی که نمونه های بارز آن در تغییر و تحولات نرخ کالاهای 
اساسی به وضوح مشاهد شد. اما ظاهرا کالاهای روزمره تنها نیمه پیدای این کوه یخ مشکات هستند 
و در صورت بی توجهی، دامنه آن به بس�یاری از حوزه ها خواهد رس�ید. یکی از گروه های گایه مند در 
این باره فعالان اقتصاد  حوزه تجهیزات پزشکی هستند که در هفته های اخیر درباره کمبود تجهیزات 
پزشکی هشدار می دهند. اما آیا به راستی در این حوزه باید در انتظار یک بحران باشیم؟ در این راستا، 

با گزارش روزنامه  همراه باشید: 

س��خنگوی گمرک گفت: از ابتدای س��ال تا پای��ان بهمن حدود ۲۱.۴ 
میلیون تن کالای اساس��ی به ارزش ۱۰ میلی��ارد و ۸۴۰ میلیون دلار از 
گمرکات کشور ترخیص شدند که ذرت با بیش از ۹ میلون تن ۴۲ درصد 

وزن واردات کالای اساسی را به خود اختصاص داده است.
به گزارش روابط عمومی گمرک ایران، سیدروح اله لطیفی اظهار کرد: از 
ابتدای سال ۱3۹۹ تا 3۰ بهمن 3۰ میلیون و ۸۱۸ هزار تن کالا به ارزش 
3۴ میلیارد و 3۲۱ میلیون دلار از گمرکات کش��ور ترخیص شده که ۲۱ 

میلی��ون و 3۷۷ هزار و ۲۸۱ تن ب��ه ارزش ۱۰ میلیارد و ۸3۹ میلیون و 
3۰۵ هزار و ۹۰۱ دلار آن مربوط به ترخیص ۲۵ گروه کالاهای اساس��ی 
است. وی افزود: سهم واردات کالای اساسی از کل واردات کشور از لحاظ 

وزنی ۶۹ درصد و از لحاظ ارزش 3۱.۵ درصد بوده است.
لطیفی درباره جزئیات واردات ۲۵ گروه کالاهای اساس��ی توضیح داد: 
از ۲۱.۴ میلیون تن کل کالاهای اساسی ۱۵.۵میلیون تن آن به ارزش ۶ 
میلیارد و ۸۶۵ میلیون و ۵۵۴ هزار دلار، جزو کالاهای اساسی شامل ارز 

ترجیحی اس��ت که از لحاظ وزن ۷۲ درص��د و از لحاظ ارزش ۶3 درصد 
کل کالاهای اساسی ترخیص شده را به خود اختصاص داده است.  در این 
می��ان  ذرت  ب��ا ۹ میلیون و ۱۲۵ هزار و ۷۹۱ تن ب��ه ارزش ۲ میلیارد و 
۲۹۸ میلی��ون و ۸۷۰ هزار و ۵۵3 دلار در صدر واردات به کش��ور هم از 
لحاظ وزنی و هم از لحاظ ارزش در واردات کلی و هم در کالای اساس��ی 
قرار دارد که ۴۲ درصد وزن کالاهای اساسی و ۲۱ درصد ارزش آن را به 

خود اختصاص داده است.

رشد سهم کالای 
 اساسی 
از واردات 

از آنچه گفته ش��د می ت��وان نتیجه  گرف��ت که بازار 
وارداتی کالاها و تجهیزات پزشکی نیز در شرایط کنونی 
اقتصاد کشور، حال و روز چندان خوشی نسبت به سایر 
کالاه��ا ندارد اما به دلیل روزمره نبودن نیازهای مربوط 
به این بخش، آس��یب های حاصل از بی برنامگی در این 
حوزه از آن دس��ته از سیلی هایی است که شاید صدای 
آن در ماه های آینده درآید. پس ضروری است نهادهای 
قانون گ��ذار و تصمیم گیر در این بخ��ش، با آینده نگری 
بیش��تری به این موضوع ورود کنند و نگذارند مش��کل 

مزمن به حالت حاد درآید. 

سخن پایانی
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توزیع عادلانه خدمات روان شناسی محک در سراسر ایران
گروه روان شناس��ی محک با هدف توزیع عادلانه خدمات روان شناس��ی در 
سراس��ر ایران به ۱۶هزار کودک محک در پاندمی کرونا مشاوره غیرحضوری 

داد. 
پس از ش��یوع ویروس کرونا خدمات روان شناس��ی ارائه ش��ده توسط این 
مؤسسه به کودکان مبتلا به س��رطان و خانواده هایشان، علاوه بر بیمارستان 
فوق تخصصی سرطان کودکان محک، در ۱۲ بیمارستان دولتی و دانشگاهی 
دارای بخش خون و آنکولوژی اطفال در تهران و 3۰ اس��تان دیگر کش��ور به 

صورت غیر حضوری و آنلاین انجام می شود. 
به گزارش واحد خدمات حمایتی مؤسس��ه خیری��ه محک،  تا جایی که در 
۱۰ ماه اول امسال ۱۶۲۶۰ مشاوره با همراهی ۱۰ نفر از روان شناسان محک 
به ص��ورت غیر حضوری ارائه ش��ده که از این تعداد ۱۰۲۶۴ مش��اوره متعلق 
به بیماران بس��تری و خانواده هایش��ان در بیمارستان های دارای بخش خون 
و آنکولوژی اطفال در تهران و ۵۹۹۶ مش��اوره متعلق به بیماران بس��تری و 
خانواده هایشان در بیمارس��تان های دارای بخش خون و آنکولوژی اطفال در 

شهرستان، )به جز بیمارستان محک( می باشد.
مریم محمدعلی سرپرس��ت واحد روان شناس��ی محک با اش��اره به هدف 
مش��اوره های غیرحضوری و نوع س��نجش عملکرد آن گفت: مهم ترین هدف 
این نوع مش��اوره ها یکپارچه سازی و توزیع عادلانه خدمات به کودکان مبتلا 
به س��رطان و خانواده هایشان در تمامی نقاط کشور است. از آنجایی که واحد 
خدم��ات حمایتی محک از ابتدای ش��روع پاندمی کرون��ا، فعالیت های خود 
را با تغییرات ایجاد ش��ده در جامعه همس��و کرده اس��ت، در این راستا ارائه 
مشاوره ها و خدمات روان ش��ناختی به صورت حضوری با رعایت سختگیرانه 
پروتکل های بهداشتی در بیمارس��تان محک و همچنین ایجاد بستری برای 
ارائ��ه این خدمات از راه دور و به صورت آنلاین در بیمارس��تان های تهران و 
شهرس��تان در دس��تور کار قرار گرفت. لازم به ذکر است کیفیت و اثربخشی 
این مش��اوره ها از طریق نظرسنجی مستقیم از خانواده ها و بیماران سنجیده 
می شود. همچنین کنترل تنش های روتین ناشی از شرایط شیوع کرونا یکی 

دیگر از دغدغه های این مشاوره هاست.
وی در ادامه با اش��اره ب��ه ضرورت ارائه این خدمات ب��ه کودکان مبتلا به 
س��رطان و خانواده هایش��ان، اف��زود: در بیم��اران مبتلا به س��رطان ارزیابی 
و بررس��ی ش��رایط جس��می، روانی و اجتماعی بیمار و خانواده ها از اهمیت 
خاص��ی برخوردار اس��ت. واح��د خدمات حمایت��ی محک همواره ب��ه ابعاد 
روان ش��ناختی، با هدف حفظ و ارتقا بهداش��ت  روانی – اجتماعی  کودک و 
خانواده توجه می کند. پیش از ش��یوع ویروس کرونا، عمده فعالیت همکاران 
واحد روان شناس��ی به صورت حضوری و متمرکز بر بیمارستان محک بود، اما 

پس از وقوع این بحران جهانی، خدمات روان شناسی با زیرساخت های ایجاد 
شده و بر اساس استراتژی های این مؤسسه، و با شناسایی فرصتی که استقرار 
ش��رایط فاصله گ��ذاری اجتماعی ایجاد کرده و آن انج��ام فعالیت ها به دور از 
محدویت های مکانی و فاصله هاس��ت، این خدمات در کلیه بیمارس��تان های 
دولتی و دانش��گاهی دارای بخ��ش خون و آنکولوژی کودک تهران و س��ایر 

استان های کشور، در اختیار فرزندان مان و خانواده هایشان قرار می گیرد.
سرپرست واحد روان شناسی محک در خصوص چالش های شناسایی شده 
در ارائه این نوع مشاوره ها ادامه داد: بر اساس تجربه کسب شده در این چند 
ماه، از ابتدای شیوع کرونا تا امروز می توان به چالش هایی همچون تفاوت های 
فرهنگی در برخورد با بیماری س��رطان، ان��گ اجتماعی، عدم امکان ارزیابی 
دقیق کودک و خانواده به صورت تلفنی، غیر قابل دسترس بودن خانواده های 
س��اکن شهرستان ها در مواقع بحرانی و وجود متغییر های مداخله گر ناشی از 
تغییرات جسمانی در روند درمان کودکان، مانند عود مجدد بیماری یا نتیجه 
منفی آزمایش ها اش��اره کرد. به همین دلیل تا جایی که ممکن اس��ت تلاش 
کردی��م با بهره من��دی از تکنیک های تخصصی در حوزه درم��ان از راه دور و 
بررسی دقیق پروتکل های روان شناسی شناخته شده در سراسر جهان، گامی 

مؤثر در رفع آنها برداریم.
محمدعل��ی در پای��ان افزود: حمایت روانی از خان��واده و کودک، کمک به 
افزایش تاب آوری و تحمل پریشانی در خانواده ها، مداخلات موثر و کاربردی 
در حوزه کودک، تغییر و متناسب س��ازی س��بک زندگی با بیماری س��رطان 
در خانواده، کمک به پذیرش بیماری توس��ط خانواده، آماده س��ازی و کمک 
به خانواده در پذیرش س��وگ و مداخ��لات تخصصی فردی و گروهی در این 
زمینه از جمله موضوعاتی اس��ت که در جلس��ات مش��اوره از راه دور به آن 
پرداخته می شود. در نهایت باید اشاره کرد، با توجه به فشار روانی ایجاد شده 
در پاندمی کرونا، تمامی موارد ذکر ش��ده هر 3 ماه از نظر میزان اثربخشی و 
انتقال دانش به دیگر مؤسسات و مراکز درمانی در حوزه سرطان کودک، مورد 

ارزیابی و بازنگری قرار می گیرد.
 در روزهای��ی که همه ما نگران س��لامتی مان هس��تیم و ب��ا کرونا مبارزه 
می کنی��م، برای خانواده ه��ای بیماران و به تب��ع آن کادر درمانی و حمایتی 
پیچیدگی و سختی ها چند برابر شده است. در این شرایط محک با همراهی 
نیکوکاران این سرزمین تمام تلاش خود را می کند تا همسو با تغییرات پیش 
آمده در جهان، خدمات خود را بروزرسانی کرده و در مسیر سلامتی و بهبود 
کیفیت کودکان مبتلا به سرطان و خانواده های آنها گام بردارد، چرا که همه 
به خوبی می دانیم که درمان سرطان و حمایت از بیماران مبتلا به سرطان در 

هیچ شرایطی نمی تواند متوقف شود.

تجارت، آمار درست می خواهد
نگاهی به تاثیر آمارهای تجاری در واردات هدفمند کالا

پیمان صفردوس�ت: تجارت در کش�ور باتوجه به ش�رایط اقتصادی موجود و کاهش 
دسترس�ی به مناب�ع ارزی، با چالش های فراوانی روبه روس�ت و در ای�ن روند طبیعتا 
موضوع واردات باتوجه به ارزبری آن، بیش از س�ایر بخش ها زیر ذره بین بوده اس�ت. 
در یکی دو سال گذشته روند واردات از صورت بدون حساب و کتاب گذشته، به شکل 
گزیده ت�ری درآمد. این روند در آغاز از کاهش میزان کالاهای وارداتی با ارز ترجیحی 
و محدود ش�دن اختصاص این نوع ارز به کالاهای ضروری و اساس�ی آغاز ش�د و در 
اواخر به واردات و اختصاص ارز به کالاهای منتخب انجامید. گرچه این محدودیت ها و 

ممنوعیت ه�ای وارداتی از نظر نهادهای ذی ربط باتوجه به کاهش منابع ارزی، ضروری 
بود اما گایه برخی واردکنندگان و متقاضیان برخی کالاها از ناهماهنگی حجم واردات 
ب�ا میزان نیاز کش�ور همچنان باقی ب�ود و حتی ش�نیده ها از نامه نگاری های برخی از 
اتحادیه ه�ا در این باره با وزی�ر صنعت، معدن و تجارت حکایت داش�ت. این موضوع 
، مسئله اهمیت شفافیت در واردات کالا را  بهانه ای شد تا در این شماره روزنامه 
با کارشناس�ان و فعالان اقتصادی کشور مطرح کنیم. آنچه در ادامه می خوانید، شرح 

همین گفت وگوهاست:

آمار گمرک عمدا منتشر نشدتحلیل برعهده واردکننده است

سخن پایانی...

مسعود دانش��مند، فعال و کارشناس 
ب��اره در گفت وگ��و  ای��ن  اقتص��اد در 
ب��ا  عن��وان ک��رد: ب��رای اینکه 
واردکنندگان آمار قابل اس��تنادی برای 
میزان نیاز واردات کالا داشته باشند و با 
تکیه بر این آمار اقدام به واردات کنند، 
نمی ت��وان تنها ب��ه داده های س��ازمان 

گمرک در این زمینه اکتفا کرد.
دانش��مند در این  ب��اره افزود: آم��ار گمرک از 
واردات تنه��ا مرب��وط به آن بخ��ش از کالاهایی 
می ش��ود که از گمرک ترخیص ش��ده اند و حتی 
کالاهای موجود در گمرک را نیز شامل نمی شود. 
در صورت��ی که طبیعتا همواره بخش��ی از واردات 
کش��ور مجوز دریافت کرده اند اما واردکننده هنوز 
اقدام به انجام آن نکرده و به علاوه بخشی از کالاها 
در مسیر واردات هستند که در آمار گمرک لحاظ 

نمی شوند.
وی با اش��اره به ل��زوم در اختیار داش��تن آمار 
وزارت  ازس��وی  صادرش��ده  واردات  مجوزه��ای 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت، در این ب��اره تاکید 
کرد: اطلاع��ات موردنیاز واردکنندگان برای اقدام 
به واردات، از مقایس��ه ۲ آمار س��ازمان گمرک و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و نیز تحلیل منشأ 

اختلاف این ۲ آمار به دست می آید.

دانش��مند در این ب��اره تصریح کرد: 
ارائ��ه آمارهای روزآمد در زمینه واردات 
برعهده س��ازمان های بالادس��تی است 
ک��ه باید به صورت ش��فاف انجام ش��ود 
اما تحلیل و تصمیم گیری برای واردات 
کالا، برعهده خود واردکننده اس��ت که 
باید با در نظر گرفتن همه جوانب اقدام 

به این کار کند.
این فع��ال و کارش��ناس اقتصاد درب��اره آنچه 
به عنوان خلاف واقع بودن آمارها مطرح می شود، 
بیان کرد: این تناقضات در بیش��تر موارد به دلیل 
اخت��لاف ذاتی آماره��ای وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با میزان کالاهای ترخیص شده از گمرک 
اس��ت. وی در عی��ن حال تاکید ک��رد: باتوجه به 
ش��رایط کنونی اقتصاد کش��ور و نقشی که پدیده 
قاچ��اق در تامین کالاهای موردنیاز کش��ور دارد، 
واردکنن��دگان با در نظر گرفت��ن این موضوع که 
آمار رسمی در این زمینه وجود ندارد، باید برآورد 
و تخمین��ی درب��اره هر کالا برای واردات داش��ته 
باش��ند. دانش��مند درباره این نوع تخمین ها نیز 
گف��ت: فعالان حوزه ب��ازار باتوجه به مش��اهدات 
میدان��ی از وضعیت تامین کالاها در بازار، تخمین 
و برآوردهای مناس��بی در این ب��اره دارند که در 

بسیاری از موارد راهگشاست.

سیدروح الله لطیفی، سخنگوی گمرک نیز در این باره در گفت وگو 
ب��ا  عنوان ک��رد: این یک روی��ه معمول در هم��ه گمرکات 
دنیاس��ت که کالایی که تشریفات آن انجام شده را به عنوان واردات 

اعلام می کنند و این موضوع مختص کشور ما نیست.
وی در ای��ن ب��اره افزود: درباره کالاه��ای صادراتی نیز گمرک به 
همین ش��کل عمل می کند و کالاهایی که صادرات آنها قطعی شده 
و از م��رز خارج می ش��وند در این آمار می آین��د و کالاهایی که در 
فرآیند واردات یا صادرات قرار دارند تا زمانی که تش��ریفات گمرکی 
آنها به طور کامل انجام نش��ود، در فهرس��ت ماهانه گمرک گنجانده 

نمی شوند.
لطیف��ی درباره آنچه به عنوان تناقض آمار گمرک با میزان واردات 
یا صادرات از آن یاد می ش��ود نیز عنوان ک��رد: آمار گمرک همواره 
آمار تجارتی اس��ت که تمام تشریفات خود را طی کرده است و قرار 

هم نبوده که منبع آماری برای واردکنندگان باشد.
سخنگوی گمرک ایران درباره نحوه اطلاع واردکنندگان از میزان 
واردات و میزان نیاز کش��ور ب��ه کالاهای وارداتی نی��ز عنوان کرد: 
واردکنندگان و فعالان تجاری کشور با دسترسی به آمارهای وزارت 

صنع��ت، معدن و تجارت و همین طور س��امانه هایی مثل 
سامانه جامع تجارت می توانند از میزان واردات یا صادرات 
کالاها از مرحله اخذ مجوز تا ترخیص نهایی مطلع شوند.
وی همچنین درباره آنچه که برخی از فعالان اقتصادی 
کش��ور از آن با عنوان کم کاری گم��رک در ارائه آمار در 
یک س��ال گذش��ته یاد می کنند، تصریح کرد: همان طور 
ک��ه می دانید کش��ور ما در ح��وزه تجارت در س��ال های 

اخی��ر با چالش هال��ی گوناگونی مواجه بوده که ای��ن روند را تا حد 
قابل ملاحظه ای تحت تاثیر ق��رار داده و به همین دلیل برای حفظ 

مواضع تجاری نیاز به برخی اقدامات پیشگیرانه وجود دارد.
لطیفی در این باره افزود: به دلیل اینکه کش��ور ما ازس��وی امریکا 
و متحدان دیگرش دچار تحریم ش��ده بود، روند واردات و صادرات 
کالاه��ا و مبدأ و مقصد آنها در بس��یاری از موارد م��ورد رصد قرار 

می گرفت که امکان عبور از تحریم ها را برای ما به حداقل برساند.
س��خنگوی گم��رک در این باره ادام��ه داد: به دلیل یادش��ده با 
پیش��نهاد فعالان اقتصادی، از اردیبهش��ت س��ال ۱3۹۸، اطلاعات 
مرب��وط به واردات کالاها روی س��امانه گمرک قرار نگرفت تا امکان 

رصد آن وجود نداش��ته باش��د و این روند ت��ا تیر ۱3۹۹ 
ادامه داش��ت. در واق��ع این کار نه ی��ک غفلت از وظایف 
آماری گمرک، که اقدامی در جهت تداوم تبادلات تجاری 

با کشورهای دیگر بود.
وی درباره شرایط کنونی انتشار آمار واردات و صادرات 
کشور نیز خاطرنش��ان کرد: در حال  حاضر آمار یک ماهه 
واردات کالا دوباره از طریق سامانه گمرک منتشر می شود 
و علاقه مندان به کسب اطلاعات در این باره می توانند حول وحوش 
بیس��تم هر ماه، اطلاعات آماری واردات ماه قبل را از طریق سامانه 
دریاف��ت کنند. لطیفی درباره حفظ اطلاع��ات مربوط به صادرات و 
واردات در ماه ه��ای اخیر نیز گفت: در ح��ال  حاضر فقط اطلاعات 
موارد فصل ۲۷ که حساس��یت های خاص خود را دارد، در س��امانه 
منتش��ر نمی ش��ود اما این اطلاعات نیز به ص��ورت منظم در اختیار 
نهاده��ای مرب��وط، از جمل��ه وزارت صنعت، مع��دن و تجارت قرار 
می گی��رد و اگر اطلاعات آن ب��رای فعالیت های تحقیقاتی در حوزه 
تجارت موردنیاز باشد، افراد می توانند از طریق وزارت صنعت، معدن 

و تجارت برای دریافت آن اقدام کنند.

باتوجه به آنچه گفته شد، به نظر می رسد آنچه در برخی نقل قول ها 
از آن ب��ا  عنوان کم کاری گم��رک در اعلام آمار کالاهای وارداتی در 
یک س��ال گذشته یاد می شد، بیش��تر یک سازکار استراتژیک برای 
حفظ موقعیت تجاری کشور بوده است. با این حال نمی توان از کنار 

این موضوع به راحتی گذش��ت که وضعیت تجاری موجود کش��ور، 
طولانی ش��دن فرآیند ص��ادرات و واردات، یافتن ش��رکای تجاری، 
دسترسی به منابع ارزی، رفع تعهدات ارزی و بسیاری از این موارد 
تجارت کش��ور را وارد یک فرآیند فرسایشی با حاشیه امنیت پایین 

کرده اس��ت؛ بنابراین به نظر می رس��د که نهادهای بالادستی حوزه 
تج��ارت باید هرچه زودتر امکان فعالی��ت بی دغدغه تر فعالان حوزه 
تجارت را برای دستیابی به توسعه تجاری در یک اقتصاد دور مانده 

از نفت فراهم کنند.

س: 
عک
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 اهداف و سیاست هاي مسکن
 در برنامه هاي توسعه 

سیاست هاي اجراشده در بخش مسکن را طي سال هاي بررسي شده 
مي توان به س��ه دوره کلي؛ از ابتداي انقلاب اس��لامي تا پایان برنامه اول 
توس��عه، سال هاي برنامه دوم و سوم توسعه و از ابتداي سال ۸۴ تاکنون 
تقس��یم بندي کرد. در گزارشی که در سایت وزارت مسکن و شهرسازی 
ق��رار گرفته، اهداف و برنامه های زیر در ۵ برنامه توس��عه ای مش��خص 

شده است؛ 
اهداف و سیاست های برنامه اول توسعه کشور 136۸-1373

- افزایش س��طح زیربناي مس��کوني در کل کش��ورو  تمرکززدایي و 
جلوگیري از رشد شهرهاي بزرگ

- ارتقای کیفي عمران محیط ش��هري و روستایي و استفاده بهینه از 
مصالح و انرژي ساختمان-  عرضه زمین شهري دولتي آماده سازي شده 

با قیمت هاي ترجیحي
- بازسازي پس از جنگ و ارتقای کیفي و کاهش سرانه موجود مسکن 
در کش��ور و هدایت تولیدات مس��کن برای زیربناي کمتر متناس��ب با 

سرانه محلي
- ایجاد ش��هرهاي جدید با هدف جذب س��رریز جمعیت ش��هرهاي 
بزرگ و افزایش قیمت زمین، مسکن و اجاره با نرخي کمتر از نرخ تورم

- کاهش تملک زمین و کاهش تدریجي امکان مداخله مس��تقیم در 
بازار زمین در محدوده قانوني شهرهاي بزرگ

- تش��ویق انبوه س��ازي و اس��تفاده از مصالح محل��ي و قابل حمل در 
شهرهاي کوچک و روستاها و... 

- کمک هاي اعتباري به مسکن روستاییان، حمایت از تولیدکنندگان 
مسکن انبوه، کمک به تولید مسکن استیجاري و تعاوني ها

 اهداف و سیاست های برنامه دوم توسعه کشور 1374-137۸
-  اس��تفاده بهینه از زمین و توس��عه منظم ش��هري از طریق اصلاح 

بافت هاي فرسوده، تجمیع قطعات، تنظیم اشتغال
- افزای��ش س��هم تولید انبوه مس��کن ب��ا گرایش به س��مت الگوي 

سکونتگاه هاي جمعي در شهرهاي بزرگ
- حفظ تراکم خانوار در واحد مسکوني تا پایان برنامه و تقلیل متوسط 
زیربناي مسکوني از طریق اعمال نرخ هاي مالیاتي تصاعدي، تجدیدنظر 
در ارزش معاملاتي و عوارض نوسازي ساختمان و مسکن ازسوی دولت

- ارتقای کیفي مس��کن در راس��تای افزایش عمر ساختمان، تقلیل 
هزینه احداث، کاهش جرم و حجم ساختمان و استانداردسازي اجزاء بنا

- کمک به احداث مساکن ارزان قیمت براي طبقات کم درآمد جامعه 
با زیربناي کم و اعطاي تراکم هاي تش��ویقي به انبوه سازان در طرح هاي 
توس��عه ش��هري و تس��هیلات واگذاري زمی��ن براي جلب مش��ارکت 

سازندگان حرفه اي
- حمایت مالي دولت از س��رمایه گذاري در بافت فرسوده و معافیت از 

پرداخت مالیات تمامی واحدهاي مسکوني زیر ۱۲۰ متر و کمتر
- احداث مسکن در 3 قالب آزاد، اجتماعي و حمایتي

اهداف و سیاس�ت های برنامه س�وم توسعه کش�ور 13۸3-
1379

- تنظیم بازار مسکن و آزادسازي بازار زمین و استفاده بهینه از اراضي 
شهري همسو با هدف هاي کوچک سازي و انبوه سازي

- تأمی��ن مس��کن اقش��ار کم درآم��د و رفع مش��کل بي مس��کني و 
حاشیه نش��یني و هماهنگ��ي می��ان سیاس��ت هاي بخش مس��کن و 

سیاست هاي توسعه شهري و منطقه اي
- مشارکت بخش خصوصي در اجراي برنامه هاي آماده سازي و عرضه 

زمین شهري
- متناسب س��ازي الگ��وي مس��کن، افزایش اس��تانداردهاي کیفي، 
افزای��ش عمر س��اختمان و سبک س��ازي، اش��اعه روش ه��ا و جزئیات 
س��اختماني، استانداردس��ازي مصال��ح و هماهنگي با اس��تانداردهاي 

بین المللي
- کاه��ش تصدي گ��ري دول��ت و عدم عرض��ه مس��تقیم زمی��ن به 
مصرف کنن��دگان نهایي از س��وی دولت، توانمندس��ازي و جایگزیني 

نهاد هاي محلي
- واگذاري زمین در آماده سازي ها و شهرهاي جدید به انبوه سازان

- ایج��اد زمینه هاي قانون��ي لازم برای حضور مؤثر و فعال بیمه در امر 
تضمین سرمایه گذاري مسکن

- پرداخت تدریجي تس��هیلات براي س��اخت و تشکیل صندوق هاي 
مسکن براي گروه هاي خاص و  اصلاح مقررات مربوط به پرداخت یارانه 

در راستای ترویج الگوي مصرف مسکن 
 اهداف سیاس�ت های برنامه چهارم توس�عه کش�ور 13۸۸-

13۸4
- برق��راري عدال��ت اجتماع��ي و بهبود عملکرد بازار مس��کن و تولید 
مسکن متناسب با توان مالي خانوار و تهیه طرح جامع مسکن با رویکرد، 

توسعه پایدار، عدالت اجتماعي و توانمندسازي اقشار کم درآمد
- حمایت از تش��کیل ش��رکت هاي تولید مس��کن به وی��ژه در زمینه 
س��رمایه  گذاري و مدیریت از س��وی بخش خصوصیو  فروش مزایده اي 
زمین هاي شهري در تملک به منظور تأمین بخشي از اعتبارات مورد نیاز 
اجراي قانون »تشویق عرضه و احداث واحدهاي مسکوني استیجاري«

- خرید کارشناس��ي املاک مناس��ب مورد نیاز در بافت هاي فرسوده 
و نامناس��ب شهري به منظور اجراي قانون اس��تیجار، واگذاري معوض 

نصاب مالکانه و اجراي سایر طرح هاي عمراني
- واگ��ذاري حق بهره برداري از زمین با هدف تثبیت بازار زمین و ارائه 

بسته اي حمایتي براي خانوارهاي کم درآمد در قالب مسکن مهر
- در برنامه چهارم بخش مس��کن پیش بیني ش��ده بود که در مجموع 
3۱۰۸ هزار واحد مس��کوني در مناطق شهري کش��ور احداث شود که 
ارزیابي هاي موجود به روایت واحدهاي مس��کوني عرضه ش��ده جدید، 
۸۶ درصد تحقق و به روایت پروانه هاي س��اختماني تحقق ۹۱ درصدي 

را نشان مي دهد.
اهداف سیاست های برنامه پنجم توسعه کشور 1394-

1390
- تأمین مس��کن امن، س��الم و در استطاعت مالي خانوارها با تأکید بر 

مسکن گروه هاي کم درآمد
-تنظیم بازار مس��کن از طریق س��اماندهي و گسترش ابزارهاي مالي 
و پولي و ارتقای نظام اطلاعاتي در بخش مس��کن و اصلاح ساختار نظام 
تصمیم سازي و تصمیم گیري و ایجاد هماهنگي بین برنامه هاي مسکن 

با سیاست هاي آمایشي و توسعه
- بهسازي و نوس��ازي بافت هاي فرسوده شهري و توزیع بهینه منابع 

یارانه ها به منظور حمایت از گروه هاي هدف
- اس��تفاده بهینه از بازارهاي پولي و مالي در راس��تای تنظیم و تعادل 
بخش��ي بازار مس��کن و ارتقای کیفي صنعت ساختمان و افزایش تولید 

مسکن

»مسکن« محور برنامه های توسعه

تاکید بر تامین زمین در برنامه دوم توسعه ساخت خانه ارزان در برنامه اول توسعه 

ایجاد تشکل های صنفی در برنامه سوم توسعه 

حمایت از کم درآمدها در برنامه پنجم توسعه 

سخن پایانیبرنامه هفتم توسعه 

اعطای وام در برنامه چهارم توسعه 

پیشنهاد ساختمانی برای برنامه ششم

همزمان با انقلاب اس��لامی، جامعه به تازگی از دوران شبه سرمایه داری 
پیش از انقلاب در حال گذار به دوره ای بود که شعار توزیع عادلانه ثروت در 
آن حرف اول را می زد. این ش��عار که در قالب اعمال سیاست های حمایتی 
دولت در بخش های گوناگون اقتصادی به ویژه در بخش مسکن و واگذاری 
زمین و مصالح ارزان قیمت دیده شد، قشر وسیعی از جامعه را درگیر خود 
کرد. یک س��ال پس از پیروزی انقلاب بود که دولت وقت وام هایی را برای 
خرید به ش��هروندان اعطا کرد و براس��اس آن هر یک از ش��هروندان موفق 
ش��دند تا سقف 3۰۰ هزار تومان از تس��هیلات دولتی استفاده کنند. ارائه 

این وام اگرچه موجب آرامش نس��بی در جامعه ش��د اما همین وام، سنگ 
بنای س��اخت س��مفونی ناموزون تورم بازار مس��کن بود. به عقیده بسیاری 
از کارشناس��ان و تحلیلگران بازار مس��کن، با وجود تجربه برنامه ریزی ۵۰ 
س��اله ایران در بخش مسکن، مشکلات مردم برای خانه دار شدن همچنان 
پابرجاس��ت. در حالی که برنامه های اول، دوم و س��وم توسعه اقتصاد ایران 
در مقطع زمانی س��ال های ۱3۶۸ تا ۱3۸3 به مقوله مسکن توجه ویژه ای 
داش��ته اما متاسفانه همچنان این بخش از اقتصاد کشور از نبود یک برنامه 
جامع و کامل رنج می برد و داش��تن یک س��رپناه برای اقش��ار آسیب پذیر 

جامعه تبدیل به آرزو و رس��یدن به آن دور از دس��ترس شده است. برنامه 
 ۵ساله توسعه کش��ور، تبیین کننده سیاس��ت های کلان در راستای بهبود 
ش��رایط اقتصادی، سیاسی و فرهنگی کش��ور طی دوره های ۵ ساله است. 
بس��یاری از کارشناس��ان و تحلیلگران بخش مس��کن معتقدن��د توجه به 
محورهای مرتبط با بخش مس��کن به عنوان یک��ی از مهم ترین بخش های 
اقتصاد کش��ور می تواند مسیر توسعه ۵ساله کش��ور را به طور قابل توجهی 
هموار کند. اما با نگاهی به این برنامه ها خواهیم دید که اهداف ترسیم شده 

به نتیجه مورد نظر نرسیده است.

 برنام��ه  ۵س��اله توس��عه کش��ور، تبیین کننده 
سیاس��ت های کلان در راس��تای بهب��ود ش��رایط 
اقتصادی، سیاسی و فرهنگی کشور طی دوره های 
 ۵ساله است. بس��یاری از کارشناسان و تحلیلگران 

بخش مسکن معتقدند توجه به محورهای مرتبط با 
بخش مسکن به عنوان یکی از مهم ترین بخش های 
اقتصاد، می تواند مس��یر توس��عه ۵س��اله کشور را 

به  طور قابل توجهی هموار کند 

در این برنامه به دنبال رکود حاکم بر بخش مسکن، مجموعه اي از سیاست هاي 
مرتبط با تقویت سمت عرضه مسکن اتخاذ شد. اما به دلیل تقابل با سیاست هاي 
تعدیل و تثبیت اقتصادي، نتوانست رکود موجود در بخش مسکن را از بین ببرد. 
اعتبارات عمراني و بانکي کمتري به بخش مس��کن تخصیص یافت و از س��وي 
دیگر، افزایش سود بانکي، افزایش سریع قیمت مصالح ساختماني و تورم شدید 
باعث کاهش توان مالي خانوارها ش��د و آثار مخربي را بر بخش مس��کن به جاي 
گذارد. در س��ال هاي اول برنامه، سرازیر شدن س��رمایه ها به بخش زمین باعث 
افزایش س��ریع قیمت آن ش��د. ناهماهنگي در سیاس��ت گذاري هاي مربوط به 
اعتبارات بانکي، آماده س��ازي زمین و... باعث عدم تحقق اهداف برنامه و افزایش 

تراکم خانوار در واحد مسکوني شد. راهبردهای اساسی بخش مسکن در برنامه 
اول توس��عه رفع معضل مسکن کشور، تامین زمین غیرکشاورزی برای ساخت 
مس��کن، بهره گیری بهینه از ظرفیت های بالقوه عوامل تولید، پرداخت یارانه و 
اعمال سیاس��ت حمایتی در بخش مسکن به ش��کل عرضه مصالح ارزان قیمت 
و س��اخت خانه های ارزان قیم��ت برای اثرگذاری بر بهای مس��کن در بازار آزاد 
و اعط��ای آن به متقاضی��ان کم درآمد بود که به دلیل بالابودن س��هم زمین در 
بهای تمام ش��ده واحد مس��کونی، بالابردن میانگین س��طح زیربنا و پیچیدگی 
قوانین ناظر بربخش مس��کن در س��طح کلان کشور نتوانس��ت به اهداف خود 

دست پیدا کند.

در برنامه دوم توس��عه نیز راهکارهایی مانند تامین زمین آماده سازی شده و 
ارزان قیمت برای ساخت مسکن اقشار کم درآمد و پشتیبانی از تولید کنندگان 
مسکن به گونه انبوه سازی در دستور کار مسئولان کشور قرار داشت که به جهت 
مشارکت ناکافی نهاد های مرتبط با بخش مسکن به ویژه شهرداری ها در انجام 
پروژه ها، نبود نهاد های س��رمایه گذاری در بخش مسکن، ناهمخوانی الگوهای 
س��اخت مس��کن با نیازها و امکانات اقتصادی متقاضیان، نبود مکانیس��م های 
تش��ویقی برای تولید انبوه مس��کن و گرایش نداش��تن س��رمایه گذاران بخش 
خصوصی به س��رمایه گذاری در بخش مس��کن بازهم نتوانست توفیقی دست 

پیدا کند.

گذر از دوران جنگ و آرام ش��دن نسبی فضای کشور سبب 
شد دولت در برنامه سوم توسعه با دغدغه کمتری به ساماندهی 
معضلات و مش��کلات مس��کن کش��ور بپردازد. در این مقطع 
زمانی، پشتیبانی از ایجاد تشکل های صنفی و موسسات محلی 
در راس��تای تامین مسکن اقشار کم درآمد و بهره گیری بهینه 
از زمین های ش��هری با هدف کوچک س��ازی و انبوه سازی در 
دستور کار مسئولان قرار گرفت. تولید واحد های مسکونی در 
راستای اهداف کمی بخش مسکن در مقطع زمانی سال های 
۷۹ تا ۸۲ موفقیت آمیز و بخش بزرگی از این موفقیت در پرتو 
افزایش رشد اقتصادی کشور و همچنین افزایش نقدینگی بود. 
فروش تراکمی س��اختمان از س��وی شهردار ها نیز عامل موثر 
دیگری در رونق مسکن بود که در انبوه سازی و کوچک سازی 
نقش عمده ای را ایفا کرد؛ بنابراین سیاس��ت های تدوین شده 
برنامه س��وم توس��عه همچون پش��تیبانی از انبوه س��ازان در 

چارچوب بخش��ودگی های مالیات��ی از جمله موارد اثر گذار بر 
رونق بخش مس��کن بود. در این برنامه مانند برنامه هاي قبلي 
بر حل مش��کل مس��کن گروه هاي کم درآمد و آزادسازي بازار 
مسکن تأکید شده اس��ت. همچنین حمایت از کوچک سازي 
و انبوه س��ازي از زمره سیاس��ت هاي مورد تأکید در این برنامه 
اس��ت. در این برنامه بر نقش سیاس��ت هاي پولي و تس��هیل 
ش��رایط اعطاي وام تأکید شده و براساس قانون، دولت مکلف 
ش��ده اقدامات لازم را درباره ایجاد ب��ازار ثانویه رهن و امکان 
خرید و فروش اوراق رهن ثانویه در بازار س��رمایه و مش��ارکت 
بخش مس��کن در بازار ب��ورس به عمل آورد. همچنین پلکاني 
کردن اقس��اط تس��هیلات بانکي براي دریافت کنندگان وام و 
پرداخت تس��هیلات بانکي تدریجي براي س��اخت مرحله اي 
مس��کن گروه هاي کم درآمد از زمره سیاست هاي پیشنهادي 

در برنامه سوم توسعه است.

برنامه پنجم توسعه همزمان با س��ال های پایانی دولت دهم 
و آغ��از دولت یازدهم بود، هرچند این برنامه با یک س��ال تاخیر 
کلید خورد. زمانی این برنامه به اجرا درآمد که بسیاری از اهداف 
برنامه چهارم توسعه کش��ور در بخش مسکن ناتمام باقی مانده 
بود، به این برنامه منتقل ش��د تا ش��اید بتوان سمفونی ناموزون 
افزای��ش نرخ و رکود حاک��م بر بخش مس��کن را موزون کوک 
ک��رد. دولت در این برنامه به منظور تامین مس��کن و س��هولت 
دسترسی فاقدین مس��کن به ویژه گروه های کم درآمد به خانه 
مناس��ب، ارتقای کیفی و کمی مسکن تولیدی کشور، حمایت 
از س��رمایه گذاری در امر تولید مسکن با استفاده از فناوری های 
نوین و تولید صنعتی مس��کن، بهس��ازی و نوس��ازی بافت های 
فرس��وده شهری و س��کونتگاههای غیررس��می و مقاوم سازی 
واحدهای مس��کونی موجود، موظف بود از طریق حمایت های 

لازم از قبیل تامین زمین مناسب و کاهش یا حذف بهای زمین 
از نرخ تمام شده مسکن، تامین تس��هیلات بانکی ارزان قیمت، 
اعمال معافیت های مالیاتی و تامین س��ایر نهاده های مورد نیاز 
بخش مس��کن، تدوین نظامات و مقررات مالی ساخت وس��از و 
اعمال نظارت بر تحقق آنها و افزایش ظرفیت سرمایه گذاری در 
بخش تولید و عرضه مسکن با هدف تامین مسکن برای فاقدین 
مسکن )برای هر خانوار یک بار( با رعایت مقررات ملی ساختمان 
و الگوی مصرف مسکن و اصول شهرسازی و معماری اقدام کند. 
اما با وجود اینکه یک سال تا پایان این برنامه باقی مانده، شواهد 
برای��ن امر تاکید دارد که راهبرد های تدوین ش��ده برای بخش 
مس��کن در عمل هنوز به نتایج قابل قبولی دس��ت پیدا نکرده و 
خانه  دار ش��دن برای اقش��ار ضعیف و متوسط جامعه همچنان 

یک آرزوی دست نیافتنی است.

تدوی��ن برنامه هفت��م در حالی به دولت س��یزدهم 
واگذارش��ده که دیگر برخی از اقشار جامعه نمی توانند 
تصویری روش��ن از مداوای دردی از دردهای بی درمان 
مس��کن داشته باش��ند، چراکه در س��ال های گذشته 
به دلی��ل فق��دان برنامه ری��زی و مدیریت مناس��ب و 
مش��کل تأمین منابع مالی باعث بروز مشکل در بخش 
مسکن ش��ده اس��ت و رکودی را ایجاد کرده که به نفع 
مصرف کنندگان نیس��ت. در این می��ان، نکته مهم این 
اس��ت که هیچ راه حل یک ش��به ای برای حل مش��کل 

مس��کن وجود ندارد، چراکه برخورد شتابزده با معضل 
نابسامانی مسکن طی سال های گذشته منجر به تدوین 
و اج��رای ناقص طرح های متعدد ش��ده و در عمل ارائه 
طرح ها تأثیری بر بازار نداش��ته است. فهم ابعاد معضل 
مس��کن به اندازه ای راحت اس��ت که حتی اگر از پنجره 
به بیرون ن��گاه کنید به احتی می توانید نس��بت بالای 
جمعی��ت ج��وان را به عنوان متقاضیان مس��کن درک 
کنید. این افراد خانواده های جدیدی را تشکیل خواهند 

داد که هر ساله در سالنامه آماری چاپ می شود.

روزش��مار پایان اجرای برنامه شش��م توس��عه آغاز ش��ده 
و باید برنامه توس��عه بعدی خط مش��ی سیاس��ت های کلان 
اقتصاد ایران را رقم بزد. براساس برنامه ریزی های انجام شده 
هفتمین برنامه توس��عه باید از ابتدای س��ال ۱۴۰۰ اجرایی 
می شد اما حالا قرار است تدوین آن یک سال به تعویق افتاده 
و برنامه شش��م یک س��ال دیگر تمدید ش��ود. بخش مسکن 
به عنوان یکي از مهم ترین بخش هاي اقتصادي، داراي ارتباط 
نزدیکي با متغیرهاي کلان اقتصادي اس��ت. بدیهي اس��ت، 
اجراي سیاس��ت هاي گوناگون اقتصادي مي تواند تأثیرهاي 

مثبت یا منفي بر فعالیت این بخش بر جاي بگذارد. از س��وي 
دیگر، اعمال سیاس��ت هاي تثبیت و کاهش میزان نقدینگي 
نی��ز مي تواند موجب کاهش تورم در بخش مس��کن ش��ود. 
همان گونه ک��ه در مقابل آن افزایش نرخ ت��ورم نیز مي تواند 
نوس��ان هاي بازار مسکن را تشدید کند. بدون تردید، مسکن 
به عنوان یکي از نیازهاي اساس��ي خانوارها نه تنها یک سرپناه 
که تأمین کنن��ده امنیت اجتماعي و اقتصادي نیز به ش��مار 
مي رود. وظیفه مدیریت بخش مس��کن، اجراي اصول قانون 
اساسي ناظر بر تأمین مسکن براي تمام آحاد ملت ایران است. 

برنام��ه چه��ارم توس��عه همزمان با پای��ان دولت 
اصلاح��ات و آغ��از دولت نهم بود و طی��ف کثیری از 
برنامه های مس��ئولان برای س��اماندهی بازار آشفته 
مس��کن در زمان دولت نهم رقم خ��ورد. اعطای وام 
۱۸ میلیون��ی خرید مس��کن، 3۶ میلیونی س��اخت 
مسکن، س��ند منطقه ای طرح جامع مسکن، لایحه 
س��اماندهی عرضه و تولی��د و طرح اجاره به ش��رط 
تملیک زمین های ۹۹ س��اله که از طریق تعاونی های 
مسکن س��اخت آنها به انبوه س��ازان سپرده می شود 
از جمله برنامه هایی اس��ت که برای توقف روزافزون 
نرخ مس��کن در کشور پیاده شد اما در عمل به نتیجه 

قابل توجهی دست پیدا نکرد.
 مهم تری��ن ویژگ��ي ای��ن برنامه، نظ��م منطقي و 
پیوستگي اس��ت که آن را از برنامه هاي قبلي متمایز 

مي کن��د. رویکرد بخش مس��کن در این برنامه ایجاد 
تع��ادل در برخورداري از مس��کن مناس��ب در بین 
گروه ها و مناطق مختلف کش��ور و مهم ترین اهداف 
آن، تأمی��ن مس��کن خانوارهاي کم درآم��د، تأمین 
مس��کن جوانان و خانوارهاي داراي سرپرس��ت زن، 
ارتقای فناوري ساخت، صنعتي کردن ساخت وساز، 
استاندارد کردن مصالح ساختماني و... است. تدوین 
ط��رح جامع مس��کن در قالب ۹ مح��ور و ۵۵ برنامه 
عملیاتي، تصویب قانون ساماندهي و حمایت از تولید 
و عرضه مسکن و اجراي گسترده یکي از راهکارهاي 
اجرایي طرح جامع مس��کن باعن��وان واگذاري حق 
بهره برداري از زمین به ص��ورت اجاره بلندمدت ۹۹ 
ساله )مس��کن مهر( از مهم ترین سیاست هایي است 

که در طول برنامه چهارم به اجرا گذاشته شد.

نوبت که به اجرای برنامه شش��م توس��عه رس��ید،  
انبوه سازان کش��ور در تازه ترین پیش��نهاد به دولت 
اع��لام کردن��د. اولی��ن ض��رورت در قان��ون برنامه 
شش��م توس��عه این اس��ت که تعریف جامع و کاملی 
از انبوه س��ازی مس��کن و س��اختمان به عم��ل آید و 
پرداخت ۱۲۰میلیون تومان وام به انبوه ساز و انتقال 
آن به نام خریداران عملیاتی ش��ود. در این پیشنهاد 
انبوه س��ازان با اش��اره ب��ه چند موضوع م��ورد بحث 
صنعت ساختمان، خواس��تار حل مشکلات موجود 
در عرص��ه پیش فروش س��اختمان، اصلاحیه قانون 
مالیات های مستقیم درباره دریافت مالیات از اولین 
نقل وانتقال ملک، اجرای بیمه کارگران ساختمانی و 
سایر حمایت های لازم از انبوه سازان به منظور خروج 

بخش ساخت وس��از از رکود شدند. هر چند از شروع 
برنامه س��وم توسعه به تولید انبوه مسکن توجه شده 
و روز به روز اهمیت آن بر همگان بیشتر آشکار شد و 
در برنامه شش��م هم ادامه یافت اما باز هم گره مسکن 
را ب��از نک��رد. همان زمان هم تاکید ب��ر آن بود که در 
گام نخست باید تعریف مشخص و قانونی از انبوه ساز 
به عمل آید تا از ورود اش��خاص فاقدصلاحیت به این 
عرصه جلوگیری شود. به علاوه تعریف جامع و کامل 
از انبوه س��از مسکن و س��اختمان، یکی از نخستین 
ضرورت ها در قانون برنامه ششم توسعه بود تا هویت 
قانون��ی ای��ن صنف ش��فاف تر و صریح ت��ر از قبل به 
رسمیت شناخته شده و سپس امتیازات و تسهیلات 

ویژه برای این صنف، لحاظ شود.

سمفونی ناموزون مسکن 
در برنامه های توسعه ایران 

بررسی وضعیت بخش مسکن در 6 برنامه توسعه کشور نشان داد

یکی از مس�ائل مهمی که نقش اساس�ی در زندگی مردم دارد، موضوع مس�کن و کمبود آن در مقایسه 
با انتظارات و نیازهاس�ت. سال هاس�ت مس�کن به آرزویی تبدیل ش�ده که مردم و دولت برای تحقق آن 
تاش می کنند. اگرچه دولت ها همواره در آغاز راه با ارائه س�ناریوهای گوناگون س�عی در کاهش قیمت ها 
و افزایش قدرت خرید مردم داش�ته اند اما عملکرد دولت ها در اج�رای طرح ها و برنامه های کاهش نرخ و 
افزایش قدرت خرید مس�کن تاثیر بسزا و چش�مگیری نداشته است. با توجه به اینکه مسکن گران ترین 
و اس�تراتژیکی ترین محصول در س�بد خرید خانوار است، هر رئیس جمهوری قبل از انتخابات حل معضل 
مس�کن را به عنوان مهم ترین شعار انتخاباتی مطرح می کند. اما سیاست های هر دولت تا چه حد توانسته 
رونق را به بازار مس�کن بازگرداند و مس�تاجران را صاحب خانه کند؟ برهمین اساس، بحث مسکن به یکی 
از کلیدی ترین بخش های برنامه های توسعه ای کشور تبدیل شد. در این گزارش  به بررسی جایگاه 

مسکن در برنامه های کان و برنامه های 6 ساله توسعه ای کشور می پردازیم. 

تفاهمنامه همکاری وزارت راه و شهرسازی و یکی از بانک های عامل در 
قالب تولید مسکن ارزان قیمت و طرح اقدام ملی مسکن به امضا رسید. 
ب��ه گزارش وزارت راه و شهرس��ازی، تفاهمنامه اح��داث ۵۰ هزار واحد 
مسکونی برای دهک های یک تا 3 درآمدی بین وزارت راه و شهرسازی 
و یکی از بانک های عامل در راس��تای طرح اقدام ملی مس��کن و در قالب 
توس��عه مسکن ارزان قیمت به امضا رسید. براساس این تفاهمنامه مقرر 
ش��ده به ۵۰ هزار نفری که جزو دهک های کم درآمدی جامعه هس��تند 

)دهک ه��ای یک تا 3( ۱۵۰ میلیون تومان وام قرض الحس��نه با کارمزد 
۴ درص��د تعلق بگیرد که در اجرای این طرح، خانوارهای کم درآمد تازه 
ازدواج کرده و سرپرس��ت خانوارهایی که دارای 3 فرزند و بیشتر هستند 
در اولویت هستند. براساس اعلام وزارت راه و شهرسازی، اسامی افرادی 
ک��ه در اولوی��ت دریافت این وام ها و مش��ارکت در این طرح هس��تند از 
س��وی معاونت مس��کن و ساختمان به بانک اعلام و معرفی خواهند شد. 
مدت زمان اجرای این تفاهمنامه 3 س��ال و مدت بازپرداخت تسهیلات 

قرض الحسنه ۵ سال تعیین شده است. وزیر راه و شهرسازی با اشاره به 
اینکه تفاهمنامه جامعه محور بوده و زمینه را برای گس��ترش نیکوکاری 
در کشور فراهم می کند، افزود: این تفاهمنامه که برای ۵۰ هزار واحد به 
امضا رس��یده، یکی از بی نظیرترین اقدامات بعد از انقلاب اس��لامی است 
که جامعه محور بوده و س��رمایه اجتماعی را مدنظر قرار می دهد، ش��امل 
زوج های جوان و خانوارهای کم درآمدی است که با این کار به دنبال آن 

هستیم تا باقیات و صالحاتی از خود بر جای بگذاریم.

تولید ۵۰ هزار 
واحد مسکونی 
ارزان  قیمت

س: 
عک
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۱۲۴ را فراموش نکنید!
رئیس واحد رس��یدگی به ش��کایات سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان همدان با اشاره 
به اهمیت واحد ۱۲۴ و رس��یدگی به تخلفات و 
شکایات شهروندان، به شرح اقدامات انجام شده 
در این حوزه از جمله کش��ف ۸۰ تن روغن طی 
تماس یک شهروند پرداخت. به گزارش  
از اس��تان هم��دان، مهدی خورش��یدی، رئیس 
واحد رس��یدگی به ش��کایات س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تج��ارت اس��تان همدان در نشس��ت 
خبری مج��ازی عنوان کرد: فروش اجباری کالا 
و خدمات تخلف محسوب می شود و قانون گذار 

برای این تخلفات مجازات تعیین کرده است.
خورش��یدی با اش��اره ب��ه مش��اهده فروش 
اجب��اری دیگ��ر کالاها همراه با روغن از س��وی 
برخ��ی از ش��رکت های پخش، عن��وان کرد: به 
واحد های صنف��ی و همین طور فروش��گاه های 
زنجی��ره ای برای قطع دس��ت واس��طه هایی که 
روغن را خریداری می کردن��د و در بازار آزاد به 
فروش می رساندند، اطلاع رسانی کرده ایم که از 

خرید های واقعی اطمینان حاصل کنند.
وی افزود: نمی توان به فروشنده اجبار کرد به 
هم��راه روغنی که خریداری می کند محصول یا 
محصولات دیگری نیز بخرد و این موضوع تخلف 
محس��وب می ش��ود. وی با بیان اینکه ۲ هزار و 
۱۷ م��ورد از گزارش های مردمی از طریق تلفن 
 ۱۲۴ اعلام ش��ده گفت: ۵۷۹ فقره در س��امانه

 www.۱۲۴.ir ثبت ش��ده و ی��ک هزار و ۸۱۰ 
م��ورد نیز به ص��ورت حضوری ب��ه واحد ۱۲۴ 
مراجع��ه کرده اند. رئی��س واحد رس��یدگی به 
شکایات سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
همدان افزود: بیشترین شکایت ها از گرانفروشی، 
تقلب و عدم ارائه خدمات گارانتی در واحدهای 
صنفی ب��وده ک��ه ۸۰ درصد ای��ن تخلف ها در 
ش��هر همدان رخ داده اس��ت. وی با اش��اره به 
شرکت های پخش��ی که فروشندگان واحدهای 
صنف��ی را اجبار می کنن��د در کنار خرید روغن 
محصولات دیگری نیز خری��داری کنند، گفت: 
پرونده تخلف ۱۵ ش��رکت در ای��ن زمینه ثبت 

شده و تمام برخوردهای لازم انجام شده است.
رئیس واحد رس��یدگی به ش��کایات سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان همدان با اشاره 
به همکاری ش��هروندان و تماس آنها با س��امانه 
۱۲۴ به عن��وان یک مهم ک��ه می تواند منجر به 
کش��ف و جلوگیری از گرانفروش��ی ش��ود، ابراز 
کرد: ۸۰ تن روغن در پی تماس همش��هریان با 
واحد ۱۲۴ کشف و طی یک روز بین شهروندان 

توزیع شد.
وی خاطرنش��ان کرد: بیش��ترین ش��کایت ها 
مربوط به گروه مواد غذایی مانند گوش��ت مرغ، 
آرد و ن��ان، گوش��ت قرمز و برخ��ی از خدمات 
صنفی بوده اس��ت. خورش��یدی تصری��ح کرد: 
علاوه  بر شکایت های مردمی اعلام شده به سامانه 
۱۲۴، ۲۰۰ فقره ش��کایت نیز از طریق تعزیرات 
حکومتی در اختیار ما قرار گرفته که رس��یدگی 

شد. 
وی ب��ا بیان اینک��ه س��امانه ۱۲۴ به صورت 
شبانه روزی با 3۰ اپراتور با شهروندان به صورت 
مستقیم و ضبط مکالمات در حال فعالیت است، 
عنوان کرد: کافی اس��ت ش��هروندان در صورت 
مشاهده تخلف با این سامانه تماس بگیرند. وی 
با طرح این موضوع که نزدیک به ۲۰ تا 3۰ هزار 
تماس تلفنی با ۱۲۴ گرفته ش��ده که اغلب این 
تماس ها به واحد ۱۲۴ ارتباطی نداش��ته است، 
گفت: از شهروندان تقاضا داریم که تنها در حوزه 
کاری مرتب��ط به این واحد تماس برقرار کنند و 
از این طریق فرصت بیش��تری را برای رسیدگی 
به اولویت ها برای کارکنان واحد ایجاد کنند. وی 
افزود: از ابتدای امس��ال مردم استان حدود 3۰ 
هزار ش��کایت را به ۱۲۴ گ��زارش داده اند که ۴ 
ه��زار و ۴۰۶ مورد مربوط ب��ه واحدهای صنفی 
زیر پوشش ما بود که رسیدگی و برای متخلفان 
پرونده تعزیراتی تش��کیل ش��د. خورش��یدی با 
بی��ان اینکه مردم به خاطر داش��ته باش��ند در 
چ��ه مواردی نبای��د با این واحد ارتب��اط برقرار 
کنند، خاطرنش��ان کرد: انصراف از خریداری یا 
پشیمانی از خرید به دلیلی غیر از معیوب بودن 
کالا به این واحد مربوط نمی ش��ود و همین طور 
درخواس��ت الزام به تنظیم هر گونه سند رسمی، 
خیانت در امانت، کلاهب��رداری، افترا، تخلفات 
مربوط به اجناس دس��ت دوم و کهنه که به حل 
و اختلاف مربوط می ش��ود، دریافت خس��ارات 
تاخیر، تخلفات مربوط به پزش��کان، داروخانه ها 
که مربوط به س��ازمان تعزیرات است و از سوی 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری بررسی می شود 

به واحد ۱۲۴ ارتباطی پیدا نمی کند.
پرونده تخلف ب��ه ارزش ۲۲۲ میلیون تومان 
که مرب��وط به نمایندگی فروش خوراک آبزیان، 

پرونده دیگر مربوط به لاستیک فروشی بود.
وی خاطرنش��ان کرد: بیش��ترین ش��کایت ها 
مربوط به گروه مواد غذایی مانند گوش��ت مرغ، 
آرد و ن��ان، گوش��ت قرمز و برخ��ی از خدمات 

صنفی بوده است.
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عسل ایرانی با بسته بندی خارجی
 سودی که عاید همسایه می شود

 آذربایجان غربی به دلیل شرایط جغرافیایی و آب وهوای مناسب 
یکی از قطب های مهم تولید عسل مرغوب در کشور به شمار می رود 
اما سال هاس��ت عرضه نامناس��ب این محصول متناسب با نیازهای 
روز بازار دنیا موجب ش��ده زحمت یک س��اله زنبورداران یک ش��به 
نصیب کش��ورهای همسایه شده و سود چندانی عاید کشور نشود.
وجود اتحادیه تولیدکنندگان عس��ل در استان، فعالیت ۱۶ تعاونی 
زنب��ورداری فع��ال، ۶ کارخانه موم آج کنی، ۵کارگاه بس��ته بندی 
نیمه اتوماتیک عس��ل با ظرفیت ۵۰۰ تن و ۶ کارخانه بس��ته بندی 
مدرن عس��ل در شهرس��تان های ارومیه، خوی و مهاباد بخش��ی از 
ظرفیت این اس��تان در زمینه صنعت تولید عس��ل است.دارا بودن 
بیش از یک  میلیون و 3۵۰ هزار کندوی زنبور عسل و فعالیت بیش 
از ۱۱ هزار نفر در این بخش نشان از ظرفیت بالای استان در زمینه 
صنعت عس��ل و زنبورداری دارد اما متاسفانه نبود صنایع تبدیلی و 
بسته بندی مناسب سال هاست موجب شده  کام دلالان این بخش 
هر روز شیرین و شیرین تر شود.امروز صادرات عسل استان با برند 
ترکی��ه و عرضه آن در بازارهای اروپایی، خرید ناعادلانه محصولات 
تولیدی زنبورداران به صورت فله ای و به قیمتی بسیار نازل از سوی 
دلالان و واس��طه گران داخل��ی  یا خارجی و ف��روش آن به چندین 
برابر نرخ خرید به طرف های خارجی یکی از چالش های اصلی این 
بخش است.سال هاس��ت باوجود صرف هزینه های زیاد برای تولید 
این محصول، عس��ل خریداری ش��ده به صورت فله ای پس از انتقال 
به داخل ترکیه و بس��ته بندی در قالب های زیبا و با عنوان عس��ل 
ترکیه در برندهای تجاری متعددی به کشورهای حوزه خلیج فارس، 
قفقاز و اروپا صادر می ش��ود و بدین ترتیب ترکیه س��ود کلانی را به 

جیب می زند.
تولید سالانه ۲۲ هزار تن عسل  �

مع��اون بهب��ود تولی��دات دام��ی س��ازمان جه��اد کش��اورزی 
آذربایجان غربی با اش��اره به اینکه ۲۷ درصد عس��ل کش��ور در این 
اس��تان تولید می ش��ود، گفت: س��الانه ۲۱ هزار و ۵۰۰ تن عس��ل 
مرغوب در این اس��تان تولید می ش��ود. رضا یوسف رضایی با اشاره 
به اینکه این استان دارای بیش از یک میلیون و 3۵۰ هزار کندوی 
مدرن و بومی اس��ت، ادامه داد: این موضوع موجب اش��تغال دائم و 
فصلی بیش از ۱۱ هزار نفر در صنعت زنبورداری استان شده  است. 
وی بیان کرد: میانگین تولید از هر کندوی مدرن ۱۷ کیلوگرم و از 
کندوهای بومی ۵.۵ کیلوگرم بوده و در مجموع در س��طح اس��تان، 
ی��ک میلی��ون و 3۴۵ هزار و ۱۷۱ کندو وجود دارد که از این میزان 
۱۱۰ هزار و ۴۷۱ کندو بومی و بقیه مدرن هس��تند. معاون بهبود 
تولی��دات دامی س��ازمان جهاد کش��اورزی آذربایجان غربی با بیان 
اینکه شهرس��تان خوی با داش��تن بیش از 3۹۰ هزار کندو و تولید 

بیش از ۱۰ هزار تن عسل، مقام اول استان را در تولید عسل به خود 
اختصاص داده  اس��ت، عنوان کرد: درحال حاضر تعداد بهره برداران 
این صنعت که به طور مستقیم فعالیت دارند، ۶ هزار و ۱۶۵ نفر بوده 
و تعداد بیش از ۵ هزار نفر به صورت فصلی در زنبورستان ها مشغول 
به کار هس��تند. یوسف رضایی با بیان اینکه این استان امسال مقام 
اول کشوری را از لحاظ تعداد کندو و تولید عسل به خود اختصاص 
داد، گفت: آذربایجان غربی با ۱۶ تعاونی زنبور داری  زیر پوشش در 
تهیه و توزیع نهاده های زنبورداری فعالیت چشمگیری دارد. وی با 
بیان اینکه زنبورداران اس��تان با وجود ۴ کارخانه بسته بندی عسل 
ب��ه صورت م��درن و اتوماتیک در شهرس��تان های ارومیه، خوی و 
مهاباد و نیز با داشتن ۶ کارگاه بسته بندی عسل در شهرستان های 
مختلف در فرآوری و صنایع تبدیلی این محصول نیز فعالیت دارند، 
افزود: درحال حاضر میزان رشد سالانه در صنعت زنبورداری استان 

۵ درصد است.
خروج از صنعت تک محصولی �

یوس��ف رضایی درباره عرضه نامناسب عسل در بازارهای جهانی 
اظه��ار ک��رد: به دلیل نبود صنایع مرتبط با عس��ل، نبود واحدهای 
بس��ته بندی و کارخانجات عس��ل تولیدی به تعداد نیاز در اس��تان 
عس��ل آذربایجان غربی به صورت فله ای صادر می ش��ود و هس��تند 
اس��تان هایی که عس��ل تولیدی اس��تان را به نام خود بس��ته بندی 

می کنند و به فروش می رسانند.
یوس��فی درباره اخباری در زمینه فروش عس��ل آذربایجان غربی 
با برند کشور ترکیه اضافه کرد: در سال های گذشته شاید صادرات 
عسل به صورت   غیررسمی و چمدانی به کشور ترکیه انجام می شد 
ام��ا هم اکنون صادرات غیررس��می نداریم و ای��ن خبر مورد تایید 
نیس��ت.معاون بهب��ود تولیدات دامی س��ازمان جهاد کش��اورزی 
آذربایجان غربی همچنین گفت: هرچند در تولید عس��ل در کشور 
و منطقه حرف اول را می زنیم اما کش��ورهای همس��ایه رغبتی به 
خرید عسل تولیدی ما ندارند چون هزینه های بسته بندی، فرآوری 
و صنای��ع مرتبط با عس��ل خیلی بالا اس��ت و ت��وان رقابت نداریم.

وی مهم ترین مقصد عس��ل صادراتی اس��تان را کش��ور ترکیه نام 
برد و افزود: عس��ل تولیدی در اس��تان و حتی برخی اس��تان های 
کش��ور ارگانیک نبوده و بروکراس��ی پرپیچ وخ��م اداری در زمینه  
س��رمایه گذاری صنایع مرتبط با عسل و نبود بسته بندی متناسب 
ب��ا بازار روز موجب ش��ده س��هم زیادی در ص��ادرات این محصول 
نداشته باشیم. معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی 

آذربایجان غربی با تاکید بر لزوم تولید فرآورده های دیگر از عسل و 
خ��روج از صنعت تک محصولی گفت: یکی از مهم ترین راهکارهای 
عرضه عس��ل تولیدی در بازارهای جهانی عرضه آن به صورت سایر 

محصولات فرآوری شده از عسل است.
یوس��ف رضایی با بیان اینکه درحال حاضر ژل��ه رویال، بره موم، 
گرده گل، موم و زهر زنبور نیز در زنبورس��تان های اس��تان تولید 
می شود، خاطرنشان کرد: در صورت توجه و سرمایه گذاری مناسب 
در این حوزه می توان در س��ال های آینده منتظر صادرات مناس��ب 
این محصول به تمام کشورهای دنیا بود.وی توجه به زنجیره تولید 
عس��ل را یکی از راه های جلوگیری از س��ود دلالان و واس��طه ها از 
تولید عس��ل اس��تان نام برد و اضافه کرد: با ایجاد صنایع مرتبط با 
عسل ازجمله تولید، بسته بندی، خروج عسل از حالت تک محصولی 
و تولید محصولات مرتبط با عس��ل می توان ضمن ایجاد اش��تغال 
مناس��ب زمینه رونق اقتصادی در این بخش را فراهم کرد.در کنار 
عدم بس��ته بندی و نبود صنایع تبدیلی مناس��ب در صنعت تولید 
عس��ل بی توجهی به برخی مسائل و مش��کلات زنبورداران از دیگر 

دلایل رکود این صنعت به شمار می رود.
مشکلات زنبورداران  �

حات��م زاده، تولیدکننده عس��ل در خوی درباره مش��کلات پیش 
روی صنعت تولید عس��ل با اش��اره به عدم ارائه تس��هیلات بانکی 
ب��ه تولیدکنندگان برای رونق صنعت زنب��ورداری و افزایش تولید 
و خدمات نامناس��ب ش��رکت های بیمه ای به زنب��ورداران، تصریح 
کرد: متاس��فانه هنگام خسارت خدمات مناس��بی نمی دهند و در 
پیچ وخم ه��ای اداری زنبورداران را از بیم��ه کردن کندوهای خود 
ناامی��د می کنن��د و درنهایت مبلغ ناچیزی به زنب��وردار زیان دیده 
می پردازند.این تولیدکننده عس��ل با اش��اره به نب��ود بیمه تامین 
اجتماعی برای زنبورداران به عنوان یکی از مهم ترین مشکلات پیش 

روی تولیدکنندگان، گفت: متاس��فانه وعده بیمه تامین اجتماعی 
زنبورداران هنوز عملی نش��ده و در این زمینه تولیدکنندگان عسل 

نیازمند حمایت هستند.
معصوم��ی یکی از تولیدکنندگان عس��ل آذربایجان غربی گفت: 
تولیدکنن��دگان عس��ل اس��تان با مش��کلات زیادی ب��رای فروش 
محصولاتش��ان روبه رو هس��تند به  نحوی  که عسل مرغوب به علت 
نرخ بالای آن به لحاظ عرضه و تقاضا وضعیت مناسبی در بازار ندارد.

میرنجمی، تولیدکننده نمونه عس��ل در اس��تان نیز با بیان اینکه با 
داش��تن هزاران کندوی عسل یک زنجیره  غذایی از مزرعه تا سفره 
مردم طی می کنیم، معتقد اس��ت عس��ل های تقلب��ی و ناخالص با 
تبلیغات کاذب و به اس��م عس��ل طبی با نرخ پایین تر در بازار عرضه 

می شود که باید با این مشکل برخورد جدی صورت گیرد.
کم توجهی به قطب تولید عسل  �

نماینده مردم خوی و چایپاره در مجلس ش��ورای اس��لامی نیز با 
اش��اره به اینکه خوی با تولید 3۵ درصد از عس��ل آذربایجان غربی 
نقش مهمی در تولید این محصول در اس��تان و کش��ور را دارد، به 
خبرنگار مهر گفت: متاسفانه باوجود ارزش افزوده بالا در این بخش 
وزارت جهاد کش��اورزی توجه چندانی به حل مش��کلات این حوزه 
ندارد.عادل نجف زاده با اش��اره به فعالیت ایستگاه پرورش ملکه در 
این شهرس��تان افزود: سال هاست این ایس��تگاه به صورت مخروبه 
رهاش��ده و اقدامی برای اس��تفاده از این ظرفیت در استان صورت 
نمی گی��رد.وی با تاکید بر اینکه امروز نیاز بازارهای جهانی بس��یار 
تغییر کرده اس��ت، اضافه کرد: تنها راه کس��ب س��هم قابل قبول در 
بازارهای جهانی توجه به صنعت بس��ته بندی روز و خروج از تولید 
و عرضه فله عس��ل و بهره گیری از تولید محصولات فرآوری ش��ده 
از عس��ل اس��ت.نماینده مردم خوی و چایپاره در مجلس ش��ورای 
اس��لامی گفت: ب��ا ایجاد صنای��ع مرتبط با عس��ل ازجمله تولید، 
بسته بندی، خروج عسل از حالت تک محصولی و تولید محصولات 
مرتبط با عس��ل می توان ضمن ایجاد اش��تغال مناسب زمینه رونق 

اقتصادی در این بخش را فراهم کرد.
سخن پایانی �

آذربایج��ان غرب��ی با تولی��د مرغوب نقش مهم��ی در تولید این 
محصول بر عهده دارد که می توان با افزایش توانمندی زنبورداران، 
بهره مندی از علوم نوین، کیفی س��ازی تولیدات و برند سازی ضمن 
تصاح��ب بازاره��ای جهانی گام مهمی برای حل مش��کل صادرات 
برداش��ت. رونق صنعت عس��ل اس��تان مس��تلزم حفظ برنامه های 
آموزشی و ترویجی، به روز کردن فناوری های فرآوری و بسته بندی 
و ترغی��ب فع��الان این بخش به تولید فرآورده های صنعتی عس��ل 

ازجمله موم، بره موم، گرده گل، ژل رویال و زهر زنبور است.

 فرماندار شهرس��تان بافق گفت: امروزه نیاز شهرس��تان بافق به افراد 
کارآفری��ن با اولویت صنایع ج��وار معدنی و ف��ولادی از اهمیت فراوانی 

برخوردار است.
به گزارش روابط عمومی فرمانداری شهرستان بافق، امیرسعید مصباح، 
مدیر کل فنی و حرفه ای اس��تان یزد با حض��ور در دفتر فرماندار بافق با 

سید مهدی طلائی مقدم دیدار و گفت وگو کرد.
مدیر کل فنی و حرفه ای اس��تان یزد در این دیدار با اش��اره به کارگاه 

گوهرتراش��ی س��نگ های قیمت��ی و نیمه قیمتی در اوایل س��ال ۱۴۰۰ 
گف��ت: این کارگاه ب��ا اعتباری افزون  بر ۹۰۰ میلی��ون ریال آماده افتتاح 
و بهره برداری اس��ت. امیرسعید مصباح  همچنین از راه اندازی مرکز جوار 
کارگاهی و انعقاد تفاهمنامه با شرکت سنگ آهن مرکزی درباره آموزش 

شاغلان و نیروهای مورد نیاز سنگ آهن در هفته های آینده خبر داد.
وی آموزش بانوان شهرس��تان در زمینه کارآفرینی، شناسایی و تربیت 
حداق��ل چند کارآفرین موفق در چند س��ال آینده را از دیگر برنامه های 

مرکز فنی و حرفه ای امام علی)ع( بافق خواند.
فرمان��دار بافق آموزش فنی و حرفه ای را یک ضرورت اش��تغال پایدار 
برشمرد و گفت: مهارت و فناوری یکی از عامل های اصلی رشد و توسعه 

ی اقتصادی پایدار در شهرستان به شمار می رود.
سید مهدی طلائی مقدم با بیان گسترش آموزش ها و مهارت های فنی 
و حرفه ای یادآور ش��د: امروزه نیاز شهرس��تان بافق به افراد کارآفرین با 

اولویت صنایع جوار معدنی و فولادی از اهمیت فراوانی برخوردار است.

کارآفرین ماهر و 
متخصص

نیاز صنایع 
معدنی بافق

گروه استان ها 
editor@smtnews.ir

میزگرد تخصصی محیط زیست با حضور دانش بنیان ها
به همت روابط عمومی پارک علم و فناوری یزد برگزار شد

به  دنبال سلس��له میزگرد های تخصص��ی پارک علم و 
فناوری ی��زد، میزگرد تخصصی محیط زیس��ت با حضور 
ش��رکت های فن��اور و دانش بنی��ان و مس��ئولان ح��وزه 
محیط زیس��ت اس��تان در محل پارک علم و فناوری یزد 
برگزار ش��د.به  گزارش روابط عمومی پارک علم و فناوری 
یزد، میزگرد تخصصی محیط زیست با حضور عباس باقی، 
مدیر پردیس زیس��ت فناوری و سیس��تم های پیش��رفته 
صنعت��ی و عضو هیات رئیس��ه پارک عل��م و فناوری یزد، 
محمدرض��ا کوچک زاده معاون نظ��ارت و پایش اداره کل 
حفاظت محیط زیس��ت استان یزد، س��پنتا نیکنام رئیس 
کمیسیون خدمات و محیط زیست شهری شورای اسلامی 
ش��هر یزد، محمدتقی قانعیان عضو هیات علمی دانشگاه 
 ،HSEE علوم پزش��کی یزد و موسس سایت مجازی باما
ش��رکت های دیاکو پارس ش��یمی و فلات ق��اره در محل 
پ��ارک علم و فن��اوری اقبال برگ��زار و در این میزگرد به 
ط��رح موضوع و ارائه راه حل هایی برای مدیریت پس��ماند 
و اقدام��ات ش��رکت های فن��اور و دانش بنی��ان در حوزه 
محیط زیست پرداخته شد.عباس باقی، عضو هیات  رئیسه 
پارک عل��م و فناوری یزد در ابتدای این نشس��ت ضمن 
اشاره به نقش مهم دانش بنیان ها در رفع نیاز های جامعه 
امروز، گفت: ش��رکت های موفق و قوی عضو پارک علم و 
فناوری یزد از توانایی رفع برخی معضلات محیط زیستی 
برخوردار هستند و از مس��ئولان مربوط انتظار می رود از 
دانش بنیان ها ب��رای تحقق اهداف محیط زیس��تی بهره 
ببرند.باق��ی در ادامه به توانمندی ه��ا و پروژه های بزرگی 
که ش��رکت های فناور و دانش بنیان یزد در دس��ت اقدام 
دارند اش��اره و تصریح کرد: این توانمندی ها نیازمند یک 
نمایشگاه برای عموم است که شهرداری باید در تهیه یک 
فضای نمایش��گاهی با پارک علم و فناوری یزد همکاری 

کند.
لزوم اصلاح وضعیت موجود  �

کوچ��ک زاده در این نشس��ت ب��ا تاکید ب��ر حمایت از 
ش��رکت های دانش بنیان و فناور در حوزه محیط زیست، 
پس��ماند، آب و... اعلام کرد: حوزه محیط زیس��ت دارای 
بخش های زیادی است و آمادگی همکاری با شرکت های 
دانش بنی��ان وجود دارد اما این هم��کاری نیازمند ایجاد 
ساختار و روش رسمی است.وی درباره مشکلات فاضلاب 
ش��هر یزد گفت: سیاس��ت گذاری ما در سازمان حفاظت 
محیط زیس��ت بر این نیست که حوضچه ای بعد از تصفیه 

وجود داش��ته باش��د، فاضلاب پس از تصفیه باید از محل 
خارج ش��ود. از این رو، نس��بت به حوضچ��ه ای که بر اثر 
تصفیه فاضلاب ایجاد ش��ده چند ش��رکت اعلام آمادگی 
برای خریداری آب تصفیه ش��ده داش��تند ام��ا روند این 
اقدام انجام نش��ده  که به نظر می ر سد به علت ضعف های 
سیس��تمی است.معاون نظارت و پایش اداره کل حفاظت 
محیط زیس��ت اس��تان یزد با اش��اره به اینک��ه در حوزه 
صنع��ت و صنای��ع آلاینده م��لاک نظارت م��ا آنالیزهای 
خروجی صنایع اس��ت، تصریح ک��رد: خروجی صنایع هر 
3 ماه یک بار از س��وی آزمایشگاه های معتمد تست و به 
س��ازمان حفاظت محیط  زیس��ت اعلام می شود و ما نیز 
برای راس��تی آزمایی مجدد به تس��ت آلایندگی در برخی 
واحد های صنعت��ی اقدام می کنیم.کوچ��ک زاده در ادامه 
توضیح داد: مش��کلی که در یزد به عنوان ش��هر صنعتی 
وجود دارد اس��تقرار صنایع آلاینده و نامناسب با شرایط 

استان یزد، در این منطقه آن هم به شکل قانونی است.
ثبت 160 صنعت آلاینده  �

معاون نظارت و پایش اداره کل حفاظت محیط زیس��ت 
اس��تان یزد، گفت: س��ازمان حفاظت محیط  زیست یزد 
محدودیت هایی را برای استقرار این گونه صنایع در استان 
ایجاد کرده تا در ای��ن محور بارگذاری های جدید صنایع 
آلاینده را نداش��ته باش��یم و به س��مت اص��لاح وضعیت 
موج��ود حرکت کنیم چراکه تغییر دادن و جابه جا کردن 
واحدهای صنعتی مس��تقر شده با ش��رایط اقتصادی که 
وجود دارد به این راحتی نیست.کوچک زاده درباره تعداد 

صنایع آلاینده استان یزد گفت: باتوجه به اینکه فهرست 
صنایع آلاینده هر 3 ماه به روز می ش��ود در 3 ماه س��وم 
سال ۹۹ تقریبا ۱۶۰ صنعت آلاینده در استان ثبت شدند. 
این کارش��ناس در حوزه محیط زیست وزن غالب صنایع 
آلاینده اس��تان یزد را کارخانجات نس��اجی به علت ورود 
مواد رنگ��رزی در فاضلاب و کارخانج��ات آجر و فولاد و 

کاشی و سرامیک به علت آلایندگی هوا اعلام کرد.
 نقش مهم دانش بنیان ها  �

در ادام��ه این نشس��ت تخصصی، س��پنتا نیکنام، عضو 
ش��ورای اسلامی ش��هر یزد و رئیس کمیسیون خدمات و 
محیط زیست ش��هری  گفت: با توجه به اینکه در شورای 
ش��هر هیچ نهادی برای رس��یدگی به امور محیط زیست 
نداش��تیم نام کمیسیون خدمات، حمل ونقل و ترافیک را 
به کمیسیون خدمات و محیط زیست شهری تغییر دادیم 
که این اقدام تغییر رویکرد خوبی را در ش��هرداری یزد به 
سمت توجه به شرایط محیط زیست شهری رقم زد.وی به 
اقدامات ش��هرداری در حوزه پساب اشاره کرد و گفت: در 
کمیس��یون یادشده موضوع آبیاری فضای سبز با پساب و 
آب خاکس��تری را برای حذف آب آش��امیدنی در آبیاری 

فضای سبز دنبال کردیم.
به گفته نیکن��ام، طرح های خرد و کوچک، مانند طرح 
درخت وضو می توان��د در جهت صرفه جویی آب و حذف 
آب آشامیدنی در آبیاری فضای سبز شرایط جدیدی را در 

حفظ منابع آبی و سلامت محیط زیست رقم بزند.
نیکنام به پیگیری اجرای طرح درخت وضو در مدارس 

تاکی��د ک��رد و در ای��ن میان هم��کاری با ش��رکت های 
دانش بنیان را مورد حمایت قرار داد.

وی به آلایندگی خاک به واسطه نخاله های ساختمانی 
اشاره کرد و گفت: در کمیسیون خدمات و محیط زیست 
شورای شهر یزد با جذب فعالان محیط زیست این معضل 

را به حداقل رساندیم.
نیکن��ام افزود: در ح��وزه آلایندگی هوا ش��اخص ترین 
بحث، حمل ونقل پاک همچنین ایجاد فضای س��بز است 

که متاسفانه کار خاصی انجام نشده است.
� HSEE تبلیغات رایگان برای مشاغل حوزه

محمد تقی قانعیان، موسس سایت نمایشگاه مجازی باما 
HSEE در ای��ن نشس��ت با تاکید بر لزوم فراگیر ش��دن 

این نمایش��گاه مجازی به ظرفیت های س��ایت باما برای 
شناساندن توانمندی های شرکت های فناور و دانش بنیان 
اش��اره ک��رد و گفت: س��ایت باما روزانه بی��ش از ۴۰۰۰ 
بیننده دارد و کس��ب  و  کارهای حوزه، بهداش��ت، ایمنی و 
محیط زیست را به طور رایگان و دائمی تبلیغ می کند.وی 
هدف از راه اندازی این نمایشگاه مجازی را در ابتدا کمک 
به دانش��جویان برای رغبت بیشتر به تحصیل و شفاف تر 
شدن آینده شغلی آنها عنوان کرد و افزود: در مرحله دوم 
 HSEE کسب  و کارها به ویژه کسب و کارهای نوپا در حوزه
می توانند در این نمایش��گاه مجازی دائم��ا رایگان تبلیغ 
کنند.به گفته قانعیان، س��ایت باما HSEE دارای دو بال 
واحدهای درس��ی دانشگاه و کسب و کار است که می تواند 
با پیوند این دو، دانش��جو را بهتر به سمت شغل مورد نظر 
 HSEE خود هدایت کند.وی با اشاره به اینکه سایت باما
برنده ایده برتر در کش��ور ش��د و بی نظیر ترین سایت در 
حوزه کس��ب و کار و نمایش��گاه مجازی است، تاکید کرد: 
پارک علم و فناوری باید در زمینه معرفی ش��رکت برای 

تبلیغ دائم  رایگان در این سایت پویاتر فعالیت کند.
قانعی��ان گف��ت: هم اکن��ون 3۰ گروه ش��رکت در این 
س��ایت دائم  رایگان تبلیغ می شوند و ۴۵۰۰ شرکت با ما 
همکاری دارند. وی گفت: ۹۰۰ کس��ب و کار در سایت باما 
فقط در حوزه تجهیزات آب و فاضلاب در حال تبلیغ دائم  
رایگان هستند. ش��رکت های حاضر در جلسه به موضوع 
پساب شهرک صنعتی و نصب آب شیرین کن ها در بخش 
کشاورزی اش��اره و بر لزوم رسیدگی به این موضوعات و 
استفاده از ظرفیت شرکت های عضو پارک علم و فناوری 

تاکید کردند.

محمدرضا کوچک زاده

سپنتا نیکنام

محمد تقی قانعیان

عباس باقی
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 بازار خرید و 
فروش شمش 
آلومینیوم در 
روزهای پایانی 
سال به نسبت 
گرم و پر رونق 
است؛ یعنی 

توقف خریدی 
که طی سال های 
گذشته شاهد 

آن بودیم، 
به دلیل انتظارات 

تورمی سال 
آینده و روند رو 
به رشد قیمت 
آلومینیوم در 

سطح بین المللی 
از میان رفته 

است

صنعت س��یمان یک��ی از صنایع اس��تراتژیک 
اس��ت و نقش مهمی در توسعه زیربنای اقتصادی 
کش��ور دارد و یکی از تامین کنن��دگان نیازهای 
فعالیت های ساخت وس��از اس��ت. سیمان یکی از 
کالاهای صادرات غیرنفتی مهمی است که نقش 
پررنگی برای ارزآوری در کش��ور ایفا می کند. در 
حال حاضر، ایران سیمان را به کشورهای همسایه 
مانن��د افغانس��تان، آذربایج��ان، ع��راق و برخی 

کشورهای جنوبی مانند عمان صادر می کند.
 یکی از چالش های اساس��ی این صنعت بحث 
قیمت گذاری دس��توری است. این چالش به ویژه 
در دوره های��ی که دلار یک جه��ش قیمتی پیدا 
می کن��د پررنگ تر می ش��ود؛ چراک��ه تعدادی از 
آیتم ه��ای مهم برای تولید س��یمان مانند هزینه 
بس��ته بندی افزای��ش پیدا می کن��د. اما صنعت 
س��یمان با تاخیر چن��د ماهه می توان��د افزایش 
ن��رخ بگیرد و همی��ن تاخیر مش��کلاتی را برای 

تولیدکننده به وجود می آورد.
ش��کاف قیمت��ی قابل توجه��ی می��ان قیمت 
فروش س��یمان از سوی تولیدکننده و نرخی که 
مصرف کننده نهایی پرداخت می کند، وجود دارد. 
این ش��کاف قیمتی حکایت از آن دارد که س��ود 
اصلی را نه تولیدکننده و س��هامداران شرکت ها، 
بلکه دلالان و به اصطلاح عده ای رانتخوار می برند. 
به عن��وان مثال، در ح��ال حاضر قیمت هر پاکت 
سیمان درب کارخانه حدود ۱۷ هزار تومان است، 
که اگر هزینه حمل ونقل و سود فروشنده خرد را 
حس��اب کنیم، در نهایت ای��ن محصول باید نرخ 
ح��دود ۲۵ ه��زار تومان به دس��ت مصرف کننده 
نهایی برس��د. اما متاسفانه این اتفاق رخ نمی دهد 
و مصرف کنن��ده نهای��ی حدود ۴۰ ه��زار تومان 
می پردازد. هرچند در چند ماه گذشته این قیمت 
ب��ه ۸۰ ه��زار تومان هم افزای��ش یافته که دلیل 
اصلی آن قطعی گاز و برق بود. درواقع در س��ایه 
چالش های یادش��ده تولیدکنندگان با مشکلاتی 
مواجه ش��دند و از تولید آنها کاس��ته و منجر به 

کمبود عرضه در مقابل تقاضا شد.
 برای برطرف شدن این مشکلات از پیش روی 
تولیدکنندگان صنعت س��یمان پیش��نهاد شده 
قیمت س��یمان از این پس نه به صورت دستوری، 
بلکه در قالب یک فرمول مش��خص تعیین شود. 
فرمول پیشنهادشده معادل ۸۰ درصد قیمت پایه 
صادراتی هر تن س��یمان است. براساس گزارش 
بهمن ماه شرکت ها، قیمت فروش داخلی به طور 
میانگی��ن 3۱۰ هزار تومان بوده اس��ت، یعنی با 
ن��رخ تس��عیر ۲۵ ه��زار تومان ح��دود ۱۱ دلار. 
این درحالی اس��ت که قیمت پای��ه صادراتی هر 
تن س��یمان پاکتی ایران ح��دود ۲۴ دلار برآورد 
می شود؛ بنابراین با فرمول قیمت گذاری یادشده 
تولیدکنن��دگان می توانن��د کالای خ��ود را در 
داخ��ل ایران به ج��ای ۱۱ دلار با قیمت ۲۰ دلار 
به فروش برس��انند و درنتیجه م��ا به التفاوت آن 
یعنی ۹ دلار به نفع تولیدکنندگان و س��هامداران 

شرکت هایشان خواهد بود.
در ضم��ن در بودجه امس��ال قیم��ت نرخ گاز 
مصرف��ی واحدهای تولیدی س��یمان برابر با ۱۰ 
درصد نرخ خوراک پتروش��یمی ها تعیین ش��د و 
پیش بینی می ش��ود گاز مصرفی صنعت سیمان 
برای س��ال آینده ۸۰ درصد نس��بت به امس��ال 
افزایش داش��ته باش��د. از آنجایی که بیش��ترین 
هزینه تولید س��یمان مربوط به گاز اس��ت، بهای 
تمام ش��ده س��یمان با افزای��ش ۸۰ درصدی نرخ 
گاز ح��دود ۴۰ ت��ا ۵۰ درصد رش��د خواهد کرد. 
پ��س اگر قیمت گذاری س��یمان فرموله نش��ود، 
تولیدکنن��دگان با مش��کلات عدی��ده ای مواجه 
خواهند ش��د و عملا به صنعت س��یمان کش��ور 

ضربه مهلکی وارد می شود.
نکت��ه مثبت دیگ��ر، افزایش قیمت س��یمان 
افزایش ظرفیت تولید آن است. در حال حاضر در 
کشور سالانه حدود ۶۷ میلیون تن سیمان تولید 
می شود در حالی که ظرفیت اسمی تولید سیمان 
حدود ۸۸ میلیون تن برآورد می شود. کارخانه ها 
ب��رای بالاتر بردن ظرفیت تولید، نیاز به س��رمایه 
برای بازس��ازی و حتی س��رمایه گذاری جدید در 
خطوط تولید دارند و این افزایش قیمت سیمان به 
آنها این فرصت را می دهد که سرمایه گذاری هایی 
را در ای��ن جهت انجام دهند و تولید س��یمان به 
ظرفیت اس��می خود برس��د. یادآوری این نکته 
خارج از لطف نیس��ت که افزایش قیمت سیمان 
تاثیر بس��زایی در صنعت ساختمان سازی ندارد، 
زیرا در یک پروژه ساخت وساز فقط ۲ تا 3 درصد 
قیمت تمام ش��ده به سیمان اختصاص دارد. امید 
اس��ت سایه قیمت گذاری دستوری از سر صنعت 
س��یمان برداش��ته ش��ود و ش��اهد بازاری کارآ و 

براساس عرضه و تقاضا باشیم.

مرضیه احقاقی 
editor@smtnews.ir

بلاتکلیفی در بازار آهن

رونق در سایه انتظارات تورمی

روزهای آرام بازار آلومینیوم

رئیس اتحادیه فروش��ندگان آهن گفت: هنوز 
فروش��ندگان درباره وضعیت قیمت ها بلاتکلیف 
هستند و همین امر در تشدید رکود تاثیر زیادی 
گذاش��ته اس��ت. به گزارش تس��نیم، حمیدرضا 
رس��تگار با اش��اره به اینکه در روزه��ای پایانی 

سال خرید و فروش آهن رونقی نداشته و کسی 
معامله ای انجام نمی دهد، کرد: فقط تعدادی که 
پروژه های نیمه تمام دارند، مجبور به خرید آهن 

هستند. 
وی با بی��ان اینکه هنوز فروش��ندگان درباره 

وضعیت قیمت ه��ا بلاتکلیف هس��تند و همین 
امر در تش��دید رکود تاثیر زیادی داشته، افزود: 
آنه��ا نمی دانند اگر کالاهای خود را بفروش��ند، 

می توانند باز کالا خریداری کنند یا خیر.
رئیس اتحادیه فروشندگان آهن با اعلام اینکه 

فروش��ندگان هی��چ پیش بینی از ب��ازار آهن در 
س��ال آینده ندارند، تصریح کرد: به همین دلیل 
محتاطانه عمل می کنن��د تا وضعیت بلاتکلیفی 
بازار برطرف ش��ود. برخی واحدها هم در شرایط 
رک��ود بازار به انبارگردانی مش��غول هس��تند و 

معامله ای انجام نمی دهند.
به گفت��ه رئیس اتحادیه فروش��ندگان آهن و 
ف��ولاد، هر کیلو میلگرد هفته گذش��ته با ثباتی 
نس��بی ن��رخ ۱۲ ه��زار و ۵۰۰ توم��ان فروخته 

می شد.

بازار فلز نقره ای پررونق است
نگاهی به وضعیت بازار آلومینیوم در روزهای پایانی سال

هوشنگ گودرزی، رئیس سندیکای صنایع آلومینیوم 
ای��ران در گفت وگ��و با  ب��ازار خری��د و فروش 
آلومینی��وم را در هفته های اخی��ر و روزهای منتهی به 
پای��ان امس��ال، آرام ارزیابی کرد و اف��زود: تقاضا خرید 
شمش آلومینیوم فراتر از انتظار نیست. در حالت عادی 
فروردین ماه و شروع سال جدید به منزله تعطیلی تولید 
برای یک دوره حداقل ۱۵ روزه است. در نیمه دوم این 
ماه نیز عموما راندمان تولید پایین است؛ بنابراین به طور 
معمول از میزان تقاضا برای خرید ش��مش در فروردین 
کاسته می ش��ود. این روند هر س��اله جریان دارد، مگر 
آنک��ه پیش بینی ها حکایت از فضای��ی غیرنرمال مانند 
رش��د دور از انتظار قیمت ها داشته باشد. اما از آنجاکه 
در حال حاضر روزهای چندان هیجانی برای سال آینده 
پیش بینی نمی ش��ود، خرید و فروش شمش آلومینیوم 
در ب��ورس کالا به روال س��ال های گذش��ته ادامه دارد. 
حتی در مواردی ش��اهدیم که صنایع بالادستی شمش 
آلومینیوم را با تسهیلاتی در اختیار صنایع پایین دستی 

قرار می دهند.
رشد هزینه برق واحدهای ذوب �

رئیس س��ندیکای صنای��ع آلومینیوم اف��زود: انتظار 
داریم این بازار تا پایان سال روزهای نرمالی را پشت سر 

بگذارد، چراکه در موقعی��ت کنونی انتظارات 
تورمی آنچنانی بر این بازار حکمفرما نیس��ت. 
اگر هم انتظاری ب��رای افزایش تورم در خرید 
و فروش ش��مش آلومینیوم برای س��ال آینده 
وجود داش��ته باش��د از احتمال رشد نرخ برق 
نش��ات می گیرد، چراکه بنا به مصوبه مجلس 
شورای اس��لامی س��ال آینده از میزان یارانه 

برقی که در اختیار صنایع قرار می گیرد، کاسته می شود.
مقرر شده هزینه برق این صنایع ۲۷۵ درصد افزایش 
یابد. از آنجاکه صنعت آلومینیوم در رده صنایع انرژی بر 
و ب��ا مصرف ب��الا ب��رق ق��رار دارد، بدین ترتیب هزینه 
تمام ش��ده آنها بسته به فناوری مورداستفاده تولید بین 

۲۲ تا ۲۹ درصد افزایش خواهد یافت.
وی اف��زود: البته رش��د هزینه تمام ش��ده در فرمول 
قیمت پایه شمش اثرگذار نیست، با این وجود با کاهش 
یارانه صنایع بالادس��تی که طی چند س��ال گذشته با 
انتقاد بسیاری از فعالان صنعتی همراه بود، از سود این 
صنایع کاسته می شود. گودرزی در ارزیابی کاهش یارانه 
برق اختصاص یافته به صنایع بالادس��تی آلومینیومی 
کشور، گفت: اثرات این مصوبه بر بازار و عملکرد صنایع 
بالادس��تی به مرور مشخص می شود و می توان با نتایج 

حاصل ش��ده به درستی اظهارنظر کرد. امادر 
تمام جهان مرسوم است که صنایع انرژی بر، 
ای��ن انرژی را ب��ا یاران��ه دریاف��ت کنند تا 
بدین ترتی��ب از تولید آنه��ا حمایت و زمینه 
اش��تغالزایی و رقابت پذیری ای��ن صنایع در 
بازارهای جهانی فراهم شود. اما نرخ برق در 
ایران در مقایس��ه با جه��ان و حتی نرخ برق 
صادراتی به مراتب پایین تر است؛ بنابراین حتی با رشد 
یادشده، همچنان یارانه  برای صنایع در نظر گرفته شده 
است. علاوه بر این، صنایع بالادستی در طول سال های 
گذش��ته هیچ گاه هزینه برق مصرفی خ��ود را به موقع 
پرداخت نکرده اند، یعنی همواره به وزارت نیرو بدهکار 
بوده ان��د و از این جهت یارانه  پنهان در اختیار آنها قرار 
می گرفته است. البته چنانچه مقرر شود برق مورد نیاز 
صنایع از طریق بورس انرژی عرضه ش��ود، این صنایع 
موظف می ش��وند هزین��ه آن را همان ابت��دا پرداخت 
کنند، درنتیجه یارانه پنهان آنها کاس��ته می ش��ود. این 
فعال صنعت آلومینیوم تاکید کرد: با این وجود، قیمت  
تولید ش��مش ب��ه نرخ های جهانی نزدیک می ش��ود. با 
توجه به مش��کلاتی که در مسیر تولید صنایع در داخل 
کش��ور وجود دارد، که از جمل��ه آنها می توان به نیروی 

انس��انی بیش از میانگین جهانی )به ازای هر تن تولید 
محصول(، فشاری روی صنایع بالادستی خواهد داشت.

در انتظار روزهای خوب �
این فعال صنعت آلومینیوم در ارزیابی بازار آلومینیوم 
در س��ال آینده گفت: به نظر می رسد این بازار در سال 
آینده رونق بیش��تری در مقایس��ه با سال جاری داشته 
باشد. تقاضا از سوی چین برای مصرف شمش آلومینیوم 
رو به رشد است و همین موضوع نشانه های خوبی را به 
ب��ازار می دهد. گودرزی در ادام��ه و در ارزیابی عملکرد 
صنایع پایین دستی آلومینیوم در سال آینده اظهارکرد: 
شرایط این صنایع به شدت به سیاست گذاری های دولت 
در کنترل واردات محصولاتی که نمونه مش��ابه داخلی 
آنها دارند، بستگی دارد.عملکرد صنایع پایین دستی در 
سال جاری مثبت ارزیابی می شود. این صنایع توانستند 
تولید خود را افزایش بدهند. شاید بتوان اذعان کرد که 
تحریم ها به رونق گرفتن عملکرد صنایع پایین دس��تی 
آلومینیوم در س��ایه کاهش واردات منجر ش��ده است؛ 
محص��ولات  واردات  ممنوعی��ت  چنانچ��ه  بنابرای��ن 
آلومینیومی در س��ال آینده نی��ز ادامه یابد، می توان به 
روزهای پر رونق این صنعت در سال ۱۴۰۰ نیز امیدوار 

بود.

مقرر شده هزینه برق صنایع آلومینیوم در سال آینده ۲۷۵ درصد افزایش 
یاب��د. از آنجاک��ه صنعت آلومینیوم در رده صنایع انرژی بر و با مصرف بالای 
برق قرار دارد، بدین ترتیب هزینه تمام ش��ده تولید آنها بس��ته به فناوری 

مورد استفاده تولید بین ۲۲ تا ۲۹ درصد افزایش خواهد یافت

ارزش فروش ۷۴ ش��رکت در بخش معدن و صنایع معدنی بورس طی 
۱۱ ماه امسال از ۲۷۶ هزار میلیارد تومان عبور کرد. این رقم ۹3 درصد 

بیش از مدت مشابه سال قبل بوده است.
ب��ه گزارش دنیای مع��دن، مجموع ارزش فروش ش��رکت های معدنی 
یادشده حاضر در بورس تهران به ۲۷۶ هزار و ۶۶۸ میلیارد تومان رسید. 
در میان این شرکت ها، فولاد مبارکه با فروش ۶۶.۲ هزار میلیارد تومانی 
رتبه نخس��ت را در اختیار گرفت و پس از آن، ش��رکت ملی صنایع مس 

ایران با فروش 3۴.۶ هزار میلیارد تومانی در رتبه دوم ایس��تاد. ش��رکت 
فولاد خوزس��تان نیز با فروش ۲۶.۸ هزار میلیارد تومانی در جایگاه سوم 
قرار گرفت. ش��رکت های معدنی و صنعت��ی گل گهر با فروش ۲۵.۴ هزار 
میلی��ارد تومان و مجتم��ع معدنی و صنعتی چادرملو نی��ز با ۲۲.3 هزار 
میلی��ارد تومان رتب��ه چهارم و پنجم پرفروش ترین ه��ای بخش معدن و 

صنایع معدنی را در اختیار گرفتند.
در همین حال ش��رکت های یادش��ده در ماه گذش��ته )بهمن ۹۹( به 

ف��روش 3۶.۵ هزار میلیارد تومانی دس��ت یافتند. این رقم در مقایس��ه 
با فروش این ش��رکت ها در دی ماه، رش��د ۷ درصدی را ازآن خود کرد. 
همچنین در مقایس��ه با فروش این ش��رکت ها در بهمن ۹۸، حدود ۱۵۶ 
درصد بیش��تر شده است. ۷۴ ش��رکت در بخش معدن و صنایع معدنی 
حاضر در بورس، 3۲ درصد از فروش کل ش��رکت های بورسی را تشکیل 
می دهد. در همین حال ارزش س��هام ش��رکت های این گروه، حدود ۲3 

درصد ارزش بازار است.

فروش ۲۷۶ هزار 
میلیارد تومانی 
شرکت های 
معدنی در بورس

حذف 
قیمت گذاری 
عامل توسعه 
صنعت سیمان

سارا فاح
کارشناس بورس

بازار خرید و فروش بسیاری از محصولات فلزی در روزهای پایانی سال عموما رونقی 
ندارد. این افت خرید و فروش به دلیل حضور در آستانه سال نو و تعطیات 2 هفته ای 
فروردین رقم می خورد. با این وجود، امسال از رونق خرید و فروش شمش آلومینیوم 
کاس�ته نش�ده اس�ت. البته تقاضای متعادلی در بازار وج�ود دارد و چنانچه عرضه ها 
اس�تمرار داش�ته باشد، ش�اهد کمبود یا رشد قیمت به دلیل پیش�ی گرفتن عرضه بر 
تقاضا نیز نخواهیم بود. رونق نس�بی یادش�ده از دلایل متعددی نشات می گیرد که از 
مهم ترین آنها می توان به انتظارات تورمی در س�ال آینده اشاره کرد. درنتیجه فعالان 
صنایع پایین دس�تی ترجیح می دهند مواد اولیه مورد نیاز خود را تا جایی که ظرفیت 
انبارها و نقدینگی شان امکان می دهد، قبل از پایان سال تامین کنند. تصویب افزایش 
بهای برق مصرفی صنایع در س�ال آینده از دیگر مواردی اس�ت که احتمال نابسامانی 
در خرید و فروش آلومینیوم را در س�ال آینده ایجاد می کند. این رش�د قیمتی زمینه 
افزای�ش هزینه تمام ش�ده صنایع بالادس�تی را فراه�م می کند و تاثی�ری در فرمول 
قیمت گذاری شمش ارائه شده در بورس کالا ندارد؛ اما برای اطمینان از اثر نداشتن آن 

بر بازار خرید و فروش آلومینیوم همچنان زود است. 

آری��ا صادق نیت حقیق��ی، دبی��ر س��ندیکای صنای��ع 
آلومینی��وم ایران در گفت وگو با  و در ارزیابی بازار 
آلومینیوم طی هفته های پایانی امسال، گفت: بازار خرید 
و فروش ش��مش آلومینیوم در روزهای پایانی س��ال به 
نس��بت گرم و پر رونق اس��ت؛ یعنی توق��ف خریدی که 
طی سال های گذشته شاهد آن بودیم، به دلیل انتظارات 
تورمی سال آینده و روند رو به رشد قیمت آلومینیوم در 
سطح بین المللی از میان رفته است. صنعتگران و فعالان 
صنایع پایین دستی تلاش می کنند موجودی انبار خود را 
به حداکثر برس��انند و با موجودی کافی به استقبال سال 
جدید بروند. بنابراین در ۲ هفته پایانی سال انتظار داریم 

روزهای پررونقی برای آلومینیوم رقم بخورد.
دبیر س��ندیکای صنایع آلومینیوم ای��ران افزود: البته 
تقاضای یادش��ده بیش از عرضه های این صنعت نیست؛ 
بنابرای��ن چنانچ��ه عرضه ه��ا به درس��تی انجام ش��ود، 
پاس��خگوی نیاز ب��ازار خواهد بود. تنها با عدم اس��تقبال 
از خرید روبه رو نیس��تیم. در همی��ن حال انتظار می رود 
صنایع بالادستی نیز به دلیل نیاز مالی که دارند از عرضه 
محص��ول خود خ��ودداری نکنند، به ویژه که در آس��تانه 
تعطیلات س��ال نو و تعطیلی ۲ هفته ای تولید هس��تیم. 
ای��ن توق��ف تولید در حالی اس��ت که همچن��ان برخی 
هزینه ه��ا ادامه دارد؛ بنابراین واحده��ای ذوب با فروش 

پیش از پایان س��ال نقدینگ��ی مورد نیاز خود 
برای س��ال آینده را تامین می کنند. ازمجموع 
موارد یادش��ده اینطور برداشت می شود که در 
۲ هفته پایانی سال، ش��اهد ثبات در عرضه و 

تقاضا خواهیم بود.
نرخ ارز موثرتر از قیمت جهانی �

حقیقی در پاسخ به سوالی مبنی بر اثرگذاری 
نوسانات قیمت آلومینیوم و رشد قابل ملاحظه 

آن بر بازار داخلی این محصول گفت: از زمانی که قیمت 
جهانی آلومینیوم در مدار صعودی قرار گرفت، اس��تقبال 
برای خرید این محص��ول افزایش یافت، چراکه توقعاتی 
که برای کاهش نرخ این محصول وجود داشت، به پایان 
رسید. انتظارات یادشده موجب شد رکود حاکم بر بورس 
از میان برود. وی در پاس��خ به سوالی مبنی بر پیش بینی 
بازار آلومینیوم در س��ال آینده اظهارکرد: پیش بینی بازار 
آلومینیوم برای س��ال آینده دشوار است. اما انتظار داریم 
قیمت ش��مش آلومینیوم در ب��ازه ۲۲۰۰ تا ۲۲۵۰ دلار 
به ازای هر تن نوس��ان کند. در همین حال نرخ ارز نیز بر 
نوس��انات بازار آلومینیوم اثرگذار است اما پیش بینی نرخ 
ارز در ح��ال حاضر آنقدرها هم ممکن به نظر نمی رس��د. 
روند کاهش یا افزایش قیمت جهانی آلومینیوم عموما با 
شیب آرامی تغییر می کند اما نرخ دلار در طول یک سال 

اخیر با شتاب قابل توجهی رشد داشته است؛ 
بنابراین نرخ ارز و نوسانات آن تاثیر بیشتری 
ب��ر ب��ازار آلومینیوم دارد. ای��ن فعال صنعت 
آلومینیوم گفت: برای ارزیابی دقیق ش��رایط 
بازار آلومینیوم در س��ال آینده، سیاست های 
کلی نظ��ام در ارتباطات جهان��ی، در مقابل 
دولت جدید ایالات متحده و برجام به شدت 
اهمیت دارد. درواق��ع تحت تاثیر پارامترهای 
یادشده ارزش پول ملی در مقابل دلار مشخص می شود. 
دبی��ر س��ندیکای صنای��ع آلومینیوم ایران در پاس��خ 
به س��والی مبنی ب��ر عملک��رد تولیدکنن��دگان صنایع 
پایین دستی آلومینیوم کشور در سال آینده، گفت: تولید 
محصولات آلومینیومی در سال های تحریم بهبود یافت. 
تحریم موجب شد به اجبار به تولید داخل، نگاه درستی 
شود. در طول سال هایی که اقتصاد ایران مبتنی بر نفت 
بود، تولید در محاق بود اما در موقعیت کنونی که تحریم 
روزهای سختی را برای کش��ور به وجود آورده، به ناچار 
روش درستی شکل گرفته و بخش خصوصی و تولید در 
اولویت قرار گرفته اس��ت. در چنین موقعیتی اقتصاد ما 
تولیدمحور و اقتصادمحور می شود؛ از این رو شرایط تولید 

می تواند برای فعالان صنایع داخلی خوب باشد.
وی افزود: به عنوان مثال، با ش��دت گرفتن تحریم ها و 

خروج برندهای ال جی و سامس��ونگ تولید لوازم خانگی 
در داخل کش��ور رونق یافت. با گردش صنایع یادش��ده، 
تولید در صنایع آلومینیوم نی��ز رونق می یابد. در همین 
حال، واردات محصولات آلومینیومی کاهش یافته اس��ت 
و ش��اهد رونق صنایع آلومینیوم کش��ور بوده ایم. اما اگر 
بخواهیم شرایط مثبت باقی بماند، از دولت انتظار می رود 
سیاس��ت های خود را در مسیر اهداف حمایتی از صنایع 
تدوین کند؛ یعنی تولی��د داخلی اولویت یابد. مواد اولیه 
م��ورد نیاز صنای��ع تامین و با قیمت مناس��ب در اختیار 
تولیدکنن��دگان قرار گیرد. تا ای��ن صنایع در کنار تامین 

نیاز داخل در مسیر صادرات و ارزآوری نیز گام بردارند.

صنایع پایین دس��تی آلومینیوم در یک س��ال اخیر با 
رشد تولید روبه رو بوده اند. این رشد تولید در سایه شدت 
گرفتن تحریم ها و کاهش واردات محصولات آلومینیومی 
به کش��ور محقق شده اس��ت. چنانچه روند واردات این 
محصولات در س��ال آین��ده نیز از س��وی دولت کنترل 
ش��ود می توان به بهبود وضعیت این صنایع امیدوار بود. 
بهبودی که در کنار آن ش��اهد رش��د و توسعه صنعتی و 

اقتصادی و افزایش اشتغالزایی هستیم.

سخن پایانی
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در بح��ث اکتش��اف معادن، دول��ت وظیفه 
مهم��ی بر گردن داش��ته و یک��ی از اقدامات 
مهم آن، همکاری با س��ازمان زمین شناس��ی 
و ایمیدرو به عنوان س��ازمان توسعه ای کشور 
اس��ت. در اکتش��افات معدنی به دلیل وجود 
ریس��ک بالا، سازمان س��رمایه گذار خصوصی 
وارد این بخش نمی ش��ود و دولت باید بودجه 
کلانی در این زمینه تخصیص دهد. همچنین 
بنا بر عقیده کارشناس��ان لازم است دولت در 
صندوق بیمه معدن سرمایه مناسبی وارد کند 
و در ای��ن صندوق اولویت بر حمایت از بخش 
خصوصی باش��د. برای مثال، وام هایی با سود 
کم به بخ��ش خصوصی تعلق گرفته تا ضمن 
حمای��ت، این بخ��ش توانای��ی ورود به حوزه 

اکتشاف را کسب کند.
ام��روزه بدیه��ی اس��ت زمانی ک��ه مرحله 
ریس��ک یا همان اکتش��اف معدن��ی برطرف 
ش��ده و پهناهای توس��عه معدنی مشخص و 
محدوده های امید بخش معین ش��دند، دولت 
بای��د ادام��ه عملی��ات و فعالی��ت را برعهده 
ش��رکت های خصوصی واگذار کند؛ کاری که 
طی س��ال های قبل در ایمیدرو انجام شد، آن 
بود که معدن ۴، ۵ و ۶ گلهر، معادن مهدی آباد 
و طبس در مرحله ای که از ریس��ک گذشت و 
ذخایر آنها مشخص ش��دند، برای استخراج و 
بهره برداری به شرکت های دولتی و خصوصی 
واگذار شدند. حضور ش��رکت خصوصی تنها 
در اکتش��افات معادن کوچک مقیاس می تواند 
باش��د اما در معادن ب��زرگ بخش خصوصی 
توانایی انجام آن به ویژه از نظر مالی را ندارد.

به ع��لاوه اینکه از تاثی��ر تحریم بر فعالیت 
معادن نیز نمی توان به راحتی گذشت.

در قدم نخست باید بپذیریم در دانش فنی 
ضعیف هس��تیم و تحریم یکی از عومل مهم 
ای��ن ضعف اس��ت چرا که تحریم ای��ران را از 
فناوری روز محروم کرده و ضروری اس��ت در 
این حوزه از امکانات ماهواره ای و فناوری های 
روز و موسس��ه های دارای فناوری های نوین و 

وسیع استفاده کنیم. 
طی چند سالی که به دلیل برجام توانستیم 
با ش��رکت های مرتب��ط با این ح��وزه ارتباط 
برقرار کنیم، دریافتیم ک��ه نه تنها از علم روز 
دنی��ا بلکه از تجهی��زات پیش��رفته نیز عقب 
مانده ایم و شرایط واردات این تجهیزات  وجود 
ن��دارد. بخش��ی از رفع این مش��کل بر دوش 
سیاست کشور است و امیدواریم   طی اقداماتی 
تحریم ها حذف   یا حداقل از آنها کاس��ته شود  
و کش��ور بتواند در ش��رایط عادی از علم روز 
دنی��ا نه تنها در بخش مع��ادن و فعالیت های 
معدنی بلکه در تمامی فعالیت های اقتصادی و 

صنعتی بهره مند شود.
برای توس��عه عملی��ات اکتش��افی نیاز به 
سرمایه گذاری وس��یعی برای عملیات عمقی 
و مع��ادن عمیق و همچنین معادنی  که هنوز 
دستیابی به آنها برای ما میسر نیست صورت 
پذی��رد. ای��ران از لحاظ معادن کشف نش��ده 
بس��یار غنی است و از این نظر سرمایه گذاری 
نه تنه��ا بیهوده نب��وده بلکه پیش��ران چرخه 
اقتص��ادی کش��ور اس��ت. پیش��نهاد من به 
مدیران فعلی س��ازمان ایمیدرو آن اس��ت که 
چون درحال حاضر س��ازمان از لحاظ معدنی 
در وضعی��ت خوبی ق��رار دارد، بیش از پیش 
فعالیت های این س��ازمان را در بحث اکتشاف 
معادن جدید متمرک��ز کنند. همچنین تمام 
وقت خود را بر اکتش��اف و اس��تخراج معادن 
عمی��ق گذاش��ته و ضم��ن س��رمایه گذاری، 
فعالیت��ی وس��یع و مه��م در جه��ت جبران 
عقب ماندگی توسعه اکتشافات و استخراج های 

معدنی کشور انجام دهند.
ما در اکتش��افات بس��یار عقب هس��تیم و 
ت��ا س��ال ۱3۹۴ اغلب اکتش��افات، مرتبط با 
اقدام��ات ش��کل گرفت��ه در ۸۰ س��ال اخیر 
بوده  اس��ت. میزانی از این اکتشافات از سوی 
ش��رکت های امریکایی و ش��رکت های روسی 
قب��ل از انقلاب ص��ورت گرفت��ه و مابقی نیز 
ماحصل اقدامات سازمان زمین شناسی  است. 
در کل می توان گفت عامل کمبود اکتشافات 
معدن��ی ط��ی ۴۰ س��ال اخی��ر، محدودیت 
بودجه ه��ای س��ازمان های مربوطه اس��ت. به 
عنوان مثال، س��ازمان زمین شناسی طی این 
س��ال ها درگیر کمبود بودجه  بوده و حمایت 
کاملی در حوزه اکتشافات معدنی از آن نشده 
 اس��ت. این موضوع منجر شده تا این سازمان 
با وجود علاقه زیاد متخصصان و کارشناسان 
آن برای انجام اکتش��افات، نتواند وظایفش را 

به خوبی انجام دهد.
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برنامه ششم در نیمه راه

معادن تحریم نیستند

سخن پایانی

محس��ن کوهکن، نماینده دوره هفتم، هشتم و دهم 
مجلس شورای اسلامی ضمن ابراز تاسف درباره تحقق 
اندک اهداف برنامه توس��عه کش��ور به ط��ور میانگین، 
گفت: تا به امروز اعلام رسمی از سوی دولت یا سازمان 
برنامه و بودجه کش��ور یا مراکز دولتی دیگری مبنی بر 
می��زان اهمیت معادن در برنامه شش��م توس��عه اعلام 
نش��ده اما براس��اس ارق��ام اعلامی مرکز آم��ار به طور 
میانگی��ن 3۵ تا 3۶ درصد از کل اهداف برنامه شش��م 

توسعه محقق شده است.
 وی اف��زود: اگر مبنای تحلی��ل و قضاوت ها را ارقام 
اعلام��ی مرک��ز آمار ق��رار دهی��م، این اعداد نش��انگر 
آن اس��ت که کل کش��ور ۶۴ درص��د از تحقق اهداف 
 و تکالی��ف برنام��ه  پن��ج س��اله شش��م توس��عه عقب 

است. 
درب��اره بخ��ش معدنی کش��ور نی��ز  معتق��دم   بنا بر 
گزارش��ات قبلی و روال سال های گذشته توسعه بخش 
معدن از باقی بخش ه��ا کمتر بوده و میزان این تحقق 

نیز به مراتب پایین تر از میانگین کل است. 
ناکافی بودن برنامه های معدنی �

عض��و کمیس��یون صنایع و معادن مجل��س در دوره 
هش��تم ضمن اش��اره به اقدامات ص��ورت گرفته برای 
توسعه بخش معدنی کشور گفت: در دوره دهم مجلس 
ش��ورای اسلامی دکتر اس��ماعیلی به دلیل تجربیات و 
تحصی��لات مرتبط با بخش معدن، س��مت معاون امور 
معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
را دارا ب��وده و توانس��تند ب��ا تلاش های بس��یار، قانون 
جامعی برای بخش معدن با محاس��به و درنظر داشتن 
تمام��ی موضوعات مرتبط با آن تدوین کنند و به نتایج 

خوبی نیز دست یابند. 
وی افزود: به نظر می رس��د در بخش معدنی کش��ور 

از لحاظ آنچه در قانون برنامه توس��عه آمده، 
ی��ا حت��ی در تکالیف یک س��اله س��ند دخل 
و خ��رج ی��ا هم��ان بودجه در ح��وزه معدن 
تعیین ش��ده، متناس��ب با امکانات بوده و به 
شرایط فعلی کش��ور توجه شده  است. اما بنا 
ب��ر جنبه دیگ��ری از این موضوع، پرسش��ی 
مطرح می ش��ود که آی��ا بخش های مدیریتی 

کشور س��ند جامع و کاملی در راس��تای احیای بخش 
معدنی کش��ور و اس��تفاده حداکثری از ظرفیت معادن 
و پیشرفت و توس��عه آن در نظر گرفته شده یا خیر که 

پاسخ آن متاسفانه منفی است.
به گفته این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی، 
ما ظرفیت بسیار بالایی در بخش معادن و در انواع مواد 
معدنی کشور داریم و برنامه های در پیش گرفته شده تا 

به امروز جوابگوی بخش معدنی ما نبوده  است.
 وی افزود: در برخی قسمت ها بخش خصوصی برای 
فعالیت و توس��عه ورود ک��رده و توفیقاتی نیز به همراه 
داش��ته اما این دس��تاوردها متناس��ب با ظرفیت های 
موجود معدنی و اقداماتی که باید در این جهت صورت 

گیرد، بسیار کم است.
دلایل احتمالی تحقق نیافتن اهداف �

این عضو س��ابق هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
در راس��تای دلایل احتمالی تحق��ق نیافتن ۶۴ درصد 
اهداف برنامه شش��م توس��عه گفت: گزارش��ی که پیرو 
میزان تحقق اهداف برنامه شش��م توس��عه در ۵ سال 
اخی��ر ارائه ش��ده از جهت تطبیق عملک��رد و تکالیف 

قانونی است.
 یافت��ن دلیل آنکه چرا این میزان تحقق بس��یار کم 
بوده احتیاج به بررسی جامع و کامل نهاد های دولتی و 
همچنین مجلس شورای اسلامی دارد. برخی از دلایل 

محقق نش��دن اهداف برنامه توس��عه کشور 
را می ت��وان گاهی کم کاری نه��اد مربوطه  یا 
پیش��گیری نکردن از موانع قابل پیش��گیری 

دانست. 
وی اف��زود: از طرف��ی برخ��ی مواق��ع هم 
مس��ائلی ب��روز می کن��د ک��ه ه��م از حیطه 
 اختی��ارات قانون گ��ذار و هم مج��ری خارج 

است.
 برخی مواقع هم موانع پیش بینی نشده ای که قابلیت 
پیش��گیری نداش��ته رخ داده و در کار ایج��اد اختلال 
می کند. شناس��ایی تمامی این عوامل تحقیق و بررسی 
جامعی را می طلبد تا مش��خص شود که چرا تقریبا ۶۴ 
درصد اهداف برنامه شش��م توسعه کشور تحقق نیافته 

است. 
اهمیت تحلیل برنامه ششم توسعه  �

کوهکن ضمن تاکید بر اهمیت تحلیل برنامه شش��م 
توس��عه کش��ور گفت: اگر بخواهیم به طور اصولی وارد 
بحث دلایل تحقق نیافتن اهداف برنامه شش��م توسعه 
کش��ور ش��ویم، بای��د مطالبه رس��می م��ا از مجلس و 
دولت تش��کیل کارگروه تخصصی و اجماع بر بررس��ی 
کارشناس��ی و تحلیل اقدامات صورت گرفته در ۵ سال 
اخیر باش��د تا مشخص ش��ود دلیل این تحقق نیافتن 
بخش وس��یعی از برنامه ششم توس��عه کشور چه بوده 

 است. 
وی افزود: باید نظام کارشناس��ی و ارزیابی تشکیل و 
از آن بهره برداری ش��ود تا با استفاده از آن بتوان برای 
برنامه توسعه هفتم اقدامات مناسب و موثری انجام داد 
و همچنین اگر اش��تباهی در برنامه ششم مرتکب شده 

در برنامه هفتم تکرار نشود.  
بنا بر عقیده کارشناس��ان، بهتر است  تا تعیین تکلیف 

برنامه شش��م توس��عه که نقاط ضع��ف و دلایل برخی 
ناکارآمدی های آن مشخص نشده، برنامه هفتم توسعه 

کشور تدوین نشود.
جایگاه مدیریت برنامه �

عضو سابق کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اس��لامی پیرو بیان نکات مهم در بررسی برنامه ششم 
توس��عه گفت: در تحقیق و بررسی برنامه ششم توسعه 
کش��ور چند مولفه مهم و اساس��ی حتم��ا باید در نظر 

گرفته شود.
 نخس��ت آنکه چه میزان از تکالیف موجود در برنامه 
ششم توسعه کشور واقع گرایانه نبوده  و به همین دلیل 
امکان تحقق آن وجود نداش��ته  اس��ت؟ در قدم بعدی 
بررس��ی ش��ود که در لایحه برنامه توسعه کشور که از 
سوی دولت ارائه ش��د، حدس و پیش بینی کارشناسی 
دولت درباره میزان تحقق اهداف برنامه شش��م توسعه 

کشور تا چه اندازه درست بوده  است؟ 
همچنی��ن تغییرات��ی که در مجلس ایجاد ش��د چه 
میزان در بهبود روند برنامه شش��م توسعه کشور موثر 
بوده اس��ت؟ و در آخر نیز بخش مدیریتی چه میزان از 
برنامه توس��عه را دنبال کرده و در راس��تای تحقق آن 

تلاشی شده یا خیر. 
به نقل قول از ریاس��ت محت��رم قوه قضاییه تا زمانی 
که ما مدیر هس��تیم، ارزیابی می ش��ود که چقدر افعال 
ما قانونی اس��ت. اگر وظیفه ای برگ��ردن ما بوده اما بنا 
ب��ر دلایلی از جمله س��هل انگاری آن را انجام نداده ایم، 

دچار تخلف شده ایم. 
همچنی��ن اگر کاری که جزو برنامه تکالیف نبوده اما 
بنا بر جایگاه و ش��رایط مدیریت در راستای پیشرفت  و 
آبادانی کشور می توانستیم انجام بدهیم و انجام ندادیم 

باز هم کوتاهی کرده ایم.

از آنجا که یکی از نهاد های مهم دولتی تصمیم گیرنده 
در بخ��ش معدنی کش��ور مجلس ش��ورای اس��لامی و 
کمیس��یون صنایع و معادن آن اس��ت، اقدامات صورت  
گرفته در مجلس طی س��ال های گذش��ته درباره سهم 
معادن در برنامه ششم توسعه کشور شایان توجه است. 
همچنی��ن نقش کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس 
ش��ورای اس��لامی در بهبود روند فعالیت ه��ای معدنی 
به طور کلی از مس��ائل مهم دیگری اس��ت ک��ه باید به 
آن پرداخته ش��ود. در این زمینه سیدجواد حسینی کیا، 
نماینده دوره دهم مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با   ضمن ابراز نارضایت��ی از میزان تحقق اهداف 
برنامه ششم توسعه کشور گفت: به طور کلی بین آنچه 
در برنامه شش��م توسعه کشور مدنظر بوده و چیزی که 
تحقق یافته، تفاوت بسیاری وجود دارد. در بخش معدن 
نیز این میزان بس��یار کمتر از س��ایر بخش های توسعه 

کشور است که جای تاسف دارد.
وی افزود: در فرمایش��ات رهب��ر معظم انقلاب نیز به 
دول��ت تاکید ش��ده توجه لازم به حوزه معادن کش��ور 
به عنوان س��رمایه مهم ملی صورت گیرد اما متاس��فانه 
در واقعی��ت این بخش از نظر تمام��ی نهاد های دولتی 
مغفول مانده  اس��ت. واضح اس��ت که مع��دن می تواند 
جایگزین خوبی برای نفت باشد و نقش مهمی در کشور 

ایفا کند اما متاس��فانه آن طور که شایس��ته 
اس��ت به این بخ��ش توجه کافی نمی ش��ود. 
وی همچنین افزود: لازم به ذکر است معادن 
جزو بخش های تحریمی نبوده و ما با اهمیت 
و توج��ه مناس��ب به ای��ن بخ��ش می توانیم 
دستاورد های مهمی برای کشور داشته  باشیم. 

زنجیر قوانین دولتی �
س��یدجواد حس��ینی کیا درباره مش��کلات صاحبان 
مع��ادن و لزوم ح��ل آنها گفت: باید کم��ک و حمایت 
دولتی از معدنداران در راس��تای فعالیت های معدنی و 
رون��ق این بخش افزایش یابد. ب��رای مثال، منابع مالی 
برای فعال س��ازی معادن جهت دهی ش��ده و همچنین 
مش��کلات مربوط به بخش بیمه معادن رفع ش��وند. در 
جنبه ای دیگر از این مس��ائل تس��هیل روند های اداری 
مربوط به شدت نیاز است و باید از سوی دولت این بحث 
پیگیری ش��ود تا مجوز ها و پروانه های معدنی به شکلی 

سهل تر در اختیار فعالان معدنی قرار گیرند. 
وی اف��زود: اگر معدن��کاران و صاحبان مع��ادن را به 
حال خود ره��ا کنیم و دولت همچنان بخش��نامه های 
دس��ت وپاگیر خود را برقرار داش��ته باشد، قطعا شرایط 
معادن روز به روز بحرانی تر شده و جایگاه واقعی و مناسب 
خود را در کش��ور نخواهد داشت.  نکته حائز اهمیت در 

بحث معدنی کش��ور آن اس��ت ک��ه نهاد های 
دولت��ی همچون زنجی��ری بر پ��ای فعالیت 
صاحبان مع��ادن ش��ده اند و اج��ازه فعالیت 
مناس��ب به فعالان ای��ن بخ��ش نمی دهند.  
وی همچنی��ن افزود: به دلی��ل وجود قوانین 
دست و پاگیر امروزه ش��اهد هستیم که نیمی 
از معادن در حالت تعلیق قرار گرفته و برخی 
با نصف ظرفیت خود مش��غول فعالیت هستند. پرونده 
بعضی معادن در دادگاه ها به دلیل وجود معارضاتی که 
قابل حل هستند، هنوز باز و بلاتکلیف بوده و رسیدگی 

نکردن به آنها از دیگر مشکلات این بخش هستند.
حذف قوانین اضافی معادن �

این عضو س��ابق کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اس��لامی ضمن اعلام تلاش های مجلس دوره 
دهم ش��ورای اس��لامی در بهبود روند حل مش��کلات 
صاحبان معادن و فعالان معدنی کش��ور گفت: از جمله 
اقداماتی که در دوره پیش مجلس ش��ورای اس��لامی از 
سوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
انجام ش��د، بررس��ی و شناس��ایی نزدیک به ۴۰۰ ماده 
قانونی غیر ضروری بر سر راه فعالیت های معدنی کشور 
بود. ای��ن قوانین به نوعی اضافی جزو دس��ت انداز های 
فعالان معدنی طی س��ال های گذش��ته بوده و در ادامه 

کمیسیون صنایع و معادن، در راستای حمایت از جامعه 
معدنی کشور این ۴۰۰ قانون را حذف کرد. 

وی اف��زود: امیدواری��م در ادامه نی��ز اقدامات مهم و 
موثری در بخش معدنی کشور انجام شود  چراکه با حل 
این مش��کلات می توان انتظار داش��ت این بخش ضمن 
روند صعودی در بهبود و توس��عه، ارزآوری قابل توجهی 

برای کشور به همراه داشته باشد. 

با وجود ش��رایط فعلی کشور و مش��کلات اقتصادی 
مهمی که گریبانگیر تمامی قسمت ها شده و روزبه روز 
بر فشار آنها افزوده می شود، ضرورت تدوین برنامه های 
توسعه و اجرای آنها بیش از پیش نمایان شده  است. بنا 
بر عقیده کارشناسان، برنامه های توسعه می توانند ضمن 
قرار دادن کش��ور در مسیر پیشرفت، قسمت مهمی از 
مش��کلات اقتصاد را رفع کنند. این در حالی اس��ت  که 
برای موفقیت در اجرای برنامه باید با آسیب شناس��ی، 
میزان و دلایل محقق نشدن اهداف برنامه های پیشین 
را بررسی و   برنامه جدید را تدوین کنیم. به علاوه اینکه 
تعهد به اجرای برنامه از ضرورت هایی اس��ت که باید از 

سوی دولت ها اجرا شود. 

کم توجهی برنامه های توسعه کشور به معادن
در گفت وگوی  با کارشناسان اقتصاد مطرح شد 

 برنامه توس�عه  کشور، برنامه ای در جهت پیشرفت و توسعه آبادانی در تمام 
بخش های معدنی، صنعتی، اقتصادی و... بوده که تا امسال 6 دوره از آن تدوین 

و اجرا شده  است. 
س�ال 1400 همزمان با پایان برنامه شش�م توس�عه کش�ور، دولت و مجلس 
ش�ورای اسامی آغاز تدوین و اجرای برنامه توس�عه هفتم را در پیش داشته 
است. از این رو، پرداختن به ابعاد برنامه ها و طرح های توسعه ای کشور اهمیت 
دارد. پیش از بس�ته شدن پرونده برنامه شش�م توسعه کشور، بررسی میزان 
تحق�ق اهداف ای�ن دوره برنامه و همچنین تاثیری که بر روند رش�د صنعتی، 
اقتصادی و معدنی کشور داشته شایان توجه بوده و همچنین موانع راه برنامه 
توس�عه  کش�ور برای رفع آنها در برنامه های آینده توس�عه ای کشور از جمله 
موارد مهم دیگر این موضوع اس�ت. مس�ئله مهم دیگر، اهمیت بخش معدنی 
کش�ور در برنامه های توسعه و س�ازکارهای در پیش گرفته شده برای توسعه 

این بخش ویژه کشور است. 
در همین راس�تا  با کارشناسان و فعالان این حوزه گفت وگو کرده که 

 س��یدجواد حس��ینی کیا: برخی نهاد های دولتی همچون زنجیری بر شرح آن را در ادامه می خوانید.
پ��ای فعالی��ت صاحبان معادن ش��ده اند و اجازه فعالیت مناس��ب به 

فعالان این بخش را نمی دهند

داده ها و آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت از رشد دسته  جمعی 
مجوزه��ای معدن��ی از جمل��ه تعداد پروانه اکتش��اف، گواهی کش��ف و 

پروانه های بهره برداری حکایت دارد.
ب��ه گ��زارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، در ۱۰ ماه امس��ال ۷۸۴ 
پروانه اکتش��اف معدنی صادر ش��د که با احتس��اب ص��دور ۷۷۰ پروانه 
 در مدت مش��ابه  س��ال گذش��ته افزای��ش ۱.۸ درص��دی در این حوزه 

داش��ته ایم. همچنین صدور گواهی کش��ف معدنی ی��ک درصد افزایش 
داشت. بر این اساس، در ۱۰ ماه امسال ۴۲۵ گواهی کشف صادر شد که 

این تعداد در ۱۰ ماه سال گذشته ۴۲۱ فقره بوده است.
همچنین در ۱۰ ماه امس��ال ۵۱۲ پروانه بهره برداری معدن صادر شد 
که با احتساب صدور ۴۸۶ فقره در مدت مشابه سال گذشته افزایش ۵.3 

درصدی را در این حوزه شاهد بودیم.

اشتغال پروانه های بهره برداری معدنی در ۱۰ ماه امسال ۴ هزار و ۱۶۰ 
نفر و در ۱۰ ماه س��ال گذش��ته 3 هزار و ۹3۵ نفر بوده است که در این 

بخش نیز رشد ۵.۷ درصدی را داشته ایم.
همچنین هزینه عملیات اکتش��اف نیز ۱۰ درصد افزایش داشته است. 
بر این اس��اس، هزینه عملیات اکتشاف در ۱۰ ماه امسال یک هزار و ۱۹ 

میلیارد ریال و در ۱۰ ماه سال گذشته ۹۲۷ میلیارد ریال بوده است.

صدور پروانه های 
بهره برداری 
معدنی ۵.۳ درصد 
افزایش یافت
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 احتمال لغو 
برخی پروازها

رئیس س��ازمان هواپیمایی کشوری گفت: 
اگ��ر به دلیل ش��رایط خاص ش��یوع ویروس 
کرونا در کش��ور، پروازهایی از س��وی س��تاد 
مل��ی مقابله با کرونا محدود یا ممنوع ش��ود، 
هزینه بلیت آن کامل به مسافران بازگردانده 

خواهد شد.
به گ��زارش ایس��نا، در پ��ی بروز ش��رایط 
شکننده و هشدارآمیز شیوع ویروس کرونا در 
کشور، پروازهای استان خوزستان طی هفته 
گذش��ته با محدودیت مواجه ش��د و با توجه 
به هش��دارهای مس��ئولان وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزش��کی ممکن اس��ت این 
محدودیت ها یا ممنوعیت برای دیگر شهرها 
و اس��تان هایی که در آینده به وضعیت قرمز 
بازمی گردند، اعمال شود. در چنین شرایطی، 
برخی خبره��ا مبنی بر اینکه اگر بلیت ها لغو 
شود، هزینه ای به مسافران داده نخواهد شد، 
سبب بروز برخی نگرانی ها در بین مردم شده 

است.
س��ازمان  رئی��س  دهقان زنگن��ه،  ت��ورج 
هواپیمایی کشوری اظهارکرد: براساس مصوبه 
س��تاد ملی مبارزه با کرونا باتوجه به شرایط 
ویژه به وجود آمده در اس��تان خوزس��تان از 
نظر اپیدمی ویروس کرونا، پروازهای ورودی 
و خروجی این اس��تان با کاهش و محدودیت 
مواجه شده است و نکاتی در این زمینه مورد 

توجه و تاکید قرار گرفت.
وی افزود: یکی اینکه برای انجام پرواز به این 
استان مردم باید نتیجه منفی تست PCR را 
همراه شان داشته باشند، دوم اینکه پروازهای 
این استان با کاهش و محدودیت های خاصی 
مواج��ه ش��ده و در نهایت همه ش��رکت های 
هواپیمای��ی و آژانس های مس��افرتی موظف 
ش��دند به مس��افران پیامک بزنن��د آنها را به 
عدم انجام این سفر ترغیب و این نکته را قید 
کنند که بدون هیچ گونه کس��ری کل هزینه 
پرداخت��ی آنها برای خری��د بلیت هواپیما در 

این مسیر مسترد خواهد شد.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با تاکید 
بر اینکه اگر س��تاد ملی مقابله با کرونا پرواز 
داخل��ی دیگ��ری را ممنوع یا مح��دود کند، 
مسلما با همین ش��رایط خواهد بود، تصریح 
کرد: انجام شدن یا نشدن پروازهای داخلی و 
شرایط آن براساس مصوبه ستاد ملی مقابله با 
کرونا تصمیم گیری شده و سازمان هواپیمایی 
کش��وری متولی اجرای آن اس��ت و به دیگر 
نهاده��ا ارتباطی ن��دارد؛ بنابراین در صورت 
لغ��و بلیت هواپیما، هزینه آن به طورکامل به 

مسافران بازگردانده می شود.

عرضه خودرو به بورس 
و پرداخت مطالبات

عضو هیات مدی��ره انجمن تخصصی صنایع 
همگ��ن نیرومحرک��ه و قطعه س��ازان خودرو 
کش��ور گف��ت: واردنش��دن ضرر و زی��ان به 
خودروس��از و پرداخت مطالبات قطعه سازان 
ب��ه قیم��ت روز از اهداف عرضه خ��ودرو در 
بورس اس��ت. بابک کریمخان در گفت وگو با 
خبرخ��ودرو اظهارکرد: یکی از ش��روط ورود 
کالا به بورس، خرید و فروش انبوه و کلی آن 

است که خودرو فاقد این شرط است.
وی اف��زود: عرض��ه خ��ودرو در ب��ورس به 
معنای فروش آن براساس عرضه و نقاضا بوده 
و در ای��ن صورت دیگر ش��اهد حباب قیمتی 
و اختلاف قیمت فاح��ش میان نرخ کارخانه 
و ب��ازار نخواهیم بود، به ط��وری که با قیمتی 
بالات��ر از کارخان��ه و پایین ت��ر از ب��ازار آزاد 

فروخته می شود.
عضو هیات مدی��ره انجمن تخصصی صنایع 
همگ��ن نیرومحرک��ه و قطعه س��ازان خودرو 
کش��ور تصریح کرد: واردنش��دن ضرر و زیان 
به خودروساز و پرداخت مطالبات قطعه سازان 
به قیمت روز و واقعی از اهداف عرضه خودرو 

در بورس است.
کریمخان  در پایان با اش��اره ب��ه اینکه هر 
چند مکانیس��م فروش انبوه ی��ا تکی خودرو 
یکی از پرسش هایی است که مطرح می شود، 
خاطرنش��ان کرد: قطعه س��ازان فارغ از نحوه 
اج��را، با هر اتفاقی از جمله بورس��ی ش��دن 
خ��ودرو که به واقعی ش��دن قیمت خودرو  و 
احقاق حقوق خودروس��از و قطعه ساز کمک 

کند، موافق هستند.

گروه صنعت 
editor@smtnews.ir

مخالفت سازمان حمایت دلیل اجرایی نشدن قانون اسقاط

زیان اقتصادی بازگشت گاز مایع به سبد سوخت خودروها

نایب رئی��س انجمن اس��قاط و بازیافت خودروهای فرس��وده 
درب��اره دلی��ل اج��را نش��دن م��اده ۶ آیین نامه قان��ون از رده 
خارج سازی خودروهای فرسوده مبنی بر الزام خودروسازان به 

اسقاط خبر داد.
داوود کریم��ی در گفت وگو با خبرخ��ودرو درباره قانون الزام 
خودروسازان به اسقاط که درحال حاضر در دست بررسی است، 
اظهارکرد: ماده ۶ آیین نامه از رده خارج س��ازی خودرو فرسوده 
از سال ۸۸، خودروسازان را ملزم به مصرف گواهی اسقاط برای 
ش��ماره گذاری 3۰ درصد از محصولات تولیدی آنها داشته که 
اکنون این قانون زنده است و فقط اجرا نمی شود؛ یعنی قانونی 

که درحال حاضر لازم الاجراست، اجرا نمی شود. بنابراین وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و دولت از خودروس��از دفاع می کند و 

خودروساز نیز گواهی های اسقاط را مصرف نمی کند.
وی گفت: اگر خودروساز به ازای 3۰ درصد تولید محصولات 
خود، گواهی اسقاط مصرف می کرد، ۷۰۰ هزار تومان به قیمت 
تمام شده خودرو اضافه می شد که باید از خریدار گرفته می شد 
و ای��ن موضوع با مخالفت س��ازمان حمایت مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان مواجه شد.
 کریم��ی افزود: اکنون ن��رخ خودرو بی��ش از ۱۰۰ میلیون 
تومان افزایش قیمت داشته و این افزایش قیمت مورد اعتنای 

کس��ی واقع نش��د، در صورتی که با وج��ود افزایش ۷۰۰ هزار 
تومان��ی قیمت خودرو، کاهش آلودگی هوا و مصرف س��وخت 

محقق می شد. نایب رئیس انجمن اسقاط و بازیافت خودروهای 
فرسوده کریمی با اشاره به تلفات جانی ۱3 هزار نفری در کشور 
ناش��ی از آلودگی هوا ادامه داد: براساس اعلام رسمی سازمان 
ملی حفاظت از محیط زیست، سالانه حدود ۱۶۰ هزار میلیارد 
تومان هزینه برای مهار آلودگی هوا بر جامعه تحمیل می شود. 
کریمی در پایان خاطرنش��ان کرد: ب��ه ازای افزایش ۷۰۰ هزار 
تومان��ی قیمت خودرو، ۱۰ براب��ر آن از محل مالیات بر درآمد 
مراکز اس��قاط به حساب دولت می رفت اما با عدم اقدام در این 
راس��تا، مراکز اسقاط به تعطیلی کشیده  شده اند و آلودگی هوا 

همچنان زندگی شهری را تهدید می کند.

اس��تاد دانشگاه صنعتی ش��ریف با اش��اره به زیان اقتصادی بازگش��ت گاز مایع به 
سبد س��وخت خودروها، گفت: بازگشت سرمایه برای مصرف ۲ میلیون تن گاز مایع 
به عنوان س��وخت خودروها ۱۰ س��ال زمان می برد و حتی اگر نخواهیم LPG را به 
خوراک پتروش��یمی تبدیل کنیم، باز هم اقتصادی تر اس��ت که صادرات این فرآورده 
انج��ام ش��ود و بنزی��ن در داخل به مصرف برس��د، زیرا گاز مایع قیم��ت بالاتری در 

بازارهای جهانی نسبت به بنزین دارد.
به گزارش ایسنا، سیدهاشم اورعی با بیان اینکه سهم گاز مایع یا همان LPG فقط 
3 درصد سوخت های فسیلی است، ادامه داد: این سوخت، در سبد سوخت های جهان 

جدید نیست و ترکیبی از پروپان، بوتان و پنتان است.
این مدرس دانشگاه صنعتی شریف به طرح کمیسیون تلفیق بودجه مجلس شورای 
اس��لامی برای مصرف ۲ میلیون تن LPG در س��ال برای سوخت خودرو اشاره کرد 
و افزود: برای تبیین این طرح باید به اقتصاد آن اش��اره کرد. وی تاکید کرد: در یک 
حس��اب سرانگش��تی مصرف ۲ میلیون تن گاز مایع در س��ال با فرض پیمایش ۱۰۰ 
کیلومت��ری هر خودرو، منجر ب��ه ۲۱۰۰ لیتر مصرف گاز مای��ع و جایگزینی ۱۷۰۰ 
لیتر بنزین می ش��ود که با قیمت های واقعی در س��ال ح��دود ۱۷۵۰ میلیارد تومان 

درآمد دارد.
 وی ادام��ه داد: در مقابل اما تبدیل هر خودرو به دوگانه س��وز LPG ۱۰ میلیون 
تومان هزینه دارد. همچنین از آنجایی که LPG قابلیت اشتعال بالا دارد، جایگاه های 
این فرآورده، اس��تاندارد خاصی دارند و رعایت این اس��تانداردها هزینه احداث را بالا 

می برد.
به گفته اورعی، با رعایت اس��تانداردهای بین المللی ه��ر جایگاه ۷۵ میلیارد تومان 
هزینه دارد که با ایرانی س��ازی تجهیزات ای��ن عدد به ۲3 میلیارد تومان کاهش پیدا 
می کند و از آنجا که برای توزیع ۲ میلیون تن LPG در سال ۱۵۰ جایگاه نیاز داریم، 

برای احداث این تعداد جایگاه به س��رمایه گذاری 33۰۰ میلیارد تومان تا ۱۱ هزار و 
۲۵۰ میلیارد تومان نیاز خواهد بود.

این مدرس دانشگاه صنعتی شریف با بیان اینکه علاوه بر این هزینه ها، مشکل بزرگ 
هزینه حمل اس��ت، زیرا تانکرهای حمل LPG نیز باید اضافه ش��ود، گفت: تا همین 
جا و بدون در نظر گرفتن هزینه حمل نیز این طرح فاقد توجیه اقتصادی است، زیرا 

بازگشت سرمایه در این طرح به بالای ۱۰ سال می رسد.
وی تاکید کرد: کار اقتصادی این است که LPG را به عنوان خوراک به پتروشیمی ها 
بدهیم، زیرا در زمستان معمولا با کمبود خوراک گاز در پتروشیمی ها روبه رو هستیم. 
حت��ی اگر نخواهیم LPG را به خوراک پتروش��یمی تبدیل کنیم باز هم اقتصادی تر 
است که صادرات این فرآورده انجام شود و بنزین در داخل به مصرف برسد، زیرا گاز 
مایع قیمت بالاتری در بازارهای جهانی نس��بت به بنزین دارد. اورعی افزود: میانگین 

قیم��ت بنزین ۲۹۴ دلار در تن اس��ت، در صورتی که قیمت ه��ر تن گاز مایع 3۲۸ 
دلار برآورد می شود.

این مدرس دانش��گاه با تاکید بر اینکه افرادی که اس��تفاده از LPG برای سوخت 
خ��ودرو را در نظر می گیرند زیرس��اخت را نمی بینند، گفت: در ایتالیا که مصرف گاز 
مایع در س��بد سوخت خودروها بالاس��ت، در گذشته زیرساخت های لازم ایجاد شده 
اس��ت. امروز نباید از صفر شروع کنیم، زیرا در گذش��ته در جایگاه بنزین و گازوئیل 
و LPG س��رمایه گذاری کرده ایم و نباید نوع دیگری از س��وخت فسیلی را وارد سبد 

سوخت کنیم. 
اورعی با بیان اینکه بازگش��ت گاز مایع به س��بد س��وخت خودروها در ایران ۱۰۰ 
درصد فاقد توجیه اقتصادی است، افزود: خودروهای آینده قرار نیست با سوخت های 
فس��یلی کار کنند و قوانی��ن می گوید در تمام اروپا تا س��ال ۲۰3۰ میلادی تولید و 

فروش خودروهای بنزینی ممنوع خواهد بود و برق جایگزین آن می شود. 
وی گفت: اگر نماینده ای می گفت به س��مت خودرو برقی برویم و جایگاه های شارژ 
برقی را ایجاد کنیم، طرح تحول گرا بود. در س��ال های آینده سهم برق از سبد انرژی 
جهان در بخش حمل ونقل زیاد می ش��ود. البته ب��رق باید از منابع تجدیدپذیر تامین 
ش��ود و تقریبا همه کش��ورهای توسعه یافته تا س��ال ۲۰3۵ صنعت برق را به صورت 

۱۰۰ درصد کربن زدا می کنند.
اورعی تاکید کرد:  از همین رو بازگشت گاز مایع به سبد سوخت خودروها از بنیان 

اشتباه است و هر کسی که این طرح را داده اشرافی به ماجرا ندارد.
گفتنی است کمیس��یون تلفیق بودجه مجلس شورای اسلامی پیشنهاد داده تا در 
س��ال آینده ۲ میلیون تن گاز مایع به س��بد س��وخت خودروهای کشور اضافه شود. 
این طرح البته به گفته برخی کارشناس��ان اقتصادی نیست و هزینه های زیادی را به 

اقتصاد تحمیل می کند.

جهش تولید در سالی که گذشت
خودروسازان پس از روزهای سختی که سال ۱3۹۸ 
داش��تند، امس��ال به نس��بت وضعیت بهتری را تجربه 
کردند. داخلی سازی قطعات، تیراژ تولید را افزایش داد 

و از حجم خودروهای ناقص کاست.
 با توجه به تجربه تلخی که صنعت خودرو کشور در 
سال های ۱3۹۷ و ۱3۹۸ در کارنامه کاری خود به ثبت 
رس��اند، انتظار اس��ت در ادامه پرتوان تر فعالیت داشته 
باش��د.  اتکا ب��ه ظرفیت ها و امکان��ات داخلی، کاهش 
وابستگی ارزی و... سبب شده آسیب پذیری این صنعت 
استراتژیک کمتر ش��ود. تولید خودروهای بومی مانند 
تارا و تولید قطعات مهمی مانند ECU، انواع موتور و... 
نتیجه یک ت��لاش جمعی و هم افزایی صنعتی بوده که 

حاکی از مشارکت داخلی است. 
تحولی بزرگ در صنعت خودرو �

یکی از دستاوردهای هم افزایی 
صنعت خ��ودرو تولید و تولید 
موتور 3 استوانه گروه صنعتی 
ک��ه  اس��ت  ایران خ��ودرو 
محصولات داخلی را توانمندتر 
می کن��د. در این ب��اره تولی��د 
قطعات به سوی استانداردهای 
جهانی حرکت کرده و باید دید در ادامه صنعت خودرو 
کش��ور به روزهای طلایی خود برمی گ��ردد. به گزارش 
ایکوپرس، رج��ب رحمانی، نماینده مردم تاکس��تان و 
قزوی��ن در مجل��س ش��ورای اس��لامی، ب��ا اش��اره به 
دس��تاوردهای گ��روه صنعت��ی ایران خ��ودرو در حوزه 
داخلی س��ازی محص��ولات و تولید گیربک��س ۶ دنده، 
گف��ت: نیروهای پ��ر توان کش��ور و جوان��ان فعال در 
ایران خودرو موفق ش��دند تحول بزرگ��ی را در صنعت 
خودرو کشور، با راهبری تیم مدیریت این مجموعه رقم 
بزنند. این نماینده مجلس یازدهم با اشاره به تلاش های 
مدیرعام��ل ایران خودرو و وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در تحق��ق دس��تاوردهای ای��ن خودروس��از در نهضت 
داخلی سازی، عنوان کرد: تحولات خوبی در خودروساز 

داخلی به وجود آمده است.
 نماینده ادوار گوناگون مجلس ش��ورای اس��لامی با 
اش��اره به تولید و داخلی س��ازی گیربکس ۶ س��رعته، 
بی��ان کرد: ای��ن محص��ول می تواند از منظ��ر کاهش 
مص��رف س��وخت، نتایج مناس��بی در صنع��ت خودرو 
کش��ور رقم بزن��د. رحمانی با اش��اره ب��ه جلوگیری از 
واردات خودروهای خارجی، اظهارکرد: خودروس��ازان 
داخل��ی به ویژه ایران خ��ودرو، می توانند نی��از خودرو 

کشور را برطرف کنند. ما باید به رشد و توسعه صنعت 
خودروسازی کشور کمک کنیم.

رحمان��ی با ابراز امیدواری از اینکه با حرکت جهادی 
ایران خودرو در رش��د و توس��عه محص��ولات، در آینده 
شاهد رقابت در بازارهای خارجی خواهیم بود، تصریح 
کرد: امید است فکر و روحیه خودکفایی در ایران خودرو 
افزایش یاب��د؛ به این ترتیب می توانی��م به جهان ثابت 
کنیم که جوانان کش��ور می توانند ب��ا خودباوری روی 

پای خودشان بایستند.
نماینده مردم تاکس��تان و قزوین در مجلس شورای 
اس��لامی، ابراز امیدواری کرد در آینده شاهد صادرات 
دس��تاوردها و محصولات و خدمات جدید ایران خودرو، 
به کش��ورهای خارج��ی و در گام نخس��ت، خاورمیانه 

باشیم.
افزایش تیراژ تولید �

گروه صنعت��ی ایران خودرو در روزهای پایانی س��ال 
جه��ش تولید، با وف��اق و همدلی س��ازندگان زنجیره 
تامی��ن، در آس��تانه عب��ور از رکورد تولی��د ۵۰۰ هزار 

خ��ودرو و تحق��ق ۱۰۰ درصدی هدف تولید امس��ال 
قرار دارد. در نیمه اس��فند تع��داد خودروهای تولیدی 
بزرگ ترین خودروساز کشور، از ۴۸۰ هزار خودرو فراتر 

رفته و در آستانه عبور از نیم میلیون خودرو است. 
گ��روه صنعت��ی ایران خودرو ک��ه درحال حاضر بیش 
از نیمی از س��هم بازار محصولات س��واری کشور را در 
اختیار دارد، موفق ش��د در س��ال جهش تولید، اهداف 
مبتن��ی ب��ر افزایش تی��راژ و عرضه خودرو ب��ه بازار را 
محقق کرده و با افزایش س��طح داخلی سازی، گام های 
مستحکمی در مس��یر خودکفایی و استقلال در تولید 

بردارد.
این خودروس��از کشور، توانست علاوه بر کم اثر کردن 
تحریم های ظالمانه، بر ش��رایط ناشی از شیوع ویروس 
کرونا فائق آمده و با ایجاد محیطی امن کاری، رونق را 

در خطوط تولید حفظ کند.
ایران خ��ودرو در همین ش��رایط توانس��ت در زمینه 
توس��عه محصولات خود نیز گام های موثری برداش��ته 
و علاوه بر توس��عه و ارتق��ای ۵ محصول فعلی، طراحی 

و تولی��د انبوه محص��ول جدید تارا را ب��ا تکیه بر توان 
مهندس��ان داخل��ی و به هم��ت مجموعه س��ازندگان 

زنجیره تامین آغاز کند.
ارتق��ای ق��وای محرکه، رونمایی موتور 3 اس��توانه و 
همچنی��ن تولید انب��وه گیربکس ۶ س��رعته مطابق با 
نقشه راه توسعه این خودروساز داخلی از دیگر اقدامات 
مهم مهندسان و تکنسین های این خودروساز در مسیر 
کاهش مص��رف س��وخت و تحقق بخش��ی از منویات 
رهبر معظم انقلاب در س��ال جهش تولید بوده اس��ت. 
ارتقای کیفیت محصولات دس��تاورد دیگر ایران خودرو 
در شرایط س��خت تحریم بوده، به گونه ای که نخستین 
۵ س��تاره ایرانی در س��بد محصولات این شرکت جای 

گرفت.
کاه��ش ۸۵ درص��دی تعه��دات معوق نی��ز، نتیجه 
افزای��ش تولید و عرض��ه به بازار بوده اس��ت که تعداد 
باقیمانده از این تعهدات در روزهای پایانی سال به جز 
دو محصول به صفر خواهد رسید. معوقات دو محصول 

نیز در ماه های ابتدایی سال آینده به روز خواهد شد.
آبی پوش��ان ج��اده مخص��وص، با همت و پش��تکار، 
دوش��ادوش یکدیگر در مس��یر توس��عه صنعت خودرو 
کشور گام برمی دارند و در تلاش هستند تا محصولات 
با نام و نش��ان ایران خودرو را با تنوع و بهترین کیفیت 
به دس��ت مش��تریان برس��انند و رضایت آنها را بیش از 

گذشته فراهم آورند.

ارتق��ای قوای محرک��ه، رونمایی موت��ور ۳ اس��توانه و تولید انبوه 
گیربک��س ۶ س��رعته مطابق با نقش��ه راه توس��عه ای��ران خودرو از 
اقدامات مهم مهندس��ان و تکنسین های خودروسازی در سال جهش 

تولید بوده است

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک شهرک های صنعتی با تاکید بر استفاده 
از ظرفیت بخش خصوصی در توس��عه صنعت از آمادگی این س��ازمان برای 
عضوی��ت مدی��ران خانه ه��ای صنعت، معدن و تجارت سراس��ر کش��ور در 
هیات مدیره ش��هرک های صنعتی خبر داد. به گزارش شاتا، علی رسولیان با 
اش��اره به رویکرد وزارت صنعت، معدن و تجارت در راس��تای تقویت تعامل 
و مش��ارکت بخش خصوصی، گفت: مشارکت و همراهی بخش خصوصی با 
س��ازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است و سیاست سازمان بر این محوریت است که مشورت با بخش خصوصی 
می تواند در موفقیت و پیش��برد اهداف س��ازمان تاثیرات مثبتی را به دنبال 
داش��ته باش��د. رئیس هیات مدیره و مدیرعامل س��ازمان صنایع کوچک و 
ش��هرک های صنعتی با تاکید بر افزای��ش هم افزایی و تعامل بین خانه های 
صنعت، معدن و تجارت در سراس��ر کش��ور با س��ازمان متبوع خود، افزود: 
س��ازمان صنایع کوچک و ش��هرک های صنعت��ی، در چارچوب مصوبات و 
دس��تورالعمل های قانون��ی آماده هرگونه هم��کاری با خانه صنعت و معدن 

و افزایش تعاملات با بخش خصوصی اس��ت و از عضویت مدیران خانه های 
صنع��ت، مع��دن و تجارت در هیات مدیره ش��هرک های صنعتی اس��تقبال 
می کنیم. رس��ولیان رویکرد س��ازمان را توس��عه صنعت عنوان کرد و گفت: 
برای فعال کردن واحدهای راکد و غیرفعال، نیازمند بخش خصوصی هستیم 
و از حضور و مش��ارکت  آنها اس��تقبال می کنیم. همچنین آماده همکاری و 
استفاده از ظرفیت این بخش در چارچوب اختیاراتی که قانون برای سازمان 

مشخص کرده، هستیم.

استفاده از 
 ظرفیت
  بخش خصوصی 
در توسعه صنعت

 سخن پایانی �
نظ��ر مصرف کنندگان مهر تایید ی��ا رد بر هر 
کالای��ی اس��ت؛ از ای��ن رو در س��طح بین الملل 
خدمات دهی به مش��تریان و تامی��ن نظر آنها از 
مشتری یکی از راهکارهای رتبه بندی شرکت ها اهمیت بس��یاری برخوردار اس��ت. جلب رضایت 
محصولات و خدمات تعداد مشتریان وفادار خود بود و تولیدکنندگان س��عی دارند با ارائه بهترین 
که با انتقادهای بسیاری از سوی مصرف کنندگان را بیشتر کنند. خودروسازان داخلی پس از تحریم 
ساخت داخل، کیفیت را سرلوحه داخلی سازی و )پ��س از تحریم ۱3۹۷( در حوزه نهضت تعمیق روبه رو بودن��د در دور جدی��د فعالیت های خود 
خودرو سال آینده برآیند تلاش های این دو سال تولید محصولات جدید ق��رار دادند. بازتاب بازار 

سختکوشی فعالان صنعت خودرو کشور باشد.

س: 
عک
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جهان��ی که ما در آن زندگی می کنیم جهان 
علت و معلول است؛ به عبارتی می توان گفت در 
مقابل هر عملی عکس العملی وجود دارد. ملای 

رومی می گوید:
این جهان کوه است و فعل ما ندا

سوی ما آید نداها را صدا
اینکه ما در کش��ورمان هنوز هم مش��کلات 
اقتصادی داریم دلایل مختلفی دارد اما یکی از 
مهم ترین آنها بی توجهی به امر پژوهش اس��ت. 
یعنی یکی از دلایل مش��کلات اقتصادی کشور 
ما این اس��ت که به پژوهش های علمی، دقیق، 

بیطرفانه و کارشناسانه وقعی ننهاده ایم.
ب��رای درک بهت��ر این مس��ئله می ت��وان به 
ش��عارهای اول انقلاب توجه کرد، چراکه هیچ 
یک از ش��عارهای ما توس��عه محور نبود اما در 
عوض شعارهای ایدئولوژیک زیادی سر دادیم. 
البته ایدئولوژی هم امر مهم و خوبی اس��ت اما 
وقتی ش��کم مردم گرسنه اس��ت که نمی توان 

شعار ایدئولوژیک داد.
مثال ه��ای زیادی وجود دارد از کش��ورهایی 
که همزمان با ما ش��روع به توس��عه کردند و در 
زمانی که ما شعارهای ایدئولوژیک سر می دادیم 
آنها به س��مت تحقی��ق و پژوهش رفتند و الان 
در زمره جوامع توس��عه یافته هس��تند؛ مالزی، 
کره جنوبی، ژاپن، چین و... از جمله این کشورها 
هستند. اینها اهدافی که برای خودشان تعریف 
کرده بودند در راس��تای توسعه اقتصادی بود و 
الان خوشبختانه شرایط بسیار خوبی هم دارند 
اما ما مس��یر دیگری را رفتیم و امروز با کوهی 
از مش��کلات اقتصادی و معیش��تی مواجهیم. 
یک��ی از دلایل��ی که باعث ش��ده کش��ورهایی 
مانند مالزی و چین دس��ت بالا را در امر توسعه 
داش��ته باشند، اهمیت دادن و حرمت نهادن به 
پژوهش و پژوهش��گر است، این در حالی است 
که در کش��ور ما پژوهشگران واقعی بسیار مورد 

بی مهری قرار می گیرند.
یک��ی از مهم تری��ن دلایل وجود مش��کلات 
اقتص��ادی در کش��ورمان ک��م ب��ودن تع��داد 
پژوهش های مرتبط با این حوزه است که باعث 
شده برنامه اقتصادی بلندمدت و دقیقی هم که 
از این تحقیقات برآمده باش��د، نداشته باشیم. 
البته یک برنامه فرادس��تی ۲۰ س��اله داشتیم 
که در س��ال ۱۴۰۴ به پایان راه خود می رس��د 
ام��ا در اغلب موارد به اهداف آن نرس��یده ایم و 
احتمالا تا ۴ سال دیگر نیز موفق به تحقق این 
اهداف نخواهیم ش��د. دلیلش هم این است که 
در بسیاری از موارد کار علمی نکرده ایم و همان 
روی��ه قبلی را در حوزه مدیریت اقتصادی ادامه 

دادیم.
متاسفانه اغلب پایان نامه ها یا ساختگی است 
یا خریداری یا از حاصل کار دیگران کپی شده، 
این در حالی اس��ت که پژوهشگرانی داریم که 
ب��رای هر پروژه صدها فی��ش تهیه می کنند و 
هفته ه��ا و ماه ها برای نوش��تن مقالات زحمت 
می کشند؛ اما متاسفانه در حال  حاضر بین این 
عده و فردی که هیچ زحمتی برای اخذ مدرک 
تحصیلی اش نکشیده، در یکی از وزارتخانه های 
کش��ور فرقی وجود ندارد. وقتی دوغ ودوشاب با 
هم یکی ش��وند، دیگر کس��ی دنبال کار علمی 
و پژوهش��ی نمی رود؛ مگر کس��انی که عاش��ق 
باش��ند! از یک طرف به درستی می گویند که ما 
در جنگ اقتصادی هس��تیم اما از طرف دیگر با 
اقداماتی غیرعلمی و تصمیماتی نادرست کار را 
بر مردمی که در حال له شدن زیر بار فشارهای 
س��نگین اقتصادی هستند، سخت تر می کنند. 
همانطور که گفته ش��د دس��تگاه هایی هم که 
می توانن��د برای حل مش��کلاتی از این دس��ت 
کم��ک کنند، گاهی هی��چ اقدامی نمی کنند و 
گاه��ی حت��ی کار را برای دولت س��خت تر هم 
می کنند. اصلا مهم نیس��ت که چه کس��ی، از 
چه جناحی رئیس دولت باش��د، بلکه باید برای 
اصلاح س��اختار اقتصاد کشورمان دست به کار 
شود و مجلس نیز وظیفه دارد در این کار کمک 
کند تا بت��وان همه ظرفیت ها و توانمندی های 
کش��ور را یک کاس��ه کرد؛ یا به عبارتی باید در 
راس��تای هم افزایی بین نیروهای مختلف اقدام 
ش��ود که متاس��فانه این روحیه در حال  حاضر 
بس��یار کم ش��ده و در مقابل واگرای��ی به اوج 
خود رس��یده اس��ت.  همان طور که پیش تر نیز 
تاکید ش��د اگر رئیس جمهوری بعدی ما به فکر 
توسعه باش��د و نگاهش به مسائل کلان کشور 
توس��عه محور باش��د، باید پی��ش از هر اقدامی 
برای اصلاح س��اختارهای اقتصادی، سیاسی و 
فرهنگی کشور اقدام کند، وگرنه باز هم در روی 
همین پاشنه خواهد چرخید و خبری از توسعه 

نخواهد بود!

سهند اینانلو 
editor@smtnews.ir
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با برنامه تمدیدی به استقبال 14۰۰ می رویم
تدوین برنامه هفتم توسعه به دولت سیزدهم واگذار شد

از س�ال 6۸ که نخس�تین برنامه پنج ساله توسعه در جمهوری اسامی ایران تدوین شده تا به حال 
هیچ دولتی نبوده که برنامه توس�عه را س�ر وقت معمول برای بررس�ی مجلس ارائه کند، اما در حال  
حاضر پیگیری های  نش�ان می دهد سازمان برنامه و بودجه هنوز برنامه ای تحت عنوان برنامه 
هفتم توس�عه را تحویل مجلس نداده و در عوض وظیف�ه تعیین محورهای اصلی آن برعهده مجمع 
تش�خیص مصلحت نظام گذارده ش�ده که در نوع خود اتفاق بس�یار عجیب و بی س�ابقه ای است. از 
طرفی هم مجلس یازدهم هیچ فش�اری به دولت برای تدوین این برنامه نیاورده، در حالی که هر بار 
در پایان هر دوره پنج س�اله، برنامه دوره بعدی توسط سازمان برنامه اعام و برای بررسی به مجلس 
ارائه می شد. گفتنی است  برای یافتن پاسخ پرسش ها در این زمینه با سازمان برنامه و بودجه 
تماس گرفته اما هیچ یک از مقامات این نهاد )از جمله معاون اقتصادی و هماهنگی سازمان برنامه و 
بودجه( حاضر به مصاحبه در زمینه دلیل ارائه نشدن برنامه هفتم توسعه نشدند. از طرفی هم برای 
اطاع از محورهای کلی این برنامه که ظاهرا مقرر شده توسط مجمع تعیین شود با این نهاد، تماس 
گرفته ش�دد اما محمد سعیدی کیا، دبیر کمیس�یون زیربنایی و تولیدی مجمع تشخیص و همچنین 
میثم مظفر، رئیس مرکز مطالعات و بررس�ی های راهبردی مجمع تش�خیص از پاسخگویی پیرامون 
کلیات برنامه هفتم توس�عه امتناع کردند. البته به نظر می رس�د قرار اس�ت تا زمان اس�تقرار دولت 
سیزدهم همین برنامه ششم توسعه به مدت یک سال دیگر تمدید شود تا سازمان برنامه با مدیریت 

جدید وظیفه تدوین و ارائه برنامه هفتم را برعهده بگیرد.

عضو کمیس��یون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی 
گفت: به نظر می رس��د برنامه هفتم توسعه در دولت بعدی ارائه و برنامه 

ششم توسعه، یک سال تمدید  شود.
به گزارش خان��ه ملت، مهرداد گودرزوند چگینی، عضو کمیس��یون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی گفت: معمولا به این 
صورت اس��ت که باتوجه به همزمانی پایان این برنامه با دولت، ترجیح 
داده می ش��ود این لایحه توس��ط دولت بعدی به مجلس آورده ش��ود؛ 
بنابراین به نظر می رسد برنامه هفتم توسعه در دولت بعدی ارائه و برنامه 

ششم توسعه، یک  سال تمدید شود.
این نماینده مجلس شورای اسلامی درباره لزوم ارائه و اجرای به موقع 
برنامه هفتم توس��عه اظهار کرد: دولت ها باید به عنوان س��ند بالادستی 

به برنامه های توس��عه توجه کنند و به آن ملزم باشند اما در دولت های 
مختلف، دیده ش��ده به بهانه عملیاتی نبودن برنامه و عدم تطابق آن با 

سیاست ها، از اجرای برنامه ها سر باز زدند.
گودرزوند چگینی ضمن اش��اره به حس��ن همزمانی ش��روع به کار 
دولت ها با اجرایی شدن برنامه های توسعه تصریح کرد: برای جلوگیری 
از ش��ائبه ها و مشکلات همزمان با شروع به کار دولت ها، برنامه توسعه 
نیز اجرایی می ش��ود. در حقیقت اینکه برنامه ای نوشته شود و اجرایی 

نشود بسیار بد است.
ای��ن عضو کمیس��یون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس ش��ورای 
اس��لامی درب��اره تاثیرگذاری و اهمیت برنامه های توس��عه بر رش��د و 
پیش��رفت اقتصاد کشور خاطرنشان کرد: میزان تاثیرگذاری برنامه های 

توس��عه را باید با در نظر گرفتن ش��رایط تحری��م و بحران هایی که در 
کشور وجود دارد، ارزیابی کرد. 

مس��لما تحریم ها روی برنامه ها تاثیر گذاش��ته اما از طرفی ناچاریم 
برنامه داش��ته باش��یم، چراکه بدون برنامه نمی توان، به اهداف دس��ت 

یافت.
گودرزوند چگینی با اش��اره به نتایج اجرایی شدن برنامه های توسعه 
یادآور ش��د: در واقع دولت ها باید برای اجرای بهتر برنامه ها و رس��یدن 
ب��ه اهداف بیش��تر تلاش کنن��د؛ البته در بخش هایی نظی��ر گاز، برق، 
بهداش��ت و درمان و در مجموع در بخش های زیربنایی، برنامه شش��م 
توس��عه به خوبی اجرا شده است؛ کما اینکه در بخش هایی نظیر اقتصاد 

و معیشت مردم باید بیشتر تلاش شود.

عض��و  کات��ب،  غلامرض��ا 
کمیسیون تلفیق برنامه ششم 
توس��عه در مجل��س ش��ورای 
اسلامی به روند بررسی برنامه 
توس��عه ششم در مجلس قبل 
اش��اره کرد و به  گفت: 
درب��اره تدوین برنامه شش��م 

توس��عه نیز اختلافاتی بین دولت و مجلس در جریان 
بود که باعث ش��د حتی در اجرا نیز مش��کلاتی پیش 
بیای��د. وی در ادام��ه اف��زود: همانطور که گفته ش��د 
مجل��س در موارد زیادی اختلافاتی با دولت داش��ت و 
در نهایت برنامه به تصویب رس��ید اما در مرحله اجرا 
بس��یاری از موارد را دولت حتی اجرا هم نکرد و از زیر 

بار مسئولیتش در اسناد بالادستی شانه خالی کرد.
کاتب با اش��اره به نحوه اجرای برنامه های توسعه  در 
کش��ور توس��ط دولت، عنوان کرد: بخش هایی از این 
سندها که معمولا توس��ط دولت ها موردقبول نیست، 
از اس��اس به اجرا درنمی آیند و بخش های دیگری هم 
که اجرا می ش��وند نظارت چندانی روی عملکرد دولت 
نیس��ت. حتی سابقه داشته که دولتی به کلی این سند 

را کنار گذاشته و از اجرای آن سر باز زده است.
عضو کمیس��یون تلفیق برنامه شش��م توس��عه در 
مجلس ش��ورای اس��لامی ضمن یادآور ش��دن نحوه 
تخصی��ص منابع ب��رای طرح های توس��عه ای مدنظر 
برنامه ه��ای توس��عه، به  گفت: البت��ه دولت ها 
در بخش های��ی ک��ه بای��د منابعی تخصی��ص دهند، 
معم��ولا همکاری می کنند اما ای��ن طرح ها به گونه ای 
اجرا می ش��وند که طبق محورهای مش��خص شده در 

برنامه های توسعه نیست.
این اقتصاددان و اس��تاد دانش��گاه در پایان با اشاره 
به اجرایی نشدن اغلب موارد این برنامه ها خاطرنشان 
ک��رد: همان طور ک��ه پیش تر نیز گفته ش��د مجلس 
کشمکش های زیادی بر سر اجرای برنامه توسعه ششم 
با دولت داش��ت. نه تنها دولت در اغلب مقاطع زیر بار 
اج��رای برخی بندها نمی رفت، بلک��ه حتی در تدوین 
آنها نی��ز به کلی حرف خودش را می زد. این رویکرد با 
ش��دت و ضعف در دولت های قبلی هم تکرار شده بود 
و همین رویکرد نس��بت به سایر برنامه های توسعه ای 
پنج س��اله وجود داش��ته و به همین دلیل اس��ت که 
می بینیم اهدافی که در برنامه های شش گانه توسعه تا 

امروز مشخص شده بود، میسر نشده است.

مرتض��ی کاظم��ی، اقتصاددان و پژوهش��گر توس��عه 
با اش��اره به تجربه کش��ورهای توس��عه یافته به  
گف��ت: کش��ورهای دیگ��ر دنیا که مس��یر توس��عه را 
پیموده و به مقصد رس��یده اند برنام��ه ای مانند آنچه ما 
به اجرا گذاش��تیم، نداش��ته اند، بلکه یک سری اصول و 
ارزش هایی که توسط علم اقتصاد نیز مورد تایید بوده را 
سرلوحه کار قرار داده  و با همین رویکرد کشور را اداره 

کرده اند که در نهایت به توسعه نیز رسیده اند.
برنامه ریزی ناکارآمد �

الگوه��ای  دانس��تن  سوسیالیس��تی  ب��ا  کاظم��ی 
برنامه نویس��ی برای توس��عه، عنوان کرد: اساس��ا ایده 
برنامه نویس��ی برای رسیدن به پیش��رفت و توسعه یک 
ایده سوسیالیس��تی اس��ت. وقتی به کش��ورهایی نگاه 
می کنیم ک��ه می خواهند ب��ا ایده نوش��تن برنامه های 
توس��عه ای در این مسیر حرکت کنند، متوجه می شویم 
هی��چ  یک به نتیجه نرس��یده اند. حت��ی در اغلب موارد 

پسرفت و بدتر شدن اوضاع را هم می توان دید.
این پژوهشگر اقتصاد با اشاره به تجارب بقیه کشورها 
در این زمینه یادآور شد: این دست کشورها تلاش دارند 
با دس��تور دادن و برنامه ریزی به شکل ایجابی در مسیر 
پیشرفت قدم بردارند. چنین چیزی در واقع امکان پذیر 
نیس��ت. نمونه های موفق توس��عه یافتگی ب��ا ایده های 
ایجابی ش��روع به کار نکرده اند، بلکه با رویکرد س��لبی 
راه توس��عه را در پیش گرفته اند و نتایج درخش��ان آن 
را نیز می توانیم ببینیم. وی ادامه داد: در این کش��ورها، 
جامعه مدنی تمام تلاش خود را به کار بسته تا به دولت 
بگوید که کمت��ر مزاحمت ایجاد کن��د. در این صورت 
مردم می توانند کار کرده و کش��ور را به س��وی توسعه و 

پیشرفت هدایت کنند.
ای��ن تحلیلگر اقتص��ادی به رویکرد دول��ت در ایران 

اشاره و تاکید کرد: در کشور ما نیز نوعی نگاه 
چپ زده در بین مس��ئولان کش��ور رواج دارد. 
ع��ده ای فکر می کنند می توانن��د در یک اتاق 
بنش��ینند و اصولی را تعیین کنند و به زور آنها 
را به خورد جامعه بدهند تا کش��ور پیش��رفت 
کن��د، در حال��ی که هی��چ ی��ک از نمونه های 
توس��عه یافتگی در جهان از چنی��ن الگوهایی 

پیروی نکرده اند.
پیشنهادی عملیاتی �

کاظمی با ارائه پیش��نهادی برای دستیابی به توسعه 
همه جانب��ه و پایدار به  گف��ت: در قدم اول باید 
دست از برنامه نوشتن های متمرکز برداشت و از سویی 
ه��م مزاحمت های دولت برای فعالان اقتصادی را کمتر 
کرد تا این قش��ر بتواند با آزادی عمل در راستای تولید 
و ساخت وساز در کشور گام بردارد. در این صورت است 
که می توان ش��اهد کاهش نرخ بی��کاری، تورم، فقر و... 
ب��ود. از طرفی ه��م با فعالیت نیروهایی که مس��تقل از 
دولت هس��تند، کش��ور به طور خودکار به سوی توسعه 
حرک��ت می کند و نیازی ه��م به هزینه ک��ردن منابع 

کشور برای نوشتن برنامه نیست.
این اقتصاددان با توضیح درباره سازکار آزاد گذاشتن 
م��ردم ب��رای فعالیت ه��ای اقتصادی مول��د، بیان کرد: 
منظ��ور از فع��الان اقتصادی ه��م افرادی نیس��ت که 
کارخانج��ات بزرگ و تولیدی های غول پیکر دارند، بلکه 
همین مردم عادی ک��ه واحدهای کوچکی را می توانند 
راه ان��دازی و اداره کنند باید در پیش��انی صف توس��عه 
بایس��تند. متاس��فانه هر کس��ی می خواهد کسب وکار 
کوچکی را راه بیندازد، با موانع بی شماری روبه رو است 
که یا توس��ط حاکمیت ایجاد می ش��ود یا توسط دولت 

این موانع تقویت و حمایت می شود.

وی اف��زود: به طور مث��ال فارغ التحصیلان 
حق��وق در ایران بای��د مجوزهای بس��یاری 
بگیرند. در مواردی دیده ش��ده ک��ه افراد تا 
۵۰ س��الگی هم موفق به دریافت مجوزهای 
لازم ب��رای تاس��یس ی��ک دفت��ر مش��اوره 
حقوق��ی نش��ده اند، در حال��ی ک��ه اگر این 
فارغ التحصی��لان در تاس��یس مراکز حقوقی 
آزادی کافی را داش��ته باش��ند، در زمان کوتاهی شاهد 
تحولی عظیم در بخش خدمات رسانی حقوقی به مردم 

خواهیم بود.
الگوی شکست خورده را رها کنیم �

این پژوهش��گر توس��عه به تجربه کش��ورهایی که در 
مس��یر رسیدن به توس��عه شکس��ت خورده اند اشاره و 
عن��وان کرد: وقتی فضایی وجود دارد که براس��اس آن 
نمی توان به توس��عه یافتگی کشور امیدوار بود، بسیاری 
هم فکر می کنند کش��ورهای توس��عه یافته برنامه های 
۱۰۰ ساله و ۵۰ ساله دارند، در صورتی که هیچ یک از 
الگوهای موفق توس��عه در جهان چنین سازکاری را در 
پیش نگرفته اند و فقط زمینه را برای پیش��رفت کش��ور 
فراهم می کنند تا مردم خودش��ان در این مس��یر پیش 
بروند. کاظمی در پایان خاطرنش��ان کرد: کش��ورهایی 
مانند کره شمالی و ونزوئلا سازمان های عریض و طویلی 
را تاسیس می کنند که فقط برنامه ریزی کنند تا کشور 
به توسعه دست پیدا کند، در حالی که منابع کشور باید 
برای همان س��ازمان که کارمن��دان زیادی دارد، صرف 
شود اما در عوض نتیجه مثبتی هم عایدشان نمی شود. 
هیچ یک از کش��ورهایی که از چنین الگویی اس��تفاده 
کرده اند، نه تنها به توس��عه دس��ت نیافته اند، بلکه فقط 
دولت را بزرگ ت��ر کرده اند که طبیعتا باعث ناکارآمدی 

بیشتری نیز شده است.

فارغ از اینکه برنامه های ش��ش گانه توسعه تا به حال 
چقدر اجرایی ش��ده، موضوع تدوین نکردن آن توس��ط 
دول��ت ب��ا توجیه اینکه س��ال آینده دول��ت دیگری بر 
 س��ر کار خواهد ب��ود کام��لا غیرمنطق��ی و نامتعارف

 است.  کارشناسان معتقدند چنین رویکردی که ناشی 
از درگیری های بین جناح های مختلف اس��ت، می تواند 
به ضرر کشور تمام شود و هزینه این کشمکش ها را نیز 

م��ردم ایران خواهند پرداخت.  دقیقا چنین مس��ئله ای 
درب��اره لایحه بودجه ۱۴۰۰ نیز مطرح اس��ت؛ در یک 
م��اه اخیر صحن مجلس ب��ه میدانی ب��رای تقابل بین 
نماین��دگان دوره یازدهم مجل��س و دولت دوازدهم بر 
س��ر بودجه ۱۴۰۰ تبدیل شده است. هرچند تنها پس 
از ۱۰ روز نماین��دگان به لایح��ه ای که اصلاحیه ای هم 
نداش��ت، رای مثب��ت دادند اما س��یگنالی که جامعه از 

این تنش ها دریافت می کند بی تفاوتی مسئولان نسبت 
به وضعیت اقتصادی کش��ور است. صاحب نظران بر این 
باورند که در حالی که دولت و مجلس حتی نس��بت به 
س��اده ترین امور مدیریت اقتصادی کش��ور بی تفاوتی از 
خود نش��ان می دهند، نمی توان امیدوار بود که کش��ور 
قدم در مسیر توسعه بردارد؛ حالا مهم نیست که برنامه 

باشد یا نباشد، در هر حال درجا می زنیم!

 اساس��ا ایده برنامه نویس��ی برای رسیدن به پیش��رفت و توسعه 
یک ایده سوسیالیستی است. وقتی به کشورهایی نگاه می کنیم که 
می خواهند با ایده نوشتن برنامه های توسعه ای در این مسیر حرکت 

کنند، متوجه می شویم هیچ  یک به نتیجه نرسیده اند

نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی به وزارت ارتباطات مجوز دادند که ۵۰۰ 
میلیارد تومان برای س��رمایه گذاری اجرای طرح های دولت الکترونیک و توسعه 
خدم��ات الکترونیک و تا 3۰۰ میلیارد تومان برای توس��عه اینترنت روس��تایی 
اختصاص دهد. به گزارش ایس��نا، نمایندگان در جلس��ه علنی عصر چهارشنبه و 
در ادامه بررس��ی جزئیات لایحه بودجه ۱۴۰۰ در بخش هزینه ای دو بند ب و ج 
تبصره ۱۸ را تصویب کرده و بند الف را برای بررس��ی بیش��تر به کمیسیون تلفیق 
ارجاع دادند. براس��اس بند ب به ش��رکت های تابع��ه وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات اجازه داده می ش��ود با معرفی معاون��ت علمی فناوری رئیس جمهوری 
و ب��ا تایید وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ت��ا مبلغ  هزار و۴۰۰  میلیارد ریال را 
از محل منابع داخلی خود و برای کمک به س��رمایه گذاری های خطرپذیر، ایجاد 
کارور )اپراتور(ه��ای ارائه کننده خدمات الکترونیکی در کلیه بخش ها، حمایت از 
طرح )پروژه(های توسعه ای اشتغال آفرین یا صادرات کالا و خدمات در این بخش 
توسط بخش های خصوصی و تعاونی با اولویت شرکت های سرمایه گذار خطرپذیر 
به صورت وجوه اداره ش��ده براس��اس آیین نامه ای که با پیشنهاد مشترک وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعات و س��ازمان برنامه و بودجه کش��ور تهیه می شود و به 
تصویب هیأت وزیران می رسد، اختصاص دهند و مابه التفاوت نرخ سود را از محل 
آن پرداخت کنند. براس��اس بند ج ب��ه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اجازه 
داده می ش��ود از طریق سازمان توسعه ای و شرکت های تابعه خود در چهارچوب 
ماده )۲۷( قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت 
)۲( به منظ��ور اج��رای طرح )پروژه(ه��ای دولت الکترونیک و توس��عه خدمات 

الکترونیکی ازجمله موضوع ماده )۶۹( قانون برنامه ششم توسعه اقدام کند.
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دولت بعدی برنامه هفتم توسعه را ارائه می کند

برنامه ریزی ما را به توسعه نمی رساندبرنامه ششم هم بی حاشیه نبود

سخن پایانی...
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با توج��ه به اینک��ه زمان زیادی ب��ه پایان 
کار دولت دوازدهم باق��ی نمانده و همچنین 
ب��ا نگاهی به ش��رایط اقتص��ادی و اجتماعی 
ایران درمی یابیم که بازار س��هام، دس��ت کم 
در ماه ه��ای اخیر به یکی از نقاط تقاطع مهم 
برای منابع مالی و انسانی کشورمان بدل شده 
اس��ت. از همین رو، س��مت ریاس��ت سازمان 
بورس برخلاف گذش��ته، به یکی از مهم ترین 
مس��ئولیت های دولتی ایران بدل شده است. 
همین امر، نش��انگر اهمیت بحث مدیریت در 
این حوزه اس��ت که باید مورد توجه مقامات 

بالادستی نیز قرار بگیرد.
به طور کلی، بازار سهام متعلق به همه مردم 
ایران اس��ت و نباید آن را در دسته بندی ها و 
جناح بندی های سیاس��ی وارد ک��رد؛ بنابراین 
ف��ارغ از اینکه هر جناح��ی بخواهد جایگزین 
دول��ت کنونی ش��ود، باید این ب��ازار را حفظ 
کرد. س��ازمان بورس نیز نباید با تغییر دولت 
ی��ا کادر مدیریتی، دچار تحولات اساس��ی و 

غیرکارشناسانه شود.
آنچه باید در این شرایط مورد توجه مدیران 
س��ازمان بورس باش��د این اس��ت که بتوانند 
یک برنامه و نقش��ه راه جامع��ی را برای بازار 
س��رمایه تهران ترس��یم کنند تا حتی اگر در 
دولت بعدی مدیران این سازمان تغییر کردند 
هم س��هامداران بتوانند آینده ای��ن بازار را تا 
حد زی��ادی پیش بینی کنن��د. چنین اقدامی 
می تواند یک اس��تراتژی مش��خص و مناسب 
را ب��رای بازار بورس ایجاد کند و بدون ش��ک 
خدم��ت بزرگی اس��ت ک��ه مدی��ران کنونی 
س��ازمان ب��ورس می توانن��د آن را به نام خود 

ثبت کنند.
بورس پیشرانه اقتصادی �

تحقیقات نشان داده توسعه بازار سرمایه در 
کشورهای گوناگون، موجب توسعه اقتصادی 
آن کشورها نیز شده است. البته به این شرط 
که بتوان از ظرفیت های این بازار اس��تفاده و 
سیاست گذاری های س��اختاری در این زمینه 
را ب��ه طور کارشناس��انه و دقیق اجرا کرد. در 
این صورت، بازار سرمایه به عنوان یک پیشرانه 
مه��م اقتصادی به ش��مار م��ی رود و م��ا نیز 
می توانیم به خوبی از این ظرفیت بهره ببریم.

اما اگر قرار باش��د ای��ن بازار که همه در آن 
سردرگم هستند به همین نحو مدیریت شود 
و هر کسی در هر لحظه ای یک تصمیم بگیرد، 
نخواهیم توانست از ظرفیت های بازار سرمایه 
استفاده کنیم. اگر این رویه ادامه داشته باشد، 
در نهایت با 3درصد تامین مالی از سوی بازار 
بورس مواجه خواهیم بود که در برابر بازارهای 
موفق جهان بسیار ناچیز و اندک است. توجه 
داش��ته باش��ید که همین امسال یک فرصت 
تاریخی بود که بتوانیم از این هجوم نقدینگی 
به بازار بورس اس��تفاده کنیم و این س��رمایه 
عظیم را در بازار س��هام ته��ران ماندگار کرده 
و در نهایت تولید را هم تقویت کنیم. طبیعتا 
اگر چنی��ن اتفاقی می افتاد و بخش تولید نیز 
تقویت می ش��د، می توانس��تیم با یک توسعه 
اقتصادی پایداری روبه رو ش��ویم که کشور را 

با یک جهش بزرگ به پیش می راند. 
اما در هیچ زمینه ای آمادگی نداش��تیم، از 
عمق بازار و گستردگی آن گرفته تا مشکلات 
زیرساختی و اختلالات سامانه معاملات، همه 
و همه دس��ت به دس��ت هم دادن��د تا بخش 
بزرگی از این س��رمایه وارد شده از بازار خارج 
ش��ود و دوباره به بخش های موازی بازگردد. 
ما هیچ چش��م اندازی در ب��ازار بورس نداریم. 
مث��لا نمی دانیم که دو س��ال بعد در بازار چه 
اتفاق��ی رخ خواه��د داد. چنین م��واردی در 
بازاره��ای معتبر و بزرگ جهان یک امر پیش 
پا افت��اده اس��ت و س��هامداران می توانند به 
سادگی چش��م اندازی که پیش روی بازارهای 
س��هام اس��ت را برای خود ترسیم و طبق آن 

برنامه ریزی کنند.
 اما چون ما هیچ برنامه درست و مشخصی 
نداری��م، ه��ر روز خودمان را درگیر مس��ائل 
جزئ��ی و مخربی مانن��د شاخص س��ازی و... 
می کنیم. این مس��ئله باعث از دس��ت رفتن 
وقت و انرژی می ش��ود و هیچ پیش��رفتی نیز 
در این زمینه رخ نمی دهد.  ای کاش مسئولان 
ما دلس��وزی لازم را به خ��رج دهند و در این 
راستا قدم بردارند تا بتوانیم از این ظرفیت به 
نحو احسنت استفاده کنیم، در حالی که بدون 
ش��ک می توان ادعا کرد توسعه بازار سهام در 
ای��ران می تواند موج��ب توس��عه همه جانبه 

اقتصادی کشورمان شود.

بورس سیاسی 
نشود! 

حمید میرمعینی
کارشناس ارشد بازار سهام

بانک  مرکزی قلک دولت  نیست
در گفت وگو با مدیرکل اسبق بازرسی بانک مرکزی مطرح شد:

بان�ک مرک�زی به عنوان نهادی ک�ه تصدی ب�ازار ارز و همچنین وظیفه سیاس�ت گذاری پولی 
و بانک�ی کش�ور را بر عهده دارد، نقش بس�یار مه�م و حیاتی در اقتصاد ایران ب�ازی می کند؛ از 
همین رو روس�ای بانک مرکزی همواره به عنوان چهره های ش�اخص در تاریخ اقتصاد کش�ورمان 
در یاده�ا مانده اند.   برای بررس�ی عملک�رد بانک مرکزی در حوزه مدیری�ت بازار ارز نزد 
یکی از مدیران پیش�ین این نهاد رفته که به گواه رس�انه ها، کارنامه روش�نی را از خود به یادگار 
گذاش�ته است. یوسف کاووسی که مدیرکل بازرسی بانک مرکزی بوده، درحال حاضر به بسیاری 
از تصمیم�ات بان�ک مرکزی نق�د دارد اما به طور کلی عملکرد بانک مرکزی را با در نظر داش�تن 
وضعیت اقتصادی کشور مثبت ارزیابی می کند. کاووسی که درحال حاضر در قامت یک کارشناس 
اقتصاد با رس�انه های زیادی از جمله س�یمای جمهوری اس�امی ایران همکاری می کند، یکی از 
طرفداران اس�تقال بانک مرکزی اس�ت و این راهکار را بهترین روش برای حل مشکاتی مانند 
تورم می داند که وظیفه کنترل آن بر عهده همین نهاد قراردارد اما تقریبا در هیچ دوره ای موفق 

به انجام این وظیفه نشده است.

بان�ک  � س�پهرکارت های  یک س�اله  تمدی�د 
صادرات ایران

به منظور جلوگیری از شیوع بیش��تر بیماری کرونا، اعتبار 
س��پهرکارت های این بانک به طور سیستمی یک سال تمدید 
شد و سپهرکارت هایی که تاریخ اعتبار آنها در سال ۱۴۰۰ به 

پایان می رسد، تا سال ۱۴۰۱ تمدید خواهند شد.
به گ��زارش روابط عمومی بانک صادرات ای��ران، با ابلاغیه 
بانک مرک��زی و اقدامات اداره کل خدمات نوین بانکی بانک 
صادرات ایران، س��پهرکارت هایی که اعتب��ار آنها در ماه های 
س��ال ۱۴۰۰ به پایان می رس��د، تا ماه متناظر س��ال ۱۴۰۱ 
تمدید خواهد شد. همچنین سپهرکارت هایی که اعتبار آنها 
در روزهای پایانی سال ۹۹ به پایان می رسد، به طور خودکار 
به مدت یک س��ال تمدید شده  و نیازی به مراجعه حضوری 

به بانک نیست.
گام بزرگ بانک پارس�یان در مسیر بانکداری  �

دیجیتال و حفظ سلامت مردم 
بانک پارس��یان ش��رایطی را فراهم آورده که احراز هویت 
مش��تریان جدید ب��رای افتتاح حس��اب بانک��ی و همچنین 
احراز هویت ثبت نام ش��دگان در سامانه سجام نیز به صورت 

غیرحضوری انجام ش��ود. بر این اساس، بانک پارسیان امکان 
ثب��ت تقاضای احرازهویت برای متقاضیان براس��اس انطباق 
الکترونی��ک چهره متقاضی با تصویر ثبت احوال را به صورت 
جامع و کامل در بس��تر همراه بانک مهیا کرده و دیگر نیازی 

به مراجعه حضوری برای احراز هویت نیست.
به عبارتی، بانک پارسیان در طراحی سامانه »احراز هویت 
غیرحض��وری« تلاش ک��رده 3 ضلع مثل��ث را فراهم کند تا 
مش��تری با خیال آس��وده خدمات مورد نیاز را دریافت کند. 
کافی است نسخه جدید همراه بانک پارسیان را نصب کرده و 
با ارسال تصاویر مدارک هویتی و همچنین ویدئوی زنده، به 
خانواده بزرگ مش��تریان بانک پارسیان بپیوندید و اگر مایل 
بودی��د کارت نقدی خود را درب منزل/محل کارتان از مامور 

پست تحویل بگیرید.
استفاده از ظرفیت های بانک رفاه برای توسعه  �

استانی
اسماعیل لله گانی، مدیرعامل بانک رفاه در دیدار با استاندار 
آذربایج��ان غربی اظهارکرد: در راس��تای ایفای مس��ئولیت 
اجتماعی، بانک رفاه کارگران اقدام به حمایت از تأس��یس 3 
مدرسه و یک سالن ورزشی در این ستان کرده و امیدواریم با 

این اقدامات توس��عه ای، گامی هر چند کوچک در راه توسعه 
استان برداشته باشیم. 

ب��ه گ��زارش روابط عمومی بان��ک رفاه کارگ��ران، لله گانی 
تصری��ح کرد: کمک ب��ه واحدهای تولیدی، تأمین س��رمایه 
در گردش آنها، مش��ارکت در طرح ها و پروژه های نیمه تمام 
و کمک به اش��تغال از جمله اس��تان آذربایجان غربی، جزو 

برنامه های اصلی بانک رفاه کارگران است.
طرح تس�هیلاتی بانک دی ویژه بانوان معرفی  �

شد
در طرح تس��هیلاتی بانک دی ویژه بانوان که با هدف ارج 
نهادن به بانوان کش��ور، از ابتدای اس��فند امسال آغاز شده، 
تمامی بانوان ش��اغل و غیرشاغل کش��ور می توانند با افتتاح 
حساب قرض الحسنه جاری با حداقل مبلغ ۲۰ میلیون ریال، 
از محل امتیاز میانگین حساب خود، کارت اعتباری حداکثر 
ب��ه مبلغ ۵۰۰ میلیون ریال، با نرخ ۱۸ درصد و اقس��اط 3۶ 

ماهه دریافت کنند.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی بان��ک دی، ام��کان واگذاری 
امتی��از دریافت تس��هیلات به همس��ر ی��ا فرزن��دان و ارائه 
خدمات بیمه ای مانند ارائه تخفی��ف در انواع بیمه نامه برای 

افتتاح کننده حس��اب یا همسر و فرزندان وی از دیگر مزایای 
جانبی این طرح است.

بهره برداری از واحد تولیدی س�نگاب ماکو با  �
حمایت بانک ملی ایران 

واح��د صنعت��ی و معدنی برش س��نگ تراورتن و مرمریت 
شرکت معدن جویان سنگاب ماکو در استان آذربایجان غربی 
با حضور مرتضی بانک مش��اور رئیس جمهوری و دبیرشورای 
عالی مناطق آزاد، محمدمهدی شهریاری استاندار آذربایحان 
غرب��ی، محمدرضا عبدالرحیمی مدیرعامل س��ازمان منطقه 
آزاد ماکو، محم��د علیپور نماینده م��ردم ماکو و چالدران و 
علی اصغر اصغرزاده رئیس اداره امور ش��عب اس��تان و دیگر 

مسئولان افتتاح و به بهره برداری رسید.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی بانک مل��ی ای��ران، این واحد 
صنعتی معدن��ی که ب��ا هدف جلوگیری از خام  فروش��ی انواع 
س��نگ های تزئینی اس��تخراجی از معادن ماکو احداث شده 
ب��ا حمایت بان��ک ملی ای��ران و اعطای ۱۵۰ میلی��ارد ریال 
تسهیلات از سوی اداره امور شعب استان و از محل مصوبات 
کارگروه رونق تولید اس��تان آذربایجان غربی به بهره برداری 

رسیده است.

در س��ال هایی که عبدالناصر همتی، مدیریت بانک مرکزی را بر عهده 
دارد، حواش��ی پیرامون این نهاد به قدری بوده که به طور قطع این دوره 
نیز به عنوان یکی از مقاطع پرحاشیه بانک مرکزی در خاطر مردم خواهد 
ماند. از تنش ها و نوس��انات بازار ارز گرفته تا عملکرد بانک ها و همچنین 
کش��مکش های بین مجلس و دولت، نمونه هایی از چالش های مدیریتی 

در بانک مرکزی هس��تند که باعث شده کارشناسان بسیاری نوک پیکان 
انتق��اد را به س��وی همتی بگیرن��د. البته عده دیگ��ری از صاحب نظران 
اقتصادی معتقدند بانک مرکزی در دوره ای که تیم مدیریتی فعلی هدایت 
آن را بر عهده داش��ته، توانس��ته با توجه به ش��رایط بسیار سخت کشور، 
بازار را به نحوی شایس��ته اداره و از هرگونه تنش جدی جلوگیری کند. 

ای��ن گروه از تحلیلگران عملکرد بانک مرکزی به ویژه در یک س��ال اخیر 
را درخش��ان دانس��ته و آن را نمونه ای برای مدیریت موفق در دوره های 

بحرانی می دانند.
در ادام��ه گفت وگوی  را با یوس��ف کاووس��ی، مدیرکل اس��بق 

بازرسی بانک مرکزی می خوانید.

ش�ما در گفت وگوه�ای گوناگ�ون ب�ه ل�زوم  �
اس�تقال بانک مرکزی از س�ایر ارکان حاکمیتی 

تاکید کرده اید، دلیل آن چیست؟
اگر ملاک را نظام های بانکی در کش��ورهای توس��عه 
یافته بگذاریم که تجارب موفقیت آمیزی هم داش��ته اند، 
می بینی��م که در یچ یک از این کش��ورها، بانک مرکزی 
قلک حاکمیت نیست و از یک استقلال نسبی برخوردار 
است. اما در کشور ما حتی نامزدهای نمایندگی مجلس 
هم برای جلب نظر مردم وعده تاس��یس فرودگاه، جاده، 
بیمارستان و... می دهند که همگی احتیاج به منابع دارد 
ک��ه روح بانک مرک��زی هم از این وعده ه��ا خبر ندارد. 
وقتی که دولت ها درآمد نداشته باشند یا منابع کافی در 
اختیارش نباش��د، بار وعده های بی پشتوانه این مقامات 
بر دوش بانک مرکزی است، چراکه باید همه منابع لازم 
ب��رای اجرای ای��ن طرح ها را فراهم کن��د. برای این کار 
هم بانک مرکزی مجبور به چاپ پول بی پش��توانه است، 
وقتی هم که چنین کاری انجام می شود، نقدینگی رشد 

می کند و تورم شدت می گیرد. 
و ش�ما راه�کار را در اس�تقال بانک مرکزی  �

می دانید؟
بله دقیقا! اگر بانک مرکزی در ایران از استقلال نسبی 
برخوردار باش��د می تواند خود سیاست گذاری های پولی 
را به اجرا درآورد، تنها در این صورت اس��ت که می توان 
بانک مرکزی را به خاطر کنترل نش��دن نرخ تورم مورد 
پرسش قرار داد. اما حالا که بانک مرکزی استقلال عملی 
ندارد و هرگاه دولت با کس��ری مواجه ش��ده دس��ت به 
دامان دس��تگاه چاپ پول بانک مرکزی می شود، در این 
ص��ورت که نمی توان بانک مرکزی را موآخذه کرد. البته 
به عملکرد بانک مرکزی انتقادات زیادی وارد اس��ت اما 

موضوع استقلال بانک مرکزی بحث دیگری است.
درباره ماجرای ب�ورس و همچنین پایین نگاه  �

داش�تن نرخ بهره نیز چنین سازکاری را مشاهده 
کردیم.

کاملا درست است. بارها در رسانه ها دیدیم و شنیدیم 

که وزیر اقتصاد به رئیس بانک مرکزی اعتراض می کرد 
ک��ه چ��را نرخ بهره بین بانکی یا نرخ س��ود س��پرده ها را 
کاهش نمی دهد. وزیر اقتصاد به استناد همین موارد بود 
که رئیس بانک مرکزی را تلویحا به عنوان مقصر وضعیت 
بازار سهام معرفی می کرد. در حالی که چنین خواسته ای 
از بانک مرکزی اصلا درست نیست، اظهارات آقای وزیر 
به این معناس��ت که سود سپرده را پایین بیاورید تا پول 
مردم بانک بسوزد و مردم مجبور شوند سرمایه خود را به 
بورس منتقل کنند.  در حالی که وقتی پول از بانک خارج 
می شود و به بازارهای موازی مانند مسکن، خودرو، ارز، 
طلا و... وارد ش��ود می تواند توازن و تعادل را برهم بریزد 
و مردم را دچار مش��کل می کند. حالا هم ضرردیده های 
ب��ورس راهی بازار ارزهای دیجیتال می ش��وند که هیچ 
امنیت��ی ن��دارد. همه اینها به دلیل این اس��ت که س��ود 
س��پرده گذاری در بانک ها پایین است و مردم مجبورند 
بی��ن بازارهای موازی گردش کنن��د تا از کاهش ارزش 

پول در امان بمانند. 
یعنی معتقدید نرخ س�ود سپرده باید افزایش  �

پیدا کند؟
در واقع نرخ سود سپرده درحال حاضر بی معنی است. 
اگر نرخ س��ود س��پرده های بانکی را ۱۸ یا ۲۰درصد در 
نظ��ر بگیری��م، با توجه به نرخ ت��ورم بالای 3۵درصدی، 
س��پرده گذاران در پایان یک س��ال حداقل ۱۵درصد از 
ارزش پ��ول خود را از دس��ت داده اند. پس اصلا منطقی 
نیس��ت که افراد پول خود را در بانک ها به عنوان سپرده 
ن��گاه دارند، اما بازارهای دیگر نی��ز هیچ تضمینی برای 
سوددهی ندارند، به همین دلیل است که تاکید دارم اگر 
بانک مرکزی استقلال کافی را داشته باشد می توان ثبات 
اقتصادی بیش��تری را در جامعه داش��ت و سرمایه های 
م��ردم نی��ز در معرض خط��ر قرار نمی گی��رد. اگر بانک 
مرکزی می توانس��ت مس��تقل عمل کند، اصلا شاخص 
کل ب��ورس بالای ۲میلیون واح��د نمی رفت که افراد را 
به س��مت این بازار بکش��اند و تنها پس از مدت کوتاهی 

سرمایه عده زیادی پودر شود. 

در آن مقطع نرخ بهره بین بانکی را تا ۸.5 تا 10  �
درصد نیز کاهش دادند.

چنی��ن کاری به این معناس��ت که بانک ها هرجا پول 
کم بیاورند با نرخ ارزان می گیرند و نرخ سود سپرده نیز 
روی ۱۵درصد می ایستد. در این شرایط است که شاهد 
بودیم هجوم بی س��ابقه مردم به س��مت بورس رخ داد و 
ش��رکت های حقوقی هم از این فضا که خالی فروش��ی 

بزرگی اتفاق افتاد نهایت سوءاستفاده را بردند. 
البته از اواخر ش�هریور بانک مرکزی نرخ بهره  �

بین بانکی را بالا برد و اتفاقاتی در بازار س�هام رخ 
داد. شما این اتفاق را چطور تحلیل می کنید؟

اولا باید بگویم که من کارش��ناس بازار سرمایه نیستم 
اما همانطور که گفتید در اواخر ش��هریور بانک مرکزی 
ن��رخ بهره بین بانک��ی را تا ۲۰درصد هم افزایش داد که 
بع��دا تا ۱۸درصد هم کاهش یافت، همزمان با این اقدام 
بانک مرکزی دیدیم که شاخص کل بورس تهران شروع 
به ریزش های س��نگین ک��رد و وزارت اقتصاد هم بانک 
مرکزی را متهم می کرد که باعث ش��ده سهامداران ضرر 
کنن��د. در حال��ی که این اتفاق نش��ان داد رش��د بورس 
بنیادین و پش��توانه دار نبوده اس��ت، چنین رشدی با هر 
تلنگری می تواند بریزد و ارزش��ی ندارد. اما دس��ت آخر 
همه کاس��ه کوزه ها را بر س��ر رئی��س کل بانک مرکزی 

شکستند. 
فکر می کنید بانک مرکزی نرخ سود سپرده را  �

برای سال 1400 در چه بازه ای تعیین خواهد کرد؟
با توجه به وضعیتی که در کشور می بینیم و با در نظر 
گرفتن شرایط بازار سهام که ریزش های شدیدی داشته 
اس��ت به نظر می رسد بانک مرکزی قصدی برای کاهش 
یا افزایش چش��مگیر نرخ سود سپرده نخواهد داشت. از 
همی��ن رو فکر می کنم نرخ س��ود بانک��ی در همین بازه 
۱۸درص��دی باقی بماند، حداقل ت��ا پایان دولت کنونی 

احتمالا این رویه ادامه خواهد داشت. 
 از بح�ث ب�ازار س�هام خارج ش�ویم، روزنامه  �

 در حس�اب رس�می اینس�تاگرامی خ�ود 

نظرس�نجی را برگزار کرد و از مخاطبان خواس�ت 
ن�رخ ارز را تا پایان س�ال99 بین دو ب�ازه کمتر از 
20هزار تومان یا بالاتر از 20هزار تومان پیش بینی 
کنن�د. نتیجه بس�یار جال�ب بود چراک�ه بیش از 
75درص�د مخاطبان نظرش�ان بر باقی ماندن نرخ 
دلار در کان�ال ب�الای 20ه�زار تومان ب�ود و فقط 
25درصد نسبت به کاهش نرخ دلار به زیر 20هزار 
توم�ان در روزه�ای باقیمانده از امس�ال امیدوار 

بودند. نظر شما در این زمینه چیست؟
به اعتقاد من مردم اقتصاد را به خوبی می شناس��ند و 
درک می کنند. من هم کاملا با مخاطبان روزنامه ش��ما 
موافق هس��تم، چراکه نشانه ای برای کاهش نرخ دلار تا 
پایان امس��ال نمی بینم و فکر ه��م نمی کنم قیمت های 
زیر ۲۰هزار تومان را در این دو هفته باقیمانده از امسال 

شاهد باشیم. 
اما گفته می ش�ود که با آزادسازی منابع ارزی  �

ایران در کره جنوبی احتمالا با اجرای سیاست های 
ارزپاشی سعی در کاهش نرخ دلار داشته باشند.

 باز هم بحث اس��تقلال بانک مرکزی مطرح می شود، 
چراکه اگر هم منابع ارزی آزاد ش��وند، رئیس کل بانک 
مرک��زی با وجود ابراز مخالفت با اجرای سیاس��ت هایی 
مش��ابه تزریق دلار به ب��ازار ارز، احتمالا مجبور به عمل 
کردن به این سیاست ها خواهد بود. در حالی که کاهش 
نرخ ارز از طریق اجرای این سیاست ها نمی تواند ماندگار 
باشد و منطقی نیست، فکر هم می کنم اگر بانک مرکزی 
مس��تقل بود آقای همتی چنین تصمیمی را نمی گرفت.  
ام��ا نباید فرام��وش کرد که چنین کاهش هایی منش��أ 
اقتص��ادی ندارند و اگر هم انجام ش��وند نمی توانند دوام 
داش��ته باشند. پس مخاطبان روزنامه درست پیش بینی 
کرده اند و نشانه هایی از کاهش نرخ دلار با اتکا به اصول 
و قواعد علم اقتصاد وجود ندارد. از سویی هم تا منابع ما 
از خارج به کشور بازگردد، معلوم نیست چه مدتی طول 
بکشد، پس به احتمال زیاد فعلا شاهد کاهش نرخ دلار 

در بازار آزاد نخواهیم بود. 

مع��اون اداره نظام های پرداخ��ت بانک مرکزی گفت: براس��اس قانون 
ش��ورای عالی مبارزه با پولشویی و مصوبه هیات دولت در سال ۹۸ مبادله 

رمزارزها در کشور ممنوع است.
به گزارش خبرآنلاین، محمدرضا مانی یکت��ا در برنامه گفت وگوی ویژه 
خبری ۲ ش��نبه شب شبکه دو س��یما افزود: مردم بدانند خطرهای این 
رمزارزها بس��یار زیاد بوده و پرونده های بس��یاری در زمینه کلاهبرداری، 
سرقت از کیف پول و مسدود شدن کیف پول رمزارزها تشکیل شده است.

وی ب��ا بیان اینکه در موض��وع رمزارزها با یک پدیده روبه رو هس��تیم 
که اثر آن در کش��ورها یکنواخت نیس��ت، گفت: هیچ پش��توانه دولتی و 
حاکمیت��ی در جهان برای رمزارزها وجود ن��دارد و به این علت مبادلات 

جهانی آن از سال ۲۰۱۶ افزایش نداشته است.
 مع��اون اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی افزود: در س��ال ۲۰۱۶ 
می��زان مبادلات روزانه رمزارزها ۱3۰ میلیارد دلار بوده که همچنان این 
رقم حفظ شده است و به دلیل غیرمجاز بودن این حوزه برآورد دقیقی از 

مبادلات آن در کش��ور وجود ندارد. مانی یکتا گفت: البته میزان مبادلات 
رمزارزها قابل مقایس��ه با بازارهای دیگر مانند س��هام و طلا نیس��ت. وی 
افزود: ۶ هزار رمزارز در جهان وجود دارد که ۶۰ درصد سهم این بازار در 

اختیار بیت کوین است.
مع��اون اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی گفت: به علت پش��توانه 
نداش��تن رمزارزها نوس��انات قابل توجهی در حد ۱۵ تا ۲۰ درصد در روز 

برای آن وجود دارد.

مبادله رمزارزها 
 در کشور 
ممنوع است

باجه خبر

دی
فری

دا 
س:آی

عک
گفت و گو



رئیس پلی��س راهنمای��ی و رانندگی نیروی 
انتظام��ی ب��ا بیان اینک��ه پلیس 3 س��ناریو را 
پیرام��ون س��فرهای ن��وروزی بررس��ی و طرح 
اجرایی آن را به وزارت کشور ارائه کرده، گفت: 
دس��تور العمل هایی نیز پیرام��ون هر یک از این 
س��ناریوها نگارش شده و بسته به وضعیتی که 
ازسوی ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام شود این 

سناریوها اجرا خواهد شد.
سردار س��یدکمال هادیان فر افزود: سناریوی 
اول این اس��ت ک��ه وضعیت بیم��اری با همین 
شکل فعلی ادامه داش��ته باشد که براساس آن 
تمرک��ز ما روی ش��هرهای دارای وضعیت قرمز 
و مس��افرپذیری خواهد بود که ازس��وی ستاد 
مل��ی مقابله با کرونا اعلام می ش��ود. در اجرای 
این طرح با هماهنگی ستاد ملی مقابله با کرونا 
محدودیت در ش��هرهایی که ازسوی این ستاد 
اعلام ش��ود و همچنین جاده ها و معابر منتهی 

به این شهرها اعمال خواهد شد.
سردار هادیان فر افزود: سناریوی 
دوم مربوط به ش��رایطی است که 
ان ش��اءالله بیماری رو ب��ه کاهش 
رفت��ه و تع��داد ش��هرهای دارای 
وضعیت آبی افزای��ش یابد. در این 
ش��رایط وضعیت متفاوت اس��ت و 

طبیعت��ا عمده تمرکز ما ب��ر مدیریت ترافیک و 
کاهش تصادفات خواهد بود.

رئیس پلیس راهور ناجا س��ناریوی س��وم را 
نیز ش��دت یافتن بیم��اری و افزایش روند ابتلا 
برش��مرد و گف��ت: طبیعی اس��ت ک��ه در این 
شرایط با افزایش تعداد شهرهای قرمز و نارنجی 
ط��رح محدودیت ه��ا نیز افزایش پی��دا کرده و 
شهرهای بیش��تری مش��مول محدودیت تردد 
می شوند؛ ضمن اینکه ممکن است یک سری از 
محدودیت ها نیز به شکل سراسری اعمال شود.

وی با تاکید ب��ر اینکه پلیس آماده 
اج��رای مصوبات س��تاد مل��ی مقابله 
با کرونا اس��ت، گف��ت: در حال  حاضر 
محدودیت ها مانند س��ابق وجود دارد 
و ت��ردد در ش��هرهای دارای وضعیت 
قرم��ز و نارنجی ممنوع اس��ت و تردد 
میان شهرهای زرد و آبی محدودیتی 
ندارد اما منع تردد شبانه به شکل سراسری اجرا 
می شود. سردار هادیان فر اضافه کرد: اگر فردی 
بخواهد از یک ش��هر زرد به ش��هر زرد دیگری 
برود باید توجه داش��ته باشد که در طول مسیر 
از هیچ شهر دارای وضعیت قرمز یا نارنجی عبور 
نکند. برای این منظور باید از کمربندی ها عبور 
کند یا در صورت نداشتن کمربندی در آن شهر 
ماموران پلیس یک لاین و مس��یر ویژه را برای 
عبور خودروه��ا در نظر گرفته اند که تردد فقط 

باید از این مسیرها انجام شود.

معاون انتظامی وزیر کش��ور نی��ز با تاکید بر 
اینکه تکلیف سفرهای نوروزی و محدودیت های 
پیرام��ون آن تا قبل از ۲۵ اس��فند مش��خص 
خواهد شد، گفت: درباره سفرها در حال  حاضر 
محدودیت ت��رددی بین ش��هرهای زرد و آبی 
وج��ود ندارد اما محدودیت تردد در ش��هرهای 
نارنج��ی و قرم��ز همچنان به ق��وت خود باقی 
است. محدودیت های تردد شبانه از ساعت ۲۱ 
ت��ا 3 بامداد نیز به قوت خود باقی اس��ت و این 

محدودیت در سراسر کشور اجرا می شود.
به گزارش ایسنا، س��ردار حسین ذوالفقاری، 
رئی��س کمیت��ه امنیتی، اجتماع��ی و انتظامی 
س��تاد ملی مقابله با کرونا در کمیته هماهنگی 
طرح های ترافیکی پلیس راه��ور با بیان اینکه 
باتوجه به شیوع کرونا نمی توان برای سفرهای 
ن��وروزی از حالا زمان بندی یا برنامه ریزی کرد، 
گف��ت: تکلی��ف همه چی��ز را کرونا مش��خص 

می کند.
 وزارت بهداش��ت روزانه وضعیت کشور را به 
لحاظ اپیدمی و مرگ ومیر رصد می کند؛ از این 
رو نمی توان از حالا به صورت قطعی اعلام کرد 

که تا پایان اسفند وضعیت چه خواهد بود.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه طب��ق پیش بینی ها و 
ارزیابی ه��ای وزارت بهداش��ت به نوع��ی داریم 
ب��ا پیک چهارم کرونا مواجه می ش��ویم، گفت: 

تمام رویکرده��ا و اقدامات ما باید 
در جهت پیشگیری از ابتلا و شیوع 

کرونا باشد.
معاون انتظامی وزیر کشور درباره 
اینکه چه زمانی تکلیف س��فرهای 
ن��وروزی به ط��ور قطع مش��خص 
خواهد ش��د، گفت: پیش��نهادی را 

در وزارت کش��ور و کمیت��ه اجتماعی بررس��ی 
کردیم و به تصویب رس��اندیم که باید به تایید 
س��تاد ملی مقابله با کرونا هم برس��د. براساس 
این پیشنهاد ما تاکید کردیم در طول ایام عید 
محدودیت ها را به ش��کل هفتگی و روزانه اعلام 
نکنیم، بلکه هر وضعیتی که تا ۲۵ اس��فند در 
ش��هرها حاکم بود، همان را مبنا قرار داده و تا 
۱۵ فروردین ۱۴۰۰ محدودیت ها را براس��اس 
آن اعم��ال کنیم؛ بنابرای��ن در صورت موافقت 
س��تاد مل��ی مقابله ب��ا کرونا با این پیش��نهاد 
قطعا تا ۲۵ اس��فند تکلیف س��فرهای نوروزی، 
محدودیت ها و... روشن خواهد شد و لازم است 

تا آن زمان مردم صبر کنند.
ذوالفقاری با تاکید ب��ر اینکه در حال  حاضر 
هی��چ کس نمی تواند به طور قطع اعلام کند که 
چ��ه وضعیتی ت��ا پایان س��ال  در زمینه کرونا 
خواهیم داش��ت، گفت: ان شاءالله وضعیت بهتر 
شود و هیچ محدودیتی هم وجود نداشته باشد 

ام��ا اگر ش��هری دارای وضعیت قرمز 
باش��د، یک س��ری محدودیت درباره 
آن اعمال خواهد شد. درباره شهرهای 
مس��افرپذیر نیز همان ط��ور که گفتم 
باید بررس��ی ها انجام و تا ۲۵ اسفند و 
پس از تحلیل وضعیت تصمیم قطعی 

اتخاذ شود.
رئیس کمیته امنیت��ی، اجتماعی و انتظامی 
س��تاد ملی مقابله با کرونا درب��اره اینکه گفته 
می شود بناست کشور از یک هفته قبل از عید 
به حالت قرنطین��ه دربیاید، گفت: آنچه که در 
واقعیت انجام شده را خدمت شما عرض کردم 
و این موارد شایعه است که شهروندان نباید به 
آن توجه کنند. تصمیم گیری براساس وضعیت 
کش��ور انجام خواهد ش��د و نمی ت��وان از حالا 

امری را به طور قطعی اعلام کرد.
وی درب��اره اینکه آیا ممکن اس��ت س��فر به 
برخی از اس��تان ها نیز انجام شود، گفت: همان 
طور که گفتم با بررسی وضعیت شهرها در این 
زمینه تصمیم گرفته می ش��ود و اگر بنا باش��د 
س��فر به شهری مجاز باشد با تشدید پروتکل ها 

و موارد دیگر موضوع را اعلام خواهیم کرد.
ذوالفق��اری ابراز امیدواری ک��رد با همکاری 
مردم ش��یوع کرونا در کش��ور کاه��ش یابد و 

شهرها به وضعیت عادی بازگردد.

آنچه مس��لم اس��ت برنامه ریزی درباره س��فرهای نوروزی حس��ب 3 
س��ناریوی احتمالی کاهش، افزایش یا ثبات در وضعیت بیماری کووید 

۱۹ انجام خواهد شد.
 امس��ال نیز قرارگاه طرح نوروزی پلیس راهور با حضور دستگاه های 

مختلف نظیر هلال احمر، اورژانس، آتش نشانی، راهداری، امدادخودروها 
و... فعالیت خواهد کرد؛ با این تفاوت که هیچ فعالیتی پیرامون ترغیب 
یا افزایش سفر در کشور انجام نخواهد شد و بحث پیرامون کنترل هایی 

است که  باید باتوجه به وضعیت، در معابر و شهرها اعمال شود.

۳ سناریوی احتمالی پلیس

قرنطینه نوروزی شایعه است

سخن پایانی...
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سفر را در خیال تان هم تصور نکنید
وزیر بهداش��ت ضمن تشریح روند بیماری کرونا 
در دنیا و ایران، ضمن تاکید بر جدی گرفتن ویروس 
جهش یافته و رعایت پروتکل ها ازسوی مردم، گفت: 
اصلا مش��خص نیس��ت که چه روزهایی را در پیش 
داشته باش��یم؛ خواهشم این است که تدارک سفر 
را در ذه��ن و خیال تان هم تصور نکنید. به گزارش 
ایسنا، دکتر س��عید نمکی از محل رصدخانه طرح 

شهید سلیمانی، گفت: همانطور که می دانید و از رسانه ها می بینید، متاسفانه 
مشکل ویروس کرونا به ویژه ویروس موتاسیون یافته بیشتر کشورهای جهان 
را تحت تاثیر قرار داده است. در ۲۴ ساعت گذشته امریکا که بالاترین آمار را 
دارد با ۱۹۸۹ مرگ، برزیل با ۱۷۲۶ مرگ، روس��یه با ۴۴۱ مرگ، مکزیک با 
۴3۷ مرگ، آلمان با ۴۰۱ مرگ، انگلیس با 3۴3 مرگ، ایتالیا با 3۴3 مرگ، 
فرانسه با 33۰ مرگ، هلند با ۲۱۶ مرگ و ایران با ۸۶ مرگ سردمداران ابتلا 
و مرگ ومیر ناشی از کرونا هستند. وزیر بهداشت گفت: درباره روند گرفتاری 
در کش��ور امروز بیشترین درگیری را در استان خوزستان داریم و این استان 
یک استان آتشین از نظر گرفتاری با بیماری است. متاسفانه بیشتر شهرهای 
اس��تان گرفتارند. شهرهای شمالی استان مانند شوشتر و دزفول هم که قبلا 
مرگ ومیری از ویروس موتاسیون یافته نداشتند، دچار گرفتاری و مرگ ومیر 
ش��دند. وی با تاکید بر اینکه تقاضا می کنیم مردم رعایت کنند، گفت: زمان 
خریده��ای نوروزی اس��ت. امیدوار بودیم و هس��تیم که م��ردم ما عید نوروز 
کم خطر و کم عارضه ای را طی کنند. از حالا بار و بندیل س��فر نبندیم؛ اصلا 
مشخص نیست که چه روزهایی را در پیش داشته باشیم. خواهشم این است 
که تدارک س��فر را در ذهن و خیال تان هم تصور نکنید. ان ش��اءالله اگر اسفند 
کم عارضه ای را گذراندیم، به مردم اعلام می کنیم که با چه پروتکلی می توانند 
جابه جایی داش��ته باش��ند. نمکی گفت: می دانم خسته شدید و سال سختی 
گذشت. همه ما روزها و شب های بسیار سختی داشتیم. این برادر کوچکی که 
در خدمت شما حرف می زند، بیش از همه مردم ایران دغدغه و فشار روحی 
و ذهنی داش��ت و ش��بانه روز با تک تک روسای دانشگاه های علوم پزشکی در 
تماس اس��ت تا ببیند چگونه اس��ت و نوسان قلبش با نوسان پر شدن و خالی 
ش��دن تخت های بیمارستان و مرگ ومیر مردم این کشور تنظیم شده است. 
همه ما دچار کوفتگی جس��م و روح هس��تیم، اما باز هم باید احتیاط کرده و 
بی��ش از پیش صبوری کنیم. امی��دوارم با رعایت همه این پروتکل ها بتوانیم 
در مدیریت بیماری گام های موفق تری برداریم. برای همکاران عزیزم که در 

برخی استان ها درگیر موج هستند، طلب صبوری و توفیق از خداوند دارم.

آماده اجرای ممنوعیت های سفر 
نوروزی هستیم

محمد اسلامی اعلام کرد: تاکنون هیچ ممنوعیتی 
برای سفرهای نوروزی با وسایل حمل ونقل عمومی 
اعلام نش��ده، اما اگر ابلاغ ش��ود، بلافاصله اجرایی 
خواهد ش��د. به گزارش ایسنا، باوجود هشدارهای 
متعدد مسئولان وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزش��کی همچنان برنامه ریزی س��فرهای نوروزی 
ازس��وی ش��رکت های حمل ونقل��ی مختل��ف در 

حوزه های هوایی، ریلی و جاده ای ابلاغ ش��ده و بلیت ها نیز برای ش��هرهای 
مختلف فروخته می ش��ود که البته تاکنون این س��فرها ممنوع نش��ده است. 
ایرج حریرچی، معاون کل وزیر بهداش��ت در آخرین اظهاراتش در این باره 
گفت: فعلا س��فر نوروزی با خودروهای ش��خصی ممنوع اس��ت و ستاد ملی 
مقابله با کرونا برای سفر با قطار و هواپیما فعلا تصمیمی نگرفته است. البته 
وضعیت بیماری و ش��دت ش��یوع ویروس انگلیسی، می تواند این تصمیمات 
را دس��تخوش تغییر کند. در این  باره که چرا باوجود جهش یافتن ش��یوع 
ویروس کرونا در کش��ور در انواع چینی و انگلیسی، سفرهای نورزی در حال 
برنامه ریزی و اجراست به سراغ محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی رفتیم 
که او گفت: تاکنون هیچ کسی سفر با وسایل حمل ونقل عمومی را در اسفند 
و نوروز ممنوع نکرده و این مسئله مشمول هیچ گونه محدودیتی جز رعایت 
الزامات بهداشتی مصوب ستاد ملی مقابله با کرونا نشده است. وی افزود: بر 
این اساس شرکت های حمل ونقلی به صورت روتین برنامه های خود را اعلام 
کرده اند اما اگر منع سفری ازسوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
اعلام ش��ود، قطعا این اتفاق خواهد افتاد. وزیر راه و شهرس��ازی با بیان اینکه 
در حال  حاضر س��فرهای نوروزی براس��اس ضوابط، مقررات و پروتکل های 
بهداش��تی برنامه ریزی و همه دس��تورالعمل های آن نیز مدون و ابلاغ شده، 
ادامه داد: سفرهای نوروزی برنامه ریزی شده ازسوی شرکت های حمل ونقلی 

مختلف هیچ تناقضی با مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا ندارد.
اس��لامی تاکید کرد: تاکنون ممنوعیتی برای انجام س��فرهای نوروزی با 
وس��ایل حمل ونقل عمومی مانند اتوبوس، قطار یا هواپیما اعلام نکرده اند و 
مس��ئولان و متولیان بهداشتی اعلام کردند که مردم در اسفند پروتکل های 
بهداشتی را رعایت کنند تا بتوانیم نوروز آرامی را تجربه کنیم اما هنوز هیچ 
اتف��اق خاص��ی نیفتاده که البته به محض تصویب و ابلاغ هر گونه ممنوعیت 
یا محدودیتی در زمینه سفرهای نوروزی بلافاصله آن را اجرا خواهیم کرد.

طرح: حسین علیزاده
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دس��تورالعمل اجرایی چگونگی اس��تفاده از ظرفیت جمعیت هلال احمر برای 
استقرار در مبادی مرزهای زمینی، ریلی، هوایی و دریایی و کنترل ترددکنندگان 

تدوین شد.
به گزارش مهر، براس��اس مصوبات پنجاه ونهمین جلس��ه ستاد ملی مدیریت 
بیم��اری کرونا، جمعیت هلال احمر ملزم به اس��تقرار در تمامی مبادی مرزهای 
کشور و کنترل بهداشتی شده و وزارت بهداشت نیز ضمن ارائه آموزش های لازم 

به عوامل جمعیت هلال احمر ملزم به نظارت بر این فرآیند شده است.
طبق مصوبات این نشس��ت، وزارت راه و شهرس��ازی براس��اس دستورالعمل 
ابلاغی ازس��وی ق��رارگاه عملیاتی در زمینه تردد در مب��ادی ورودی و خروجی، 

هماهنگی و همکاری لازم را با نیروهای جمعیت هلال احمر خواهد داشت.
براس��اس مصوبات پنجاه ونهمین جلس��ه س��تاد ملی مدیریت بیماری کرونا، 
قرارگاه عملیاتی برای ورود ایرانی های خارج از کش��ور از طریق مرزهای زمینی 
بسته شده، دستورالعمل های لازم را تهیه و به دستگاه های ذی ربط ابلاغ می کند.
همچنین به منظور ورود ایمن مسافران ایرانی به کشور، قرارگاه عملیاتی ملزم 

به تهیه و اعمال دستورالعمل لازم برای ورود به داخل کشور شده است.
کمیته اطلاع رس��انی نیز با همکاری دس��تگاه های ذی ربط نسبت به استفاده 
از روش های فنی برای اطلاع رس��انی گسترده تر دس��تورالعمل های ابلاغی برای 
بازگش��ت اتباع ایرانی از مرزهای زمینی، هوایی، ریلی و دریایی اقدام می کند تا 
هموطنان مان در بازگشت با لحاظ کردن کامل دستورالعمل ها وارد کشور شوند.
براس��اس ای��ن مصوبات و به منظ��ور ردیابی ویروس جهش یافت��ه در جهان و 
کشورهای همسایه،3 وزارتخانه کشور، امور خارجه و اطلاعات موظفند نسبت به 
رصد وضعیت ویروس جهش یافته در کش��ورها، به ویژه کشورهای همسایه ایران 
اقدام و اطلاعات لازم را در اختیار قرارگاه عملیاتی و وزارت بهداش��ت، درمان و 

آموزش پزشکی برای پیشگیری و برنامه ریزی های لازم قرار دهند.

تشدید نظارت های کرونایی فرودگاه ها 
مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران از 
تشدید نظارت های بهداشتی به دستور ستاد ملی کرونا 
و س��ازمان هواپیمایی کش��وری در فرودگاه های کشور 

خبر داد. 
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، سیاوش امیرمکری 
با اش��اره به شیوع ویروس کرونای انگلیسی در جهان و 
اینکه در نتیجه ش��یوع این ویروس، موج چهارم کرونا 

به پا خاسته است، اظهارکرد: اکنون در تمامی فرودگاه های به ویژه فرودگاه های 
بین المللی کش��ور، پروتکل های جدید به همراه کنترل و غربالگری بیش��تر در 

حال انجام است.
وی گفت: درحال حاضر، علاوه بر تس��تی که قبل از پرواز از مس��افران گرفته 
می ش��ود و مس��افران ملزم به ارائه آن هستند، همچنین مسافرانی که از طریق 
پروازهای خارجی به فرودگاه های کش��ور می آیند، به ویژه از مناطقی که درگیر 
کرونای انگلیس��ی هستند، تس��ت مجدد دیگری در فرودگاه های بین المللی از 
آنها انجام می شود و تا اعلام نتیجه تست، تحت کنترل و نظارت باقی می مانند.
امیرمکری عنوان کرد: مس��افرانی که نتیجه تس��ت آنها مثبت باشد به مراکز 
بهداشتی معرفی شده و آن دسته از افرادی که تست منفی داشته باشند، اجازه 

خروج از فرودگاه را خواهند داشت.
 ACI مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران با یادآوری از شعار
مبنی بر »تجربه س��فر س��لامت« که در صنعت حمل ونقل هوایی جهان بر آن 
تأکید شده، تصریح کرد: اکنون این شعار و اهدافی که برای آن تعریف شده، به 

دقت در فرودگاه های کشور رعایت می شوند.
وی گفت: درحال حاضر، نظارت ها و دقت ها بر اجرای پروتکل های بهداش��تی 
در س��فرهای داخلی به صورت س��ختگیرانه اعمال می شوند تا از این طریق آن 

امنیت کامل سلامت برای مسافران هوایی فراهم شود.
امیرمکری تأکید کرد: اکنون مسافران هوایی در زمان خرید بلیت، زمان ورود 
به فرودگاه و هم زمان س��وار ش��دن به هواپیما با انجام تس��ت کرونا غربالگری 
می ش��وند. همچنی��ن در تمامی فرودگاه ها ط��رح فاصله گذاری انجام ش��ده و 
محوطه  فرودگاه ها ضدعفونی می شود. ضمن اینکه ایرلاین ها نیز ملزم به رعایت 

استفاده از ۶۰ درصد ظرفیت هواپیماهای خود هستند.

 صدور دوباره ویزای توریستی امارات
 برای ایرانی ها

رئی��س هیات مدیره انجم��ن صنفی دفات��ر خدمات 
مس��افرتی و هوای��ی ایران گفت: ام��ارات صدور ویزای 
توریس��تی ب��رای ش��هروندان ایران��ی را از س��ر گرفته 
و ف��روش ت��ور و بلیت پروازه��ای این مقص��د نیز در 

آژانس های ایرانی آغاز شده است. 
ب��ه گزارش ایس��نا، ام��ارات ۲۸ آب��ان  ۱3۹۹ صدور 
ویزای توریس��تی برای شهروندان ۱3 کشور مسلمان از 

جمله ایران را متوقف کرد. پس از آن، رفت وآمد گردش��گران رژیم اس��رائیل به 
این کش��ور آغاز ش��د، اما اواخر دی  این کش��ور اعلام کرد توافقِ لغو ویزا برای 
گردش��گران اس��رائیلی را به دلیل کرونا تا ماه ژوئیه آتی )اوایل تابستان ۲۰۲۱( 
ب��ه حال��ت تعلیق درمی آورد. در بهمن  ۹۹ س��یدمحمد حس��ینی، رئیس دفتر 
نمایندگی جمهوری اس��لامی ایران در امارات متحده عربی در توییتر نوش��ت: 
»روادی��د امارات برای تجار و بازرگانان )که ثاب��ت کنند برای تجارت می آیند( 
و کس��انی که می خواهند خانواده های ش��ان را بیاورند صادر خواهد شد.« پس 
از این پیام، بس��یاری از دانش��جویان و خانواده های افراد مقیم در این کش��ور، 
اعلام کردن��د برای دریافت ویزای امارات همچنان با مش��کل مواجهند. محمد 
حسینی ۷ اسفند نیز در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: »حسب اطلاع، 
صدور روادید )ویزا( توریس��تی امارات برای ایرانیان از روز پنجش��نبه ش��روع و 

دستورالعمل برای آژانس ها ابلاغ شده است.« 
حرمت الله رفیعی، رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مس��افرتی ایران اکنون 
با تایید این خبر به ایس��نا گفت: این دس��تورالعمل به تازگی به آژانس ها ابلاغ و 
صدور ویزای توریس��تی امارات از س��ر گرفته ش��ده و فروش تور و بلیت به این 
مقصد نیز در دفاتر خدمات مس��افرتی آغاز ش��ده است. سفر به امارات همانند 
س��ایر کشورها مش��روط به گواهی منفی تست کرونا ش��ده است. شرکت های 
هواپیمایی امارات زمان تس��ت PCR را نیز از ۹۶ س��اعت به ۷۲ ساعت قبل از 
پرواز کاهش داده اند. این قانون از ۱۲ بهمن  ۹۹ به اجرا گذاشته شده که شامل 
پروازهای ترانزیتی هم می ش��ود. این آزمایش باید در یکی از مراکز تاییدش��ده 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی انجام شود و جواب منفی تست کرونا 
به زبان انگلیس��ی همراه مسافر باشد. به مس��افران امارات توصیه شده پیش از 
س��فر برنامه DXB Smart App ۱۹-Covid را در تلفن همراه هوش��مند 
خود نصب کنند. همراه داش��تن بیمه مس��افرتی و بلیت رفت و برگش��ت برای 
مس��افرانی که ویزای توریس��تی دارند نیز الزامی اس��ت. با از س��رگیری صدور 
ویزای امارات، فروش تور دوبی در آژانس های مس��افرتی با نرخ پایه حدود ۱۰ 
میلیون تومان آغاز شده است. ارزان ترین بلیت پرواز یک طرفه این مسیر نیز از 

۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان نرخ دارد.
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